
Сёння, 12 мая, вялікі юбілей у цудоўнага 
чалавека, шчырага, спагадлівага беларуса, 
знакамітага спецыяліста ў галіне айчыннага 
машынабудавання Уладзіміра Валяр’янавіча 
РадкеВіча. Яму – 80!

За плячыма – глыбокі жыццёвы след, багаты 
вопыт, шмат здзейсненага, таго, чым можна не 
толькі ганарыцца, але і быць добрым прыкладам 
для іншых.

Пасля заканчэння інстытута ён зведаў нялёгкі 
хлеб на многіх шараговых службовых пасадах. 
Да таго, як у далёкім 1969 годзе стаў галоўным 
інжынерам Адзінаццатага падшыпнікавага заво-
да, лепшага сярод аналагічных прадпрыемстваў 
Савецкага Саюза, прайшоў многія прыступкі 
службовай лесвіцы, зарэкамендаваў сябе 
па-сапраўднаму ініцыятыўным, творчым 
спецыялістам. Яго актыўная грамадзянская 
пазіцыя спрыяла прафесійнаму росту.

З 1986-га па 1990 год Уладзімір Валяр’янавіч 
узначальваў Навукова-вытворчае аб’яднанне 
“Дормаш”. За гэтыя гады стварыў усе умовы для 
ператварэння аб’яднання савецкага тыпу ў рын-
кавую прамысловую структуру «Амкадор».

У ліпені 1990 г. ён быў прызначаны стар-
шынёй Дзяржаўнага камітэта Беларускай ССР 
па знешнеэканамічных сувязях, які потым быў 

ператвораны ў міністэрства.
Па сутнасці, з нуля стварыў сістэму 

знешнеэканамічных сувязяў краіны, 
прыцягнуўшы ў яе кампетэнтных маладых 
людзей, якія атрымалі добрую падрыхтоўку ў 
вытворчых калектывах, валодалі замежнымі 
мовамі. Шмат хто з іх і сёння працуе на ключа-
вых пасадах. У гэтыя гады пад яго кіраўніцтвам 
была створана і неабходная заканадаўчая база 
для арганізацыі знешнеэканамічнай дзейнасці.

Амаль 10 год, з 1996-га па 2005-ы, у скла-
даны час перманентных крызісаў і станаўлення 
Рэспублікі Беларусь узначальваў Савет 
дырэктараў ААТ “Амкадор”.

Шаноўны Уладзімір Валяр’янавіч!
Мы, Вашы калегі і сябры, ад душы віншуем 

Вас з юбілеем! З радасцю ўзгадваем 
тыя гады, калі працавалі поруч 
з Вамі. Ваша цеплыня, Ваша 
чуласць да людзей, адказ-
ны падыход да справы 
заўважаліся на кожным 
кроку.

Трымайцеся, Уладзімір 
Валяр’янавіч! Здароўя 
Вам і радасці яшчэ многія-
многія гады!

да ўвагі!
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АНОНС

10 причин, 
почему Декрет №3 противоречит 

Конституции Республики Беларусь  
и ее международным обязательствам

НЕЗАВИСИМАЯ ЭКСПЕРТИЗА

Пунктом 1 Декрета Президента 
Республики Беларусь №3 «О предупреж-
дении социального иждивенчества» от 
02.04.2015 установлено, что граждане 
Республики Беларусь, иностранные граж-
дане и лица без гражданства, получившие 
разрешение на постоянное проживание в 
Республике Беларусь, в случае их неучастия 
в финансировании государственных расхо-
дов или участия в таком финансировании 
менее 183 календарных дней в налоговом 
периоде признаются плательщиками сбора 
на финансирование государственных рас-
ходов.

Под финансированием государственных 
расходов в статье 56 Конституции подраз-
умевается уплата налогов от трудовой, ком-
мерческой и иной общеполезной законной 
деятельности, уплата пошлин, иных плате-
жей и сборов за услуги, оказываемые госу-
дарством гражданам и юридическим лицам.

1.Статья 41 Конституции провозгласи-
ла, что гражданам Республики Беларусь 
гарантируется право на труд как наиболее 
достойный способ самоутверждения 
человека, то есть право на выбор профессии, 
рода занятий и работы в соответствии с 
призванием, способностями, образованием, 
профессиональной подготовкой и с учетом 
общественных потребностей, а также на 
здоровые и безопасные условия труда. 
Принудительный труд запрещается – 
закреплено в части 4 статьи 41 Конституции. 
Аналогичный запрет содержится в статье 
13 Трудового кодекса. Таким образом, 
содержание статьи 41 Конституции, наряду 
с иными гарантиями прав и свобод, которые 
заложены в Основном Законе, позволяют 
утверждать, что нам гарантируется 

как право на свободный труд, так и 
право трудоспособного гражданина не 
заниматься трудовой деятельностью.

2.Республика Беларусь является членом 
Международной организации труда с 1954 
года. Она ратифицировала 30 июня 1956 
года Конвенцию №29 о принудительном 
труде (1930 г.) и 25 сентября 1995 года 
Конвенцию №105 об упразднении принуди-
тельного труда (1957 г.). Данные Конвенции 
налагают на государства-члены обязатель-
ства по претворению их положений в жизнь. 
Согласно п.1 ст.2 Конвенции №29 для целей 
указанной Конвенции термин «принуди-
тельный или обязательный труд» озна-
чает всякую работу или службу, требу-
емую от какого-либо лица под угрозой 
какого-либо наказания, для выполнения 
которой это лицо не предложило своих 
услуг добровольно. Кроме того, запрет 
на использование принудительного труда 
содержится в подпункте «а» пункта 3 ст.8 
Международного пакта о гражданских и 
политических правах. В нем указано: «никто 
не должен принуждаться к принудительному 
или обязательному труду». А в пункте 1 ст.6 
Международного пакта об экономических, 
социальных и культурных правах закрепле-
но право каждого человека «на получение 
возможности зарабатывать себе на жизнь 
трудом, который он свободно выбирает 
или на который он свободно соглашается». 
Оба пакта ратифицированы Республикой 
Беларусь 12 ноября 1973 года, и их нормы 
являются частью национального законода-
тельства и подлежат непосредственному 
применению. Отсюда следует, что нормы 
декрета нарушают нормы международ-
ных договоров Республики Беларусь о 

запрете принудительного труда.
3.Чтобы скрыть новую форму введен-

ного в Беларуси принудительного труда, 
запрещенного Конституцией (часть 4 статьи 
41) и международными конвенциями МОТ, 
законодатель в Декрете оперирует тер-
минами об обязанности «принимать уча-
стие в финансировании государственных 
расходов», предусмотренных в статье 56 
Конституции (уплата государственных нало-
гов, пошлин и иных платежей). В данном 
случае, я считаю, идет подмена понятий. 
Конституция и Налоговый кодекс имеют в 
виду обязательную уплату государственных 
налогов с налоговых баз при определенных 
видах деятельности; уплату установленных 
размеров пошлины, иных платежей и сбо-
ров за выполнение юридически значимых 
действий в интересах граждан со стороны 
государства (услуги). К примеру, госпошли-
на за обращение в суд, нотариальную кон-
тору, таможенные платежи, регистрацион-
ные сборы и т.д. (понятие налогов, сборов, 
пошлин дается в статье 6 Налогового кодек-
са Республики Беларусь). Применительно 
к данному сбору затруднительно найти и 
определить элементы обложения. Этот 
сбор не вписывается ни в какие устояв-
шиеся в мировой практике правовые рам-
ки обоснования необходимости взимания 
налогов, пошлин и иных целевых платежей. 
Таким образом, Декретом №3, согласно 
его содержанию, вводится сбор в виде 
санкции за неучастие трудоспособных 
граждан в трудовой деятельности, а за 
неуплату его – привлечение к админи-
стративной ответственности. Как назвали 
его в народе «налог на тунеядство».

(Окончание на 3-й стр.).

Віншуем, Уладзімір Валяр’янавіч!

Ідзе падпіска на “Народную Волю”  
на чэрвень і другую палову 2015 года.
Вас чакаюць у паштовых аддзяленнях  

і ў спецыялізаваных пунктах “Белсаюздруку”. 
Будзем разам!

Иван Данилов,  
профессор, бывший советский партизан-разведчик:

Полуправда –  
не правда

Давно редакция газеты «Народная Воля» 
не отводила столько места одной публикации, 
как сделала это в сегодняшнем номере (7–8-я 
стр.), поместив без сокращений огромнейшую 
статью И.Данилова. И, уверены, поступили пра-
вильно.

Что и говорить, полуправда – излюбленный 
прием советских фальсификаторов истории. 
Нанизывая на одно правдивое событие массу 

целенаправленной лжи, они создавали (а их 
последователи продолжают создавать) иллюзию 
достоверности, искажая таким образом истори-
ческую сущность.

Вот почему советуем всем читателям 
«Народной Воли» найти время и ознакомиться 
с публикацией профессора, бывшего советско-
го партизана-разведчика Ивана Петровича 
данилова.

Сышліся 
два 

шляхі
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Можа падацца, што пас-
ля візіту ў Беларусь старшыні 
Кітайскай Народнай Рэспублікі 
Сі Цзіньпіна грошы на нас проста 
з неба паваляцца. Спачатку гава-
рылася пра мільярд долараў, якія 
нам дасць Кітай, потым – пра 
сем мільярдаў, потым – пра 50 
мільярдаў штогод… Як кажуць, 
каб пачутае ды ўбачыць!

Кіраўнік Кітая – адна з 
самых уплововых палітычных 
асоб у свеце і проста так, дзе-
ля экскурсіі, краіны з візітамі не 
наведвае. Таму не дзіўна, што 
прыезд Сі Цзіньпіна ў Мінск можа 
стаць для Беларусі галоўнай 
знешнепалітычнай падзеяй года 
(калі не дзесяцігоддзя). Прычым 
Беларусь была апошняй кропкай 
турнэ Сі Цзіньпіна: перад намі 
ён наведаў Казахстан і Расію. 
Галоўную мэту гэтых трох візітаў 
кітайскі бок акрэсліў адноль-
кава – рэалізацыя так званых 
“шаўковых канцэпцый”.

Нагадаем, што ў 
старажытнасці і ў сярэднія вякі 
існаваў Вялікі шаўковы шлях, 
які звязваў Усходнюю Азію з 
Міжземнамор’ем. У першую 
чаргу ён выкарыстоўваўся для 
вывазу з Кітая шоўку, з чым і 
звязана яго назва. Цяпер Кітай 
гатовы гандляваць усім і з усім 
светам. Адсюль і ўзніклі новыя 
“шаўковыя канцэпцыі”.

Так, у верасні 2013 года пад-

час візіту ў Казахстан старшы-
ня КНР прапанаваў ініцыятыву 
будаўніцтва «Эканамічнага поя-
са Шаўковага шляху», а падчас 
візіту ў Інданезію – канцэпцыю 
стварэння «Марскога Шаўковага 
шляху XXI стагоддзя». Першы 
павінен стаць еўразійскім кан-
тынентальным мостам ад Ціхага 
акіяна да Балтыйскага мора, буй-
ным транспартным калідорам, 
які цесна звяжа Цэнтральную 
Азію з Еўрасаюзам і азіяцка-
ціхаакіянскім рэгіёнам. Другі – 
забяспечыць такі ж калідор па 
морах і акіянах. Зразумела, што 
Беларусь у праекце разглядаец-
ца як важная транзітная краіна, 
максімальна набліжаная да ЕС.

Зразумела і тое, што 
Беларусь усяляк падтрымлівае 
гэты праект. Але…

«Мы зробім усё, каб 
вы ніколі не пашкадавалі, 
што прыехалі ў нашу краіну. 
Зробім усё неабходнае, каб 
вы маглі эфектыўным чынам 
прасоўваць свае інтарэсы ў 
Еўропе», – падкрэсліў Аляксандр 
Лукашэнка, звяртаючыся да 
старшыні КНР Сі Цзіньпіна на 
цырымоніі адкрыцця беларуска-
кітайскага міжрэгіянальнага 
бізнес-форума. Чым фактычна 
пацвердзіў даўнюю засцяро-
гу экспертаў наконт кітайскіх 
праектаў: каб яны запрацавалі на 
поўную моц, Беларусі неабход-

на наладзіць стасункі з Еўропай. 
Без гэтага мы Кітаю не патрэб-
ны.

Такім чынам, Кітай, які сам 
мае шмат праблем з дэмакра-
тыяй і таму ніколі не крытыкуе 
аўтарытарныя рэжымы, фак-
тычна падштурхоўвае Беларусь 
да нармалізацыі стасункаў з 
Захадам. Інакш усе беларуска-
кітайскія праекты, у тым ліку і 
такія грандыёзныя, як стварэн-
не індустрыяльнага парку “Вялікі 
камень”, застануцца толькі на 
паперы. І не ўбачым мы кітайскіх 
інвестыцый як сваіх вушэй. Хіба 
толькі крэдыты. І то не грашы-
ма, а пастаўкамі абсталявання 
кітайскай вытворчасці. Якое ў 
беларускіх умовах, як паказвае 
вопыт, працуе не вельмі добра, 
затое каштуе як найлепшае ў 
свеце. 

ігар МаРОЗаЎ.

Дыпламатычныя адносіны паміж Рэспублікай Беларусь і 
Кітайскай Народнай Рэспублікай былі ўсталяваны ў студзені 1992 
года. У гэтым самым годзе ў Мінску было адкрыта Пасольства 
КНР, а з 1993 года беларускія дыпламаты сталі працаваць у Пекіне.

Аляксандр Лукашэнка на пасадзе кіраўніка Беларусі наведваў 
Кітай у 1995, 1997, 2001, 2005, 2010 і 2013 гадах, ён таксама 
прысутнічаў на адкрыцці Алімпійскіх гульняў 2008 года ў Пекіне, 
спалучыўшы сваю паездку з рабочым візітам.

КНР з візітамі таксама наведвалі прэм’ер-міністр Рэспублікі 
Беларусь (1996, 2014 гады), першы намеснік старшыні ўрада 
(2007, 2010 гады), старшыні Палаты прадстаўнікоў (1998, 2005 і 
2009 гады) і Савета Рэспублікі (2002 год).

У сваю чаргу ў Беларусь рабілі візіты старшыня КНР Цзян 
Цзэмінь (2001), намеснік старшыні КНР Ху Цзіньтао (2000), 
намеснік старшыні КНР Сі Цзіньпін (2010), прэм’еры КНР Лі Пэн 
(1995) і Вэнь Цзябао (2007).

Па выніках 2014 года Кітай, паводле аб’ёму таваразвароту, 
заняў пятае месца сярод гандлёвых партнёраў Беларусі, яго доля 
ў таваразвароце знешняга гандлю Беларусі склала 3,8% (Расіі – 
49%, Украіны – 7%, Вялікабрытаніі – 7%, Германіі – 5%).

ДА ВЕДАМА

НАДВОР’Е

Пагрэліся? З серады пахаладае
Паводле дадзеных сіноптыкаў, у сераду праз Беларусь будзе 

праходзіць атмасферны фронт, які прынясе ноччу па заходняй палове, 
днём на большую частку тэрыторыі кароткачасовыя дажджы, месцамі 
навальніцы. Раніцай і днём месцамі ўзмацненне ветру парывамі да 
15–17 м/с. Тэмпература паветра мінімальная ноччу плюс 5–11°С, па 
захадзе да плюс 13°С; максімальная днём плюс 11–18°С, па паўднёвым 
усходзе плюс 19–23°С.

«Пачынаючы з чацвярга і да канца тыдня надвор’е будуць 
вызначаць няўстойлівыя, халаднаватыя і вільготныя паветраныя 
масы, што ідуць з паўночных шырот. Тэмпература паветра чакаецца 
на 2–4 градусы ніжэйшая за норму», – паведаміў начальнік 
службы гідраметэаралагічных прагнозаў Рэспубліканскага цэнтра 
па гідраметэаралогіі, кантролі радыеактыўнага забруджання і 
маніторынгу навакольнага асяроддзя дзмітрый Рабаў.

ШАЙ-БУ!

Перад чэмпіянатам кіраўнік Федэрацыі 
хакея Беларусі ігар Рачкоўскі распавёў пра 
напалеонаўскія планы настаўніка зборнай 
Беларусі дэйва Льюіса.

«Задача – змагацца за медалі, – заявіў 
Рачкоўскі. – Няхай нехта, магчыма, да гэтага 
ставіцца з гумарам. Можа быць, будуць гэта 
абмяркоўваць, але Дэйв паставіў камандзе 
менавіта такую задачу. Ён сказаў, што нам 
па сілах узяць медалі і мы да гэтага павінны 
імкнуцца”.

Словы Рачкоўскага ў красавіку і на 
самай справе ўспрынялі як жарт, але апе-
тыт прыходзіць падчас гульні. Нічога не магу 
сказаць пра медалі, але за тую гульню, якую 
паказалі нашы хлопцы ў першых чатырох мат-
чах (выйгралі ў Славеніі – 4:2, у Даніі – 5:1, у 
ЗША – 5:2 і прайгралі ў авертайме славакам 
– 1:2), перад імі і цяпер можна зняць капя-
люш. Упартасць, воля, жаданне змагацца і 
перамагаць… Усё гэта прысутнічала, а што 

яшчэ трэба?
Праўда, лыжкай дзёгцю стала паражэнне 

ў Дзень Перамогі ад расіян – 0:7, але будзем 
спадзявацца, што гэта збег абставін – і не 
больш.

“Радуе, што наша зборная дэманструе 
атакуючы хакей, – пракаментаваў першыя 
сустрэчы беларускі трэнер андрэй ГУСаЎ, 
які ўчора таксама адправіўся ў Чэхію на пер-
шынство. – Асобна хацелася б адзначыць 
варатара Кевіна Лаланда (некалькі гадоў 
таму канадзец атрымаў беларускае грамад-
зянства. – аўт.). У Беларусі нарэшце з’явіўся 
галкіпер самага высокага ўзроўню. З ім ігракі 
адчуваюць сябе ўпэўнена. Што да адсутнасці 
Міхаіла Грабоўскага і некаторых іншых вядо-
мых хакеістаў, то тут нічога страшнага няма. У 
сітуацыі, калі для некага дзверы зачыняюцца, 
яны абавязкова адчыняюцца для іншых. Свой 
шанц на чэмпіянаце атрымалі маладыя. І яны 
выглядаюць прыстойна”.

Дарэчы, у матчы са зборнай Расіі той жа 
Лаланд з-за траўмы так і не дагуляў сустрэ-
чу... Будзем спадзявацца, што траўма не 
вельмі сур’ёзная.

Зараз беларусам, каб патрапіць у вась-
мёрку мацнейшых каманд свету, дастаткова ў 
двух матчах заваяваць два ачкі.

Становішча каманд у групе “В” (без 
уліку ўчарашніх матчаў): ЗША – 15 ачкоў (6 
гульняў), Расія – 14 (6), Фінляндыя – 12 (5), 
Беларусь – 10 (5), Славакія – 8 (6), Нарвегія 
– 6 (6), Данія – 4 (6), Славенія – 0 (6).

алесь СіВЫ.

P.S. Графік выхаду газеты не дазваляе 
паведаміць вынік учарашняга матча, у якім 
сустракаліся зборныя Беларусі і Фінляндыі. 
12 мая беларускія хакеісты згуляюць 
з камандай Нарвегіі. За аператыўнай 
інфармацыяй сачыце на нашым сайце nv-
online.info.

ПРАЕКТ

Дзе знайшлі  
«Вялікі камень»?

Сёння Сі Цзіньпін і Аляксандр 
Лукашэнка наведаюць мес-
ца будаўніцтва Беларуска-
Кітайскага індустрыяльнага парку 
“Вялікі камень”. 

Пляцоўка маштабнага праек-
та знаходзіцца ў 25 кіламетрах 
ад Мінска, недалёка ад вёскі 
Быкачына. Па задумцы, хутка 
тут павінен з’явіцца… горад. А 
пакуль з усіх бакоў бачна тэхніка: 
самазвалы, бульдозеры, земля-
рыйныя машыны.

Будаўніцтвам аб’екта займа-
юцца як кітайскія, так і беларускія 
арганізацыі: усяго – 110 рабо-
чых з Кітая і каля 150 беларускіх 
субпадрадчыкаў. Брыгады 
будаўнікоў з Кітая працуюць вах-
тавым метадам – прыязджаюць 
на паўгода, жывуць у бытавым 
гарадку, які вырас тут на пачатку 
гэтай вясны. Ён уключае ў сябе 
чатыры інтэрнаты і сталовую. З 
беларускага боку будаўніцтва 
вядзе будаўнічы трэст №3 
Салігорска, з кітайскай – карпа-
рацыя САМС Engineering.

На дадзены момант ужо 
скончаны падрыхтоўчы перы-
яд – будаўніцтва жылога гарад-
ка і адміністрацыйных будынкаў, 
пракладка часовых інжынерных 
сетак, водаправода і таму падоб-

нага. Нядаўна атрыманы даз-
вол на будаўніцтва ўнутранай 
інфраструктуры будучага 
індустрыяльнага парку. Зараз 
ідзе прапрацоўка так званай 
стартавай зоны, перыметр якой 
утвараюць чатыры галоўныя 
вуліцы. Гэта прыкладна 350 
гектараў зямлі.

Паводле задумкі, тут 
павінен нарадзіцца новы горад. 
Акрамя прадпрыемстваў, у 
планах будаўніцтва жылых 
дамоў, офісных і забаўляльных 
комплексаў, фінансавых і наву-
кова-даследчых цэнтраў. Работы 
вядуцца ў дзве змены. 

У цэлым парк зойме 9000 
гектараў. Калі верыць нядаўняй 
заяве старшыні Мінскага аблвы-
канкама Сямёна Шапіры, вялікая 
частка інфраструктуры ў Кітайска-
Беларускім індустрыяльным парку 
«Вялікі камень» павінна быць пабу-
давана да канца 2015 года.

Першая інфармацыя 
аб будаўніцтве Беларуска-
кітайскага індустрыяльнага пар-
ку з’явілася пяць гадоў таму. 
Тады Міністэрства эканомікі 
Беларусі і кітайская карпарацыя 
САМС Engineering дамовіліся 
аб супрацоўніцтве і ў якасці 
галоўнага сумеснага праекта 

вызначылі так званы «тэхнапарк» 
– спецыяльную зону, дзе раз-
месцяцца высокатэхналагічныя 
вытворчасці. Яшчэ два гады 
працавала міжурадавая камісія, 
і ў чэрвені 2012 года ўказ 
аб стварэнні парку падпісаў 
прэзідэнт Беларусі. Было 
заяўлена, што рэалізацыя гэтага 
праекта можа прынесці Беларусі 
каля 50 мільярдаў долараў ЗША 
ў год. Резідэнтамі парку ўжо 
сталі буйныя кітайскія карпарацыі 
Huawei і ZTE. 

Рэзідэнтам парку абяцаны 
сур’ёзныя льготы. У першыя дзе-
сяць гадоў яны вызваляюцца ад 
выплаты падаткаў на прыбытак, 
нерухомасць і зямлю. Рэжым сва-
боднай мытнай зоны вызваляе іх 
ад выплаты плацяжоў пры ўвозе 
тавараў. Таксама ўстаноўлены 
льготныя стаўкі для імпарту 
сыравіны. Купіць або ўзяць у 
арэнду зямельныя ўчасткі можна 
на 99 гадоў. Стаць рэзідэнтамі 
парку змогуць любыя кампаніі 
незалежна ад краіны паходжання 
капіталу.

Правобразам «Вялікага 
каменя» стаў тэхнапарк у 
кітайскім Сучжоу. За 30 гадоў ён 
ператварыў горад у сучасны пра-
мысловы мегаполіс.

Апетыт прыходзіць падчас гульні
Беларуская зборная працягвае выступленне на чэмпіянаце свету па хакеі, які праходзіць у Чэхіі.

калегі  
і сябры.

Адсвяткавалі…
Болей за 1,8 мільёна чала-

век прынялі ўдзел у масавых 
мерапрыемствах, прысвечаных 
70-годдзю Перамогі. Пра гэта 
паведаміў начальнік аддзела 
ўпраўлення аховы правапарад-
ку МУС Уладзімір Станілевіч. 
Найбольш масавыя мерапрыем-
ствы прайшлі ў сталіцы. Паводле 
яго інфармацыі, паглядзець 
парад да абеліска “Мінск — 
горад-герой” прыйшлі каля 600 
тысяч мінчан і гасцей сталіцы, а 
на салюце прысутнічала больш 
за 200 тысяч чалавек.
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(Окончание. Начало на 1-й стр.).
4.Декреты президента Республики 

Беларусь могут быть двух видов: декре-
ты, издаваемые на основании закона о 
делегировании президенту Республики 
Беларусь законодательных полномо-
чий, и временные декреты. Поскольку 
полномочия на издание Декрета №3 
парламент президенту не предостав-
лял, данный декрет являтся времен-
ным. Между тем, согласно ч.3 ст.101 
Конституции, временные декре-
ты издаются лишь в силу особой 
необходимости. Однако в преамбуле 
Декрета не указано, какой особой необ-
ходимостью продиктовано его приня-
тие.

5.Официальный текст Декрета опу-
бликован 3.04.2015 (вступил в силу), а 
его действие распространено с 1 января 
2015 года. Между тем в соответствие 
со статьей 101 конституции прези-
дент не имеет права принимать нор-
мы, имеющие обратную силу. Запрет 
обратной силы закона закреплен также 
в ч.6 ст.104 Конституции и статье 67 
Закона «О нормативных правовых актах 
Республики Беларусь». 

6.Президент не имеет права сво-
ими актами ограничивать конститу-
ционные права и свободы граждан. 
Однако в данном случае Декретом №3 
введены очевидные для всех ограниче-
ния, которые фактически являются при-
нудительным или обязательным тру-
дом, т.е. основанным не на доброволь-
ном предложении гражданином своих 
услуг по труду, а на его принуждении к 
труду под страхом применения репрес-
сии в виде дополнительного налога, 
неуплата которого влечет наказание в 
административном порядке (штраф в 
размере от двух до четырех базовых 
величин или административный арест).

7.Статья 56 Конституции обязывает 
принимать участие в финансировании 
государственных расходов исключи-
тельно граждан Республики Беларусь. 
И это понятно, потому что именно граж-
данам Республики Беларусь государ-
ство в соответствии с Конституцией 
гарантирует обеспечение прав и сво-
бод, в том числе право свободного 
передвижения и выбора места житель-
ства (ст.30), право на получение, хра-
нение и распространение информации 
(ст.34), право на участие в решении 
государственных дел (ст.37), право 
свободно избирать и быть избран-
ным (ст.38), право на равный доступ к 
любым должностям в государственных 
органах (ст.39), право на бесплатное 
лечение (ст.45), на социальное обеспе-
чение в старости (ст.47), на жилище 
(ст.48) и т.д. В то же время на граж-
дан Республики Беларусь возлагается 
ответственность за неукоснительное 
исполнение обязанностей, возложен-
ных на них Конституцией (ст.2), в том 
числе по защите Отечества (ст.57), по 
уплате налогов, иных платежей и сбо-
ров (ст.56) и др. Однако в нарушение 
конституционных требований в пункте 1 
Декрета №3 обязанность принимать 
участие в финансировании госу-
дарственных расходов возложена 
также на иностранных граждан, лиц 
без гражданства, получивших раз-
решение на постоянное проживание 
в Республике Беларусь.

8.К оплате сбора обязывается один 
из неработающих родителей, воспи-
тывающих детей (одного или двух) в 
возрасте старше 7 и до 18 лет, хотя 
другой трудоспособный родитель 
работает. Между тем даже в советское 
время мать (отец) могли не работать, 
воспитывать детей до 14-летнего воз-
раста. Этот возраст связывался с тем, 
что дети могли обслуживать себя само-
стоятельно, совершать простые сделки 
и нести ответственность, в том числе 
уголовную. Содержание и воспитание 
детей, забота об их здоровье, разви-
тии и обучении является конституци-
онной обязанностью родителей (ст.32 
Конституции). Требование декрета 
№3 посягает на возможность испол-

нения в полной мере этой конститу-
ционной обязанности родителей. 

9.Конституция в статье 32 закре-
пила и обязанность детей заботиться 
о своих родителях. Статья 100 Кодекса 
о браке и семье уточнила данную кон-
ституционную норму, закрепив, что 
содержание нетрудоспособных, нуж-
дающихся в помощи родителей явля-
ется обязанностью их совершеннолет-
них трудоспособных детей. Между тем 
Декрет не предусматривает случаев 
освобождения от уплаты сбора на 
финансирование государственных 
расходов детей, которые исполня-
ют свою конституционную обязан-
ность по заботе о своих родителях и 
осуществляют уход за нетрудоспо-
собными, нуждающимися в помощи 
родителями, в том числе с инвалид-
ностью.

10.Декрет №3 вносит серьезные 
ограничения права на неприкосно-
венность частной жизни, закрепляя, 
что сбор, обработка, хранение и 
использование персональных дан-
ных граждан для целей декрета осу-
ществляются без их письменного 
согласия. Персональные данные по 
содержанию Декрета №3 могут быть 
доступны широкому кругу должностных 
лиц различных государственных орга-
нов и организаций, что может повлечь 
их несанкционированное разглашение. 
Декрет не содержит каких-либо серьез-
ных гарантий по защите персональных 
данных, которые будут использоваться 
для целей Декрета, и не содержит ука-
заний соответствующим государствен-
ным органам о принятии дополнитель-
ных гарантий и мер по их защите, в том 
числе и нормативного характера.

10 простых  
и очевидных вопросов 
после прочтения норм 
Декрета, на которые 

власти разумных  
ответов не дают

В спорном нормативном акте мно-
го, на мой взгляд, несуразностей, про-
белов, коллизий и правовой неопре-
деленности. Так, по смыслу Декрета 
непонятно: 

1Почему в пункте 1 Декрета «трудо-
вой минимум» определен в 183 кален-
дарных дня в налоговом периоде, како-
ва его правовая сущность?

2.Почему сумма сбора определена 
в размере 20 базовых величин, в то 
время как оказание услуг в сфере агро-
экотуризма или осуществление ремес-
ленной деятельности (подпункт 5.7) 
облагаются сбором в размере одной 
базовой величины в календарный год?

3.Почему в Декрете не определены 
обязательные элементы налогообложе-

ния применительно к установленному 
Декретом сбору?

4.Почему в Декрете «забыли» о 
гражданах, в отношении которых на 
период предварительного следствия 
и судебного разбирательства избра-
на мера пресечения в виде домаш-
него ареста, заключения под стражу 
или которых отстранили от должности 
(работы)? 

5.Почему добропорядочные граж-
дане признаются участвующими в 
финансировании государственных рас-
ходов (подпункты 5.1–5.19), а на лиц, 
отбывающих соответствующее уго-
ловное наказание (пункт 7), действие 
Декрета не распространяется, что для 
них введена налоговая льгота?

6.Почему лица, отработавшие по 
законодательству необходимый трудо-
вой стаж (по государственной службе, 
для начисления пенсий по возрасту 
(мужчины – 25, женщины – 20 лет), при 
работе с особыми условиями труда), 
но не достигшие пенсионного возрас-
та, обязываются к труду, а в противном 
случае – к уплате предусмотренного 
Декретом сбора? Где правовое обосно-
вание и логика в таком подходе?

7.Почему от уплаты сбора освобож-
дены священнослужители, церковнос-
лужители религиозных организаций, 
участники (члены) монастыря, мона-
шеской общины (пп.5.10 Декрета №3), 
но не освобождены лица, посвятив-
шие себя общественному служению в 
хосписах, волонтерских и других обще-
ственных организациях и выполняющие 
безвозмездно общественно полезные 
функции, не противоречащие закону? 
А как быть с принципом равенства всех 
перед законом (ст.22 Конституции)?

8.Почему одного из супругов лиша-
ют права вести домашнее хозяйство, 
хотя другой, работающий, супруг обе-
спечивает семью достатком?

9.Почему вместо реформирования 
экономики, системы ЖКХ, здравоох-
ранения, образования и социального 
страхования законодатель вводит оди-
озный и противоречивый сбор?

10.Почему законодатель, введя 
новую форму сбора, не позаботился о 
создании прозрачной системы обще-
ственного контроля за эффектив-
ным расходованием государственных 
средств (отчеты, общественные слуша-
ния, сведения в интернете, использова-
ние форм электронного правительства 
и т.д.)?

И таких «почемучек» в этом попу-
листском и, я считаю, безнравственном 
законе множество.

На кого рассчитан 
Декрет №3

Официальная пропаганда твердит 
о введении сбора на финансирование 
государственных расходов с трудоспо-

собных, но неработающих граждан под 
флагом борьбы с социальным ижди-
венчеством. Однако правда состоит в 
том, что в Беларуси продолжают «изо-
бретать», а проще – восстанавливать 
советские формы принудительного тру-
да, в данном случае – в виде борьбы с 
тунеядством. 

Между тем все мы, граждане и 
«неграждане», налоговые резиденты и 
нерезиденты на территории Беларуси 
покупаем товары, оплачиваем услуги, 
в которых присутствуют  НДС, акци-
зы, государственные пошлины и таким 
образом участвуем в финансировании 
государственных расходов, предусмо-
тренных статьей 56 Конституции. 

В преамбуле акта его целью обо-
значено «стимулирование трудоспо-
собных граждан к трудовой деятельно-
сти», но предлагаются не социальные, 
экономические и иные научно обо-
снованные методы стимулирования к 
труду, а очередной «кнут» – признать 
все трудоспособное население пла-
тельщиками сбора по финансированию 
государственных расходов, но взимать 
сбор исключительно с «тунеядцев», 
понуждая их под страхом введенных 
Декретом санкций трудиться.

Правительственные чиновники 
утверждают, что таких в стране около 
450–500 тысяч. Возможно. Но боль-
шинство из них – это «деграданты»: 
алкоголики, наркоманы, бомжи, ранее 
неоднократно судимые, т.е. граждане, 
не желающие социализироваться. И в 
их судьбе трагическую и бесчеловеч-
ную роль сыграло в немалой степени, к 
сожалению, наше государство.

Другая часть – здравомыслящая – 
найдет тысячу уловок, чтобы избежать 
необходимости уплачивать сбор. Так на 
кого рассчитан Декрет?

Принятие Декрета – это, по-моему, 
признание того, что рыночной, конку-
рентоспособной экономики в Беларуси 
нет! И прав у граждан тоже нет!

С учетом явных кризисных явлений, 
наблюдаемых в экономике Беларуси, 
ожидается (и об этом можно смело 
говорить уже сейчас) массовое сокра-
щение рабочих мест на ряде государ-
ственных предприятий, закрытие (бан-
кротство) малых и средних частных 
предприятий, уход с рынка значитель-
ной части индивидуальных предприни-
мателей, что приведет к резкому росту 
безработицы, а у работающих – к сни-

жению заработной платы.
Это ставит граждан перед незавид-

ным выбором: соглашаться на низкоо-
плачиваемый труд или же не работать, 
но искать средства на выплату сбора по 
Декрету. Ввиду заметного сокращения 
заработной платы (в январе 2015-го по 
сравнению с декабрем 2014 года она 
уменьшилась на 11,5%) у среднестати-
стического гражданина появится риск 
того, что даже в случае продолжения 
ухудшения условий труда человек будет 
вынужден держаться за свое рабочее 
место.

Как мне представляется, Декрет 
№3 –  это очередная «страшилка» для 
нагнетания страха в обществе. Это еще 
одно подтверждение тоталитарного 
метода управления страной, построен-
ного на тотальном контроле общества. 
Администрирование страхом сопрово-
ждается введением все новых и новых 
административных и уголовных санк-
ций, всевозможных угроз и давления 
на граждан, наступлением на их права 
и свободы. Вместо проведения остро 
необходимых, уже давно назревших 
политических, экономических, социаль-
ных и иных реформ, призванных пре-
одолеть острые кризисные явления, 
стране предлагаются рецепты времен 
военного коммунизма, обязательной 
трудовой повинности, неокрепостни-
чества. При этом в худших, иррацио-
нальных и заведомо неэффективных 
формах. Процедуры по взиманию сбо-
ра, я уверен, повлекут расходы гораз-
до большие, чем получит государство 
от их проведения (создание баз дан-
ных, выявление лиц, обязанных к упла-
те сбора, работа с ними, в том числе 
по привлечению к административной 
ответственности и т.д.).

Таким образом, Декрет №3, на мой 
взгляд, не соответствует ни нормам 
Конституции, ни международным обя-
зательствам в области прав человека, 
ни соблюдению принципов равенства 
и социальной справедливости и издан 
президентом с превышением его пол-
номочий. Практическое исполнение 
Декрета обернется для государства не 
только имиджевыми, но и невосполни-
мыми финансовыми потерями. 

Гарри ПОГОНЯЙЛО, 
председатель юридической 

комиссии РОО «Белорусский 
Хельсинкский комитет».
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НЕЗАВИСИМАЯ ЭКСПЕРТИЗАСІТУАЦЫЯ

10 причин,  
почему Декрет №3 противоречит Конституции  

Республики Беларусь и ее международным обязательствам

Такова точка зрения на проблему, широко обсуждаемую в обществе, извест-
ного юриста. А что могут сказать на сей счет непосредственные разработчики 
данного Декрета? Думается, своими мыслями вправе поделиться и представите-
ли различных властных структур.

Учитывая политическую, экономическую и социальную важность проблемы, 
«Народная Воля» предоставляет свои страницы для всех, кого она волнует и у кого 
есть серьезные аргументы в защиту или против вступившего в силу Декрета №3.

ОТ РЕДАКЦИИ

АМНІСТЫЯ

На свабоду
Па амністыі, прымеркаванай 

да 70-годдзя Перамогі, з месцаў 
пазбаўлення волі могуць выйсці 
больш за 2000 чалавек. Каля 700 
могуць пакінуць установы адкры-
тага тыпу, 5700 – крымінальна-
выканаўчыя інспекцыі. Агулам 
амністыя закране каля 8600 чала-
век.

Старшыня камісіі па нацы-
янальнай бяспецы Палаты 
прадстаўнікоў Валерый 
Гайдукевіч паведаміў тэлеканалу 
«Беларусь 1», што пад амністыю 

не трапяць «тыя, хто здзейсніў 
цяжкія і асабліва цяжкія злачын-
ствы, звязаныя з забойствамі, 
тэрарыстычнымі актамі, незакон-
ным абаротам наркотыкаў».

Праўда, як паведаміў 
Гайдукевіч, у закон аб амністыі 
ўсё ж уключылі тых, хто быў 
асуджаны за незаконны без мэты 
збыту выраб, перапрацоўку, 
набыццё, захоўванне, перавозку 
або перасылку наркатычных 
сродкаў, псіхатропных рэчываў 
або іх прэкурсораў ці аналагаў. 

ДАРЭЧЫ

Уладзімір Мальцаў  
трапляе пад амністыю

Калі былы дырэктар 
«Барысаўдрэва» выйдзе на сва-
боду, вырашыць адміністрацыя 
Магілёўскай папраўчай калоніі 
№15, дзе зараз знаходзіцца 
Мальцаў, паведаміў журналістам 
ягоны адвакат Зміцер Гарачка.

У Магілёўскую калонію 
Мальцава этапіравалі  29 
красавіка.

Як вядома, справа Уладзіміра 
Мальцава стала не толькі гуч-
най, але і самай парадаксаль-
най амаль што за ўсю гісторыю 
суверэннай Беларусі. Уладзімір 
Мальцаў не краў, не браў хабару, 
працаваў практычна без выхад-
ных і пад пільным вокам разна-
стайных правяраючых з кан-
тралюючых арганізацый, а яго 
абвінавацілі ў злоўжыванні ўладай 

альбо службовым становішчам і 
зрыве мадэрнізацыі. 

Мінскі абласны суд у снежні 
мінулага года прысудзіў яму 
3 гады пазбаўлення волі без 
канфіскацыі маёмасці. Потым 17 
красавіка 2015 года Вярхоўны 
суд змяніў прысуд, скараціўшы 
тэрмін абмежавання волі да 2 
гадоў і 6 месяцаў і адмяніўшы 
шкоду, нанесеную дзяржаве. 

На падставе закона аб 
амністыі ад 17 чэрвеня 2014 
года тэрмін асноўнага пакарання 
Мальцава скарацілі на 1 год. Калі 
Вярхоўны суд у красавіку гэтага 
года змяніў прысуд, Мальцаў ужо 
знаходзіўся ў зняволенні 1 год і 
1 месяц, так што да цяперашняй 
амністыі  яму заставалася пра-
быць у калоніі 5 месяцаў.

СІТУАЦЫЯ

Грошы скончыліся?
Беларусы ў красавіку  

здалі рэкордны аб’ём валюты.

Трэці месяц запар беларусы 
нясуць у абменнікі больш валю-
ты, чым купляюць. Так, паводле 
дадзеных Нацбанка, у красавіку 
беларусы прадалі наяўнай валю-
ты на 269,9 млн долараў больш, 
чым купілі. У сакавіку гэты паказ-
чык склаў 243,8 мільёна.

Напэўна, тут няма чаму 
здзіўляцца. Як вядома, з новага 
года ў Беларусі не павялічвалася 
зарплата, а некаторыя прадпры-
емствы вымушаны працаваць у 

рэжыме няпоўнай занятасці. У 
гэты ж час цэны, у тым ліку на 
паслугі, растуць.

Дарэчы, за чатыры месяцы 
гэтага года беларусы абмянялі 
на рублі 2 млрд 337 мільёнаў 
валюты, гэта значыць кож-
ны беларус, улічваючы дзя-
цей, здаў  240 долараў. Купіла 
насельніцтва валюты менш –  
1 млрд 806 мільёнаў са студзеня 
па май.

ігар ЗаЛеСкі.

ВЕДАЙ НАШЫХ!

Сакрэты поспеху 
Кацярыны Карстэн

Беларуска Кацярына КАРСТЭН выйграла  
чарговы этап Кубка свету па акадэмічным 

веславанні ў Славеніі.

У спорце Кацярына ўжо каля 
25 гадоў, а 2 чэрвеня адзначыць 
сваё 43-годдзе. Аднак ёсць яшчэ 
порах!

“Адкуль у мяне сілы? Нават 
і не ведаю, – распавяла неяк 
журналістам спартсменка. – 
Трэніруюся – вось і ўвесь сакрэт 
поспеху. Я не ад трэніровак так 
стамляюся, як ад пастаянных 
пераездаў... Аднойчы ў Новай 
Зеландыі маім саперніцам задалі 
арыгінальнае пытанне: што 
яны рабілі ў 1996 годзе, калі я 
ўзяла свой першы алімпійскі 
медаль? Я ім ужо ўсім надаку-
чыла. Канкурэнткі думаюць: хут-
чэй бы яна сышла на пенсію. Але 
спорт для мяне – як наркотык. 
Я палову жыцця займаюся вес-

лаваннем, таму не магу без яго 
абыходзіцца. У адпачынку, калі 
не трэніруюся, нават мышцы 
баляць. А да якога часу збіраюся 
спаборнічаць? Ужо жарт з’явіўся 
на гэтую тэму: я завяршу кар’еру 
толькі пасля таго, як выйграю 
чэмпіянат свету ў лодцы-двойцы 
разам з дачкой. Калі ж сур’ёзна, 
то мне цяжка сказаць, колькі я 
яшчэ буду выступаць. Як здароўе 
дазволіць”.

– Каця так доўга застаец-
ца ў спорце на вядучых ролях, 
таму што яна працаголік, – кажа 
беларускі трэнер анатоль 
квяткоўскі. – Не было б такога 
жадання працаваць, старання – 
не было б і нічога астатняга.

алесь СВЯТЛаНіч.

ЖАХ

“Сыходзім з жыцця 
добраахвотна…”

У Слуцку – драма. Дзве 
навучэнкі медкаледжа, абедзве 
1996 года нараджэння, вырашылі 
пазбавіць сябе жыцця з-за пра-
блем з вучобай. Яны ўскрылі  
сабе вены і дамовіліся саскочыць 
з даху. Адна з іх скокнула ўніз і 
разбілася. Другая  не адважылася 
пераступіць край даху. У цяжкім 
псіхалагічным стане і з ранамі 
рук яе даставілі ў рэанімацыю 
Слуцкай бальніцы.

Дзяўчына, якая загінула, пры-
ехала на вучобу у Слуцк з Любані. 

Пра падрабязнасці гэтай 
жудаснай гісторыі мясцовым 
журналістам расказаў старшы 
следчы Слуцкага райаддзела 
Следчага камітэта РБ Дмітрый 
Каруліс.

Дзяўчыны жылі ў інтэрнаце ў 
суседніх пакоях і былі сяброўкамі. 
Увечары 7 мая, вырашыўшы 
пазбавіць сябе жыцця, яны ўзялі 
з сабой піва, лёзы для брытвы і 
забраліся на дах дома. Дзяўчыны 
ўключылі дыктафон на тэлефо-
не. На 30-хвілінным аўдыёзапісе 
яны кажуць пра тое, што сядзяць  
на даху, п’юць піва і рэжуць 
вены, што сыходзяць з жыцця 
добраахвотна і просяць нікога не 
вінаваціць у гэтым учынку.

Абедзве скардзіліся на 
праблемы ў вучобе, з-за якіх іх 
могуць адлічыць. Дзяўчына, якая 
пазней скокнула з даху, тлума-
чачы прычыны свайго рашэння, 
казала таксама пра непадзеле-
ную любоў.

З НАГОДЫ

Анатоль КАпсКі:
«Як толькі ў нас 

з’яўляюцца асобы, 
натоўп пачынае іх 

душыць»
Старшыня праўлення барысаўскага ФК БАТЭ 

Анатоль Капскі распавёў пра тое, чаму, нягледзячы 
на маркетынгавыя высілкі, запаўняльнасць 

“Барысаў-Арэны” застаецца нізкай.

– Мы працягваем шукаць 
рэзервы, – цытуе анатоля 
капскага pressball.by. – 
Напрыклад, кампанія, якая 
забяспечвае на стадыёне кропкі 
харчавання, перайшла пэўную 
мяжу ў павышэнні коштаў. 
Лічым, яны не суадносяцца 
з патрабаваннямі рынку і 
кашалька балельшчыка. 
Патрэбны кампраміс. Людзі 
маюць рацыю ў сваіх прэтэнзіях. 
Але ў вялікай справе неабходна 
разуменне. І наш балельшчык 
павінен дараваць клубнаму 
маркетынгу магчымыя пралікі. 
Мы стараліся быць максімальна 
адкрытымі. Зрабілі нізкімі 
кошты на білеты і абанементы. 
Але нешта не працуе… Чаму 
ва Украіне вайна, а народу на 
футболе ўсё роўна шмат?

– чаму?
– Таму што там людзі 

не такія, як нашы. У нас 
прызвычаіліся мець усяго 
патроху, а вось гуляць 
напрапалую не прызвычаіліся. 
Мы ўсе нейкія ўсярэдненыя. 
Нам хочацца вакол больш асоб, 
але, як толькі яны з’яўляюцца, 
натоўп пачынае іх душыць. 
Мы шмат эмоцый спальваем 
на зайздрасці, нянавісці, 
непрыняцці чагосьці, замест 
таго каб накіроўваць гэта на 
пазітыў і стварэнне. Вось 
навошта ненавідзець БАТЭ?! 
Можа, варта ў яго павучыцца, 
каб стаць лепш? У нас на 
трыбунах стабільна ёсць пяць 
тысяч. Будзе больш. І мы для 
гэтага нешта прадпрымаем. А 
многія – нічога…

РЭГІЁН

У Полацку адкрыўся  
новы гандлёвы цэнтр

На цырымонію адкрыцця прыйшло 
 больш за паўсотні чалавек. 

Гандлёва-забаўляльны цэнтр 
«Манеж» размешчаны на выезд-
зе з горада на скрыжаванні 
вуліц П.Броўкі і М.Багдановіча. 
Плануецца, што «Манеж» будуць 
наведваць не толькі гараджане, 
але і жыхары Полацкага раёна. 

На плошчы 20.000 кв. метраў 
размесцяцца больш за 50 
магазінаў беларускіх і сусветных 
брэндаў. Таксама ў «Манежы» 
будуць працаваць рэстаран, бар 
і першы ў рэгіёне лядовы каток 
унутры гандлёвага цэнтра. 

Зараз у новым цэнтры працу-
юць толькі гіпермаркет «Еўраопт» 
і крама «Сувязны». Рэчавыя 

ралеты пакуль стояць зачыне-
ныя. Паводле слоў супрацоўнікаў 
«Манежа», некаторыя гандлё-
выя кропкі яшчэ чакаюць сваіх 
арандатараў, у некаторых ідзе 
добраўпарадкаванне.

Адразу пасля адкрыц-
ця ў сацыяльных сетках пачалі 
з’яўляцца першыя незадаволе-
ныя. На думку жыхароў Полацка, 
кіраўніцтва «Манежа» паспяша-
лася з адкрыццём, так як, акра-
мя «Еўраопта», да абслугоўвання 
гараджан нічога не гатова.

Раман ВаСЮкОВіч.
г.Полацк.

Фота аўтара. 

СЛЫШАЛИ?

РПЦ определила свое 
отношение к кремации

В Русской православной 
церкви определили свое отно-
шение к кремации тел умер-
ших. Этот вопрос в числе про-
чих был рассмотрен в ходе 
первого в 2015 году заседа-
ния Священного Синода под 
председательством патриар-
ха Московского и всея Руси 
Кирилла.

Вопрос о кремации был 
впервые поставлен перед 
комиссией по церковному праву 
в 2009 году. В сентябре 2013 
года подготовленный ею доку-
мент «О христианском погребе-
нии усопших» был разослан на 
отзыв в епархии и опубликован 
для проведения открытой дис-
куссии. На заседании Синода он 
был утвержден.

«Учитывая древнюю тради-

цию благоговейного отношения 
к телу христианина как храму 
Духа Святого, Священный Синод 
признает нормой захоронение 
почивших христиан в земле», – 
говорится в документе.

Кремацию церковь считает 
«явлением нежелательным» и не 
одобряет ее. Вместе с тем цер-
ковь «может со снисхождением 
относиться к факту кремации 
тела усопшего», если захороне-
ние в земле не предусмотрено 
местным светским законода-
тельством или связано с необ-
ходимостью транспортировать 
умершего на большие рассто-
яния или невозможно по иным 
объективным причинам.

После кремации прах дол-
жен быть предан земле, подчер-
кивается в документе.

ФОТАФАКТ

У машыне 
маленькі 
беларус

Суполка “Мова нанова” сумесна з сеткай АЗС А-100 выпусціла 
такія вось мілыя налепкі на аўто. Атрымаць іх можна бясплатна на 
занятках у выкладчыкаў курсаў «Мова нанова»!

Бомж супраць 
дзяржавы

На месцы дома, дзе жыў мінчанін Васіль Хадзькоў, пабудавалі станцыю метро “Грушаўка”.
Дом знеслі шэсць гадоў таму, мужчыну выселілі, аднак дагэтуль Васіль Сямёнавіч застаецца асобай  

без пэўнага месца жыхарства і дабіваецца ад дзяржавы засялення ў новую кватэру.
Адразу адзначым: паколькі ў судовых разбіральніцтвах па гэтай няпростай справе кропка  

яшчэ не пастаўлена, мы выкладзем толькі факты без усялякіх ацэнак і разважанняў.

Тамара сЯРГЕЙ: 

«Закон трэба выконваць...»

КАМЕНТАРЫЙ ЮРЫСТА

Юрыст Тамара Сяргей, якая 
дапамагае Васілю Хадзькову 
і ведае ягоную справу, што 
называецца, ад “а” да “я ”, у 
каментарыі для “Народнай Волі” 
адзначыла:

– Для мяне відавочна, 
што правы Васіля Хадзькова 
тут парушаны з самага пачат-
ку. Па-першае, у артыкуле 44 
Канстытуцыі Беларусі сказана, 
што ўласнасць грамадзяніна 
ахоўваецца дзяржавай. Хадзькоў 
быў уласнікам трох пятых дома, 
а саўласнікі мелі дзве пятыя. Дык 
вось у адрозненне ад Хадзькова 
саўласнікі атрымалі жыллё. 
Хадзькоў абсалютна законна не 
стаў засяляцца ў кватэру разам 
з былой жонкай, а, прайшоўшы 
многія судовыя інстанцыі, даказаў 
сваё права на атрыманне асоб-

най аднапакаёвай кватэры.
Я хацела б звярнуць ува-

гу на той факт, што ўмовай, 
пры выкананні якой Хадзькоў 
пагадзіўся, каб ягоны дом знеслі, 
стала падпісанне ім заключэн-
ня, дзе вызначаны патрабаванні 
да жылля, якое ён хоча атры-
маць узамен. Хадзькоў дзейнічаў 
абсалютна ў межах жыллёвага 
заканадаўства (а канкрэтна 
артыкула 104 Жыллёвага кодэк-
са, што дзейнічаў на той момант). 
Яму было прадастаўлена права 
выбару, і ён ім скарыстаўся.

– аднак там стаіць толькі 
ягоны подпіс…

– Гэта так. Але за ўсе дзевяць 
гадоў ніводная зацікаўленая 
дзяржаўная інстанцыя не аспрэ-
чыла гэты дакумент, тым самым 
пацвердзіўшы, што ўлады гато-

вы яго выконваць. Гэта заклю-
чэнне не абвергнута ў судовым 
парадку. Тым не менш зараз 
адміністрацыя Маскоўскага раё-
на імкнецца навязаць Хадзькову 
кватэру невялікай плошчы ды і 
яшчэ з падменнага фонду. На 
маю думку, гэта не адпавядае 
законам, а канкрэтна артыку-
лу 22 Канстытуцыі, у якім ска-
зана, што ўсе роўныя перад 
законам і яго трэба выкон-
ваць. І калі саўласнікі дома па 
пр.Дзяржынскага, 26 атрымалі 
новую кватэру, то і Хадзькоў 
павінен атрымаць новую кватэру.

– а што наконт завочнага 
рашэння суда? Там вырашылі, 
што Хадзькоў абавязаны 
засяліцца ў кватэру, якую яму 
прапануюць.

– Норма завочнай формы 

судовай вытворчасці з’явілася ў 
працэсуальным Кодэксе аднос-
на нядаўна. Тут важна, каб 
адказчык быў належным чынам 
папярэджаны аб часе і месцы 
правядзення працэсу, то бок 
Хадзькоў павінен быў атрымаць 
заказны ліст з паведамленнем 
і падпісаць яго. Хадзькоў такі 
ліст не атрымаў, таму суд, я лічу, 
не меў права разглядаць гэтую 
справу. І цалкам законна зараз 
Хадзькоў гэтае рашэнне абскар-
джвае. Калі яго касацыя будзе 
задаволена, то ягоная справа 
будзе накіравана на новы раз-
гляд у суд першай інстанцыі. І 
ўжо ў новым судовым працэсе 
Васіль Хадзькоў будзе адстой-
ваць сваё права на атрыманне 
жылля, якое адпавядае ягоным 
патрабаванням.

Знясуць  
ці не знясуць?
…Дом у прыватным сек-

тары беларускай сталіцы 
па мінскім адрасе “вуліца 
Савецкіх памежнікаў, 26” Васіль 
Хадзькоў набыў у далёкім 1970 
годзе. Заплаціў за яго 2700 
савецкіх рублёў. Спачатку гэта 
быў дыхтоўны аднакватэрны 
дом агульнай плошчай трыц-
цаць шэсць квадратных метраў. 
Да яго прылягаў зямельны 
ўчастак амаль у сем сотак, 
частку з якіх руплівы гаспадар 
выкарыстоўваў пад агарод. 
Тут жа пасадзіў пладовыя дрэ-
вы і кусты, узвёў гаспадарчыя 
пабудовы. Карацей, тэрыторыя 
была цалкам абжытай…

– Размовы аб тым, што 
прыватны сектар у нашым 
раёне будзе зруйнаваны, 
хадзілі яшчэ ў савецкія часы, 
– расказвае Васіль Сямёнавіч. 
– Абяцалі нас знесці ў 1970-
х гадах, калі праекціравалі 
вадавод у бок цяперашняга 
мінскага мікрараёна “Паўднёвы 
Захад”, але абышлося. Потым 
– калі пабудавалі праспект 
Дзяржынскага – казалі, што 
на месцы нашага прыватнага 
сектара будзе зялёная зона. 
Дарэчы, пасля будаўніцтва 
праспекта Дзяржынскага мой 
дом атрымаў новы адрас – 
Дзяржынскага, 26. Ён дагэтуль 
значыцца ў маім пашпарце, але 
пра гэта пазней…

Дык вось, нават пасля 
будаўніцтва вышэйзгаданага 
праспекта прыватны сектар не 
кранулі. Праўда, я ўвесь гэты 
час жыў, што называецца, на 
чамаданах: нам даводзілі, 
што знос непазбежны, таму і 
забаранялі паляпшаць жыл-
лёвыя ўмовы. З-за гэтай 
нявызначанасці не дазвалялі 
правесці цэнтралізаванае 
газазабеспячэнне – у дамах 
выкарыстоўваўся звадкаваны 
газ, які прывозілі ў балонах. 
Паравога цэнтральнага аця-
плення таксама не было – свой 
дом я да апошняга ацяпляў 
трыма печкамі.

Але ў 1980 годзе я ўсё ж 
такі вырашыў расшырыцца. На 
той момант у мяне была сям’я 
– жонка і сын. У доме з’явілася 
прыбудова, якая, па сутнасці, 
стала другой кватэрай. Дазвол 
на прыбудову быў атрыма-
ны ў мясцовых улад, так што 
дзейнічаў я ў межах закона.

Так мы і жылі. Пра жыхароў 
прыватнага сектара быццам бы 
забыліся, больш ніякіх размоў 
пра знос нашых дамоў не вяло-
ся…

Высяленне: 
“Мяне паклалі 

тварам у снег…”
Новая хваля размоў аб тым, 

што прыватны сектар па пра-
спекце Дзяржынскага ўсё ж 
такі будзе знесены, з’явілася 
ўжо ў незалежнай Беларусі, а 
канкрэтней – на пачатку 2000-х 
гадоў.

К гэтаму часу шмат 
вады сцякло і ў жыцці Васіля 
Хадзькова – з першай жонкай 
ён развёўся, паспеў ажаніцца 
ў другі раз. На сваю жылую 
плошчу прапісаў новую жон-
ку Наталлю разам з яе сынам 
ад першага шлюбу. Аднак  і 
гэтыя стасункі ў жыцці Васіля 
Хадзькова не сталі шчаслівымі. 
Праз некаторы час пара раз-
вялася, аднак жылі былая жон-
ка і яе сын усё ў тым жа доме 
па праспекце Дзяржынскага. 
Праўда, у розных кватэрах. 
Выпісаць іх па законе дзяржава 
забараняла.

Ва ўласнасці Васіля 
Хадзькова былі тры пятыя 
часткі двухкватэрнага дома, а 
ў ягоных сваякоў  – дзве пятыя. 
У былой жонкі Васіля Наталлі 
права ўласнасці на дом не 
было.

І вось вясной 2006 года да 
Хадзькова прыйшлі.

– Прыйшоў супрацоўнік 
інстытута “Белгіпразем”, – 
успамінае Хадзькоў. – Культурны 
такі, ветлівы. Ён сказаў, што, 
згодна з зацверджаным праек-
там будаўніцтва новага ўчастка 
мінскага метрапалітэна ад 
станцыі “Інстытут культуры” да 
станцыі “Пятроўшчына”, наш дом 
стопрацэнтна трапляе пад знос. 
Без усялякіх варыянтаў і агаво-
рак.

Тут жа ён мне працягнуў 
бланк. На ім было напісана 
“Заключэнне”. У тэксце дакумен-
та было сказана:

“Разгледзеўшы просьбу 
УП “Дырэкцыя па будаўніцтве 
Мінскага метрапалітэна” аб 
прадастаўленні зямельнага 
ўчастка, грамадзянін Хадзькоў 
В.С. узгадняе выманне зямель-
нага ўчастка і прадастаўленне 
яго УП “Дырэкцыя па будаўніцтве 
Мінскага метрапалітэна” для 
выканання падрыхтоўчых работ 
па будаўніцтве ўчастка пра-
цягу першай лініі Мінскага 
метрапалітэна.

З я м е л ь н ы  ў ч а с т а к 
прадастаўляецца без вяртання 
былому землекарыстальніку і са 
зносам усіх збудаванняў, якія на 
ім знаходзяцца…”

Я зразумеў: можна аддаць ім 
участак з домам проста так, яны 
і вокам не міргнуць, але ж трэба 
недзе жыць, таму ў адпаведнай 
графе дакумента я выставіў умо-
вы, на якіх гатовы аддаць свой 
дом з участкам пад будаўніцтва 
метро.

Такім чынам, Хадзькоў 
быў згодны выселіцца з дома 
па праспекце Дзяржынскага, 
26 на наступных умовах: 
“Кампенсацыя за пладова-ягад-
ныя насаджэнні і надворныя 
пабудовы. Прадастаўленне ва 
ўласнасць новай аднапакаёвай 
добраўпарадкаванай кватэры ў 
Маскоўскім раёне (трэці паверх 
ці апошні) з жыллёвай плошчай 
не менш за тую, якая належыць 
мне ў доме, што ідзе пад знос 
(28,44 квадратнага метра)”.

Адзначым, што гэты даку-
мент падпісаны ў аднабаковым 
парадку – толькі самім Васілём 
Хадзьковым. Подпісаў чыноўнікаў 
на ім няма, але ў дадзеным 
выпадку гэта неістотна. Пасля 
таго, як дзяржава атрымала 
згоду Васіля Хадзькова на знос 
яго дома, у жыцці мужчыны, з 
яго слоў, пачаліся сапраўдныя 
непрыемнасці.

– Па шчырасці, я быў спа-
койны, у думках рыхтаваўся да 
наваселля, – гаворыць Хадзькоў. 
– Дакумент я падпісаў, а справа 
дзяржавы прадаставіць мне жыл-
лё на тых умовах, якія я выклаў. 
Знос майго дома быў заплана-
ваны на 2007 год. Я думаў, што 
на той момант буду жыць у новай 
кватэры.

Але ўсё аказалася не так про-
ста.

У студзені 2007-га на свет і 
сапраўды з’явілася рашэнне 
адміністрацыі Маскоўскага раё-
на сталіцы, згодна з якім Васілю 
Хадзькову прадаставілі, як ён 
сам кажа, койка-месца ў двухпа-
каёвай кватэры, паколькі дзяліць 
дах над галавой Хадзькова 
прымушалі разам з яго былой 
жонкай і яе паўналетнім сынам.

– Гэта рашэнне мяне 
шакіравала, – гаворыць ён. – З 
Наталляй  мы даўно разышліся і 
з таго часу разам не жылі, чаму 
я павінен зараз знаходзіцца з 
ёй у адной кватэры? Праз суд 
я дабіўся, каб нас у двухпакаё-
вую кватэру па вуліцы Рафіева 
не засялялі, але нейкім дзіўным 
чынам Наталлю з яе сынам там 
усё ж такі прапісалі і засялілі. 
Дзівосы, дый толькі!

Я, зразумела, у гэтую ква-
тэру не засяліўся, а застаўся ва 
ўласным доме на Дзяржынскага. 
Пазней я дабіўся судовага вызна-
чэння, у якім было сказана, што 
засяленне былой жонкі ў новую 
кватэру было незаконным, але 
сам новага жылля не атрымаў…

Яшчэ год пасля высялення 
Наталлі з дома па Дзяржынскага, 
26 я жыў там. Але зімой 2009-га 
мяне прыйшлі высяляць.

Гэта мерапрыемства нагадва-
ла кепска падрыхтаваную спец-
аперацыю і цягнулася некалькі 
дзён. У першы дзень мяне сілай 
закінулі ў міліцэйскую машыну, 
у літаральным сэнсе адарваўшы 
ад плота, а самі “высяляючыя” 
ўзламалі ўваходныя дзверы і 
перапісалі ўсю маёмасць, якая 
там была.

З пастарунка ў той дзень мяне 
выпусцілі, бо я запатрабаваў: 
мне патрэбны адвакат. Сам стаў 
шукаць сяброў, якія пагадзіліся 
б забраць мае рэчы да сябе. У 
іншым выпадку рэчы апынуліся 
б на адкрытай пляцоўцы склада, 
які належыць метрабудаўнікам. І 
гэта зімой!

Некалькі начэй перад выся-
леннем я правёў ва ўласным доме. 
Паліў печку, паклаў матрац… Не 
на вакзале ж начаваць…

Праз некалькі дзён дом 
прыехалі зносіць. Будаўнікі і 
міліцыянеры. Падагналі бульдо-
зер, каб зруйнаваць будынак. 
Я адмаўляўся добраахвотна 
пакідаць жыллё. А ў міліцыянераў 
размова кароткая: не згодны – 
тварам у снег. Так і паклалі.

І так спяшаліся мой дом 
знесці, што нават не праверылі, ці 
затушана там печка і адключана 
электрычнасць… І калі бульдозер 
пачаў працаваць, адбыўся моцны 
пажар… Яго тушылі супрацоўнікі 
МНС…

А мяне ў кайданках ізноў 
завезлі ў пастарунак. У выніку 
на мяне былі складзены два 
адміністрацыйныя пратако-
лы (нібыта за супрацьпраўныя 
дзеянні ў дні высялення і зносу 
дома). Потым быў суд, дзе мне 
зрабілася дрэнна – сэрца. Працэс 
быў прыпынены, а я апынуўся ў 
бальніцы…

Там я і даведаўся, што 
супраць мяне могуць завесці 
крымінальную справу нібыта за 
тое, што я ўдарыў у пах судовага 
выканаўцу…

Канечне, я спужаўся і 
зразумеў, што лепшым выйсцем 
з гэтай сітуацыі будзе такое: на 
нейкі час пакінуць Беларусь…

У статусе бамжа я з’ехаў да 
сяброў ва Украіну. У гэтым жа 
бяздомным статусе праз год 
вярнуўся ў Беларусь.

Ні пра адміністрацыйныя 
спагнанні, ні тым больш пра 
крымінальную справу ў дачыненні 
да мяне ніхто і не ўспамінаў. Я 
так разумею, нікому гэта было не 
патрэбна, улады ж дабіліся свай-
го – мяне выселілі, дом знеслі…

Жыць мне не было дзе, таму 
я праз суды стаў дабівацца выка-
нання той дамоўленасці, якая 
была заключана ў 2006 годзе, – 
засялення мяне ў новую кватэру…

Завочнае  
правасуддзе

У Беларусь Васіль Хадзькоў 
вярнуўся ў 2010 годзе. Гэта быў 

год прэзідэнцкіх выбараў. 
Як вядома, менавіта ў 
год такіх кампаній бела-
руская ўлада робіцца 
найбольш “народнай”. 
Дакументы па справе 
Васіля Хадзькова трапілі 
да тагачаснага кіраўніка 
Адміністрацыі прэзідэнта 
Уладзіміра Макея. Той, канеч-
не, паабяцаў разабрацца па 
законе: маўляў, калі суды 
дапускаюць памылкі, іх трэба 
выпраўляць…

На справе сітуацыя стала 
развівацца наступным чынам: 
Хадзькоў дабіўся таго, каб 
адміністрацыя Маскоўскага 
раёна Мінска прадаставіла 
яму жылое памяшканне ў 
адпаведнасці з нормамі 
заканадаўства. У яго на руках 
нават ёсць адпаведнае судовае 
рашэнне.

– Новую кватэру, як вы  
разумееце, я дагэтуль не 
атрымаў, – гаворыць мужчына. – 
Дый увогуле не атрымаў ніякага 
жылля. Жыву па-ранейшаму дзе 
давядзецца: то ў сяброў у лазні, 
то ў знаёмых на кватэрах…

Нельга сказаць, што 
адміністрацыя Маскоўскага раё-
на не імкнецца выканаць судовае 
р а ш э н -

не аб маім засяленні. Імкненне 
з боку чыноўнікаў ёсць, праўда, 
усе варыянты, якія яны мне 
прапаноўваюць, на маю думку, 
супярэчаць дамове, заключанай 
у 2006 годзе.

Спачатку мне паспрабавалі 
навязаць жыллёвую плошчу ў 
мікрараёне “Каменная Горка” – 
метры ў трохпакаёвай кватэры, 
якую я павінен быў дзяліць ізноў 
жа з былой жонкай. Я адмовіўся. 
Ізноў прайшоў судовыя інстанцыі 
і дабіўся таго, што мне павінны 
прадаставіць толькі асобнае 
жыллё.

Праўда, адміністрацыя 
Маскоўскага раёна прапаноўвала 
мне старыя кватэры. Было каля 
васьмі варыянтаў: напрыклад, 
на вуліцы Маскоўскай – кватэра 
была без ваннай, у кватэры на 
вуліцы Ясеніна раней жыў чала-
век, хворы на адкрытую форму 
сухотаў…

Карацей, мяне хочуць 
засяліць абы засяліць… 
Хаця я пісаў лісты ў раённую 
адміністрацыю з просьбай не 
прадастаўляць мне старое 
жыллё. У мяне ж быў дыхтоўны 
дом, чаму я павінен пагаршаць 
свае жыллёвыя ўмовы? Я нават 
прапаноўваў чыноўнікам улас-
ныя варыянты, якія знаходзіў па 
аб’явах. Па законе, яны могуць 
выкупіць гэтае жыллё, каб мяне 
засяліць.

Я падкрэсліваю, што 
па-ранейшаму настойваю на 
выкананні маіх патрабаванняў: 
засяленне ў новую аднапакаёвую 
кватэру ў Маскоўскім раёне.

Але, я так разумею, 
адміністрацыя Маскоўскага раё-
на стамілася ад маіх адмоў. І 
зараз адбылося вось што: яны 
знайшлі чарговы варыянт – ква-
тэру на праспекце Газеты Праўда, 
22, насупраць суда Маскоўскага 
раёна. Таксама старую. І праз 

гэты ж суд мяне імкнуцца туды 
засяліць. 

Я нават больш скажу: у 
нашым заканадаўстве з’явілася 
такая форма, як завочнае пра-
васуддзе. Дык вось не так 
даўно суд Маскоўскага раёна, 
а канкрэтна суддзя Аляксандр 
Кузьміч, прыняў рашэнне, згод-
на з якім мяне ў літаральным 
сэнсе гвалтоўна павінны 
засяліць у тую кватэру. Справу 
разглядалі без мяне, я нават не 
ведаў ні даты, ні часу яе раз-
гляду. У рашэнні так і напісана: 
“Імем Рэспублікі Беларусь. 
Завочнае рашэнне…”. Я падаў 
касацыйную скаргу на гэты 
дакумент.  Ён быў адмене-
ны. Але пазней, таксама не 
паведаміўшы мне, было пры-
нята такое ж самае рашэнне. 
Зараз скарга на яго знаходзіцца 
ў Мінскім гарадскім судзе… 
Таксама я падаў сустрэчны іск, 
дзе адказчыкамі выступаюць 
Мінгарвыканкам, адміністрацыя 
Маскоўскага раёна і 
забудоўшчыкі метрапалітэна, з 
тым каб мяне засялілі ў новае 
жыллё. Але мой іск будзе раз-
гледжаны толькі пасля разгляду 
касацыйнай скаргі.

Цяжка сказаць, чым 
справа кончыцца. Пакуль я 
па-ранейшаму бамжую, а ў паш-
парце на старонцы з прапіскай 
у мяне дагэтуль значыцца: 
“Мінск, пр.Дзяржынскага, 26”. Я 
прапісаны ў доме, якога даўно 
няма…

Віталь ГаРБУЗаЎ.

З-ЗА КРАТАЎ

Пакаралі карцарам пяты раз
Палітвязень Ігар Аліневіч адбыў 10 сутак у 

штрафным ізалятары. Пра гэта бацькі палітвязня 
даведаліся з ягонага званка дамоў.

«Днямі пазваніў і сказаў, што адбыў 10 сутак, 
першамайскія святы яшчэ быў у ШЫЗА, цяпер 
выйшаў. Прычыну пакарання, як заўжды, не 
назваў. Магчыма, зноў за адмову ўдзельнічаць 
у прыбіранні, але не выключаю і іншых прычын. 
Яго на Першамай і раней каралі», – паведаміў 
Радыё Свабода бацька палітвязня Уладзімір 
Аліневіч.

Паводле падлікаў бацькоў Ігара Аліневіча, гэта 
было пятае за год пакаранне іх сына карцарам.

Як вядома, актывіст анархісцкага руху 
Ігар Аліневіч асуджаны на 8 гадоў зняволення 
паводле абвінавачвання ў хуліганскіх дзеяннях 
адносна адміністрацыйных будынкаў. У судзе  
Ігар Аліневіч сваёй віны не прызнаў і пазней 
адмовіўся падпісваць прашэнне аб памілаванні. 
Знаходзіўся ў калоніі №10 у Наваполацку, якая 
была ліквідавана. У ліпені 2014 года пераведзены 
ў калонію «Віцьба-3».

ПЕРАД ПАДЗЕЯЙ

Беларусі няма ў топ-10
Праз тыдзень у Аўстрыі пачынаецца 

“Еўрабачанне-2015”. А букмекеры ўжо прымаюць 
стаўкі. У лідарах – Швецыя, якую на конкурсе 
прадставіць Монс Зелмерлёв з песняй Heroes. 
Таксама ў топ-5 уваходзяць Італія, Аўстралія, 
Эстонія і Фінляндыя. У першай дзясятцы таксама 
Расія, Нарвегія, Азербайджан, Славенія, Ісландыя. 
Беларусь жа, на думку букмекераў, зойме толькі 
15-ю пазіцыю.

Як вядома, сёлетняе “Еўрабачанне” – юбілейнае, 

конкурс пройдзе ў 60-ы раз. Прадстаўнікі краін 
збяруцца ў Вене: 19 мая пройдзе першы паўфінал, 
21 – другі.  На сцэну вернуцца Кіпр, Сербія і Чэхія, якія 
раней адмаўляліся ад удзелу. Аднак 12 іншых краін 
адмовіліся ад удзелу, у іх ліку Украіна. Упершыню 
(і, магчыма, адзіны раз) у конкурсе возьме ўдзел 
Аўстралія і адразу ў фінале, які адбудзецца 23 мая.

Прадстаўнікі Беларусі – дуэт Uzari & Maimuna 
выступяць у другой частцы першага паўфіналу 19 
мая з песняй “Time». 

СОРАМ!

Сумны  
рэферэндум

Дваццаць гадоў мінае з таго 
часу, калі ў Беларусі быў пра-
ведзены першы рэферэндум. На 
такі крок А.Лукашэнка пайшоў 
невыпадкова. Сітуацыя ў краіне 
была вельмі складанай. Пасля 
таго як прэзідэнт збудаваў сваю 
вертыкаль улады, яму сталі 
замінаць як Канстытуцыя 1994 
года, так і Вярхоўны Савет 12-га 
склікання, у якім большасць 
дэпутатаў на выбарах 1994 года 
падтрымлівала яго асноўнага 
канкурэнта – Вячаслава Кебіча. 
Таму прыхільнікі ўзурпацыі ўлады 
ў адных руках вырашылі правесці 
рэферэндум па чатырох асноўных 
пытаннях:

2.1. Ці згодны вы з надан-
нем рускай мове роўнага ста-
тусу з беларускай? 

2.2. Ці падтрымліваеце 
вы прапанову аб устанаўленні 
новых дзяржаўнага сцяга і 
герба Рэспублікі Беларусь?

2.3. Ці падтрымліваеце вы 
дзеянні Прэзідэнта Рэспублікі 
Беларусь, накіраваныя на 
эканамічную інтэграцыю з 
Расійскай Федэрацыяй?

2.4. Ці згодны вы з 
неабходнасцю ўнясення 
змяненняў у канстытуцыю 
Рэспублікі Беларусь, якія 
прадугледжваюць магчы-
масць датэрміновага спынен-
ня паўнамоцтваў Вярхоўнага 
Савета Прэзідэнтам 
Рэспублікі Беларусь у выпад-
ках сістэматычнага або груба-
га парушэння канстытуцыі?

Самае галоўнае было чац-
вёртае пытанне, якое дазва-
ляла ліквідаваць Вярхоўны 
Савет і змяніць Канстытуцыю 
на сваю карысць. Першыя два 
пытанні, якія закон аб рэфе-
рэндуме не дазваляў наогул 
выносіць на ўсенароднае абмер-
каванне, павінны былі нанесці 
ўдар па беларускіх патрыётах і 
падрыхтаваць чарговую анексію 
Беларусі суседняй дзяржавай, 
дзе ўжо пачалі марыць аб былой 
Расійскай імперыі, тым больш 
што трэцяе пытанне паскарала 
гэты працэс.

Апазіцыя ў Вярхоўным 
Савеце, а таксама дэмакратычныя 
дэпутаты як маглі супраціўляліся 
гэтаму ціску і выносілі свае вары-
янты пытанняў на рэферэндум, 
асабліва пасля таго, як у сакавіку 
1995 года 74 дэпутаты звярнуліся 
да прэзідэнта з просьбай надаць 
рускай мове (у Беларусі) статус 
другой дзяржаўнай. Іх прозвішчы 
былі надрукаваны ў газеце 
“Звязда” 18 сакавіка 1995 года. 
Пра іх ініцыятыву беларускі паэт і 
дэпутат Ніл Гілевіч сказаў наступ-
нае: “Гэта значыць, патрабуюць 
беларускую мову як дзяржаўную 
ліквідаваць. Іначай разумець іх 
просьбу нельга. У нашых умо-
вах даць рускай мове правы 
дзяржаўнай – гэта азначае: бела-
рускай мове смерць. Вось такія 
патрыёты Роднай зямлі, Роднай 
мовы. Такія слугі беларускага 
народа”.

10 красавіка 1995 года дэма-
кратычныя дэпутаты ўнеслі такія 
прапановы, як:

1) Просім вынесці на 
рэспубліканскі рэферэндум 
наступнае пытанне, якое носіць 
кансультацыйны характар:

“Ці згодны вы з артыкулам 17 
Канстытуцыі Рэспублікі Беларусь, 
які выкладзены ў наступнай 
рэдакцыі: “Дзяржаўнай мовай 
Рэспублікі Беларусь з’яўляецца 
беларуская мова. Рэспубліка 
Беларусь забяспечвае права 
свабоднага карыстання рускай 
мовай як мовай міжнацыянальных 
зносін”?”

“Так” ці “Не”.
(73 дэпутаты)
2) Просім вынесці на 

рэспубліканскі рэферэндум 
наступнае пытанне, якое носіць 
кансультацыйны характар:

“Ці згодны вы з дзеючай 
дзяржаўнай сімволікай Рэспублікі 
Беларусь (Бел-чырвона-белы 
сцяг, Герб “Пагоня”)?”      

“Так” ці “Не”.
(72 дэпутаты)
3) Просім вынесці на 

рэспубліканскі рэферэндум 

наступнае пытанне, якое носіць 
кансультацыйны характар:

“Ці задавальняе вас выка-
нанне Прэзідэнтам Беларусі 
А.Лукашэнкам яго перадвыбар-
най праграмы ў галіне эканомікі, 
сацыяльнай абароны грамадзян і 
барацьбы з карупцыяй?”

“Так” ці “Не”.
(70 дэпутатаў)
Аднак гэтыя прапановы не 

былі падтрыманы большасцю 
дэпутатаў Вярхоўнага Савета 
Беларусі, і тады частка апазіцыі 
пайшла на радыкальны крок і 12 
красавіка абвясціла галадоўку 
пратэсту прама ў зале парламен-
та. І здарылася неверагоднае: 
дэпутаты не прынялі пытанні па 
мове, сімвалах і роспуску парла-
мента, засталося толькі пытанне 
аб эканамічным супрацоўніцтве з 
Расіяй. Дэмакратыя ў Беларусі 12 
красавіка 1995 года перамагла.

Тады ноччу 13 красавіка дэпу-
таты, што засталіся начаваць у 
зале Вярхоўнага Савета, былі 
жорстка збіты і выкінуты з будын-
ка “невядомымі” людзьмі са 
зброяй у руках. Наступілі доўгія 
гады аўтакратыі і бяспраўя.

13 красавіка перапалоха-
ныя дэпутаты прынялі Пастанову 
ВС Беларусі аб правядзенні 14 
мая 1995 года рэспубліканскага 
рэферэндуму па пытаннях, пра-
панаваных прэзідэнтам, прычым 
чацвёртае – галоўнае – пытан-
не мела толькі рэкамендацыйны 
характар. Адначасова на гэты 
дзень былі абвешчаны і выба-
ры дэпутатаў у Вярхоўны Савет 
Беларусі 13-га склікання.

Улады на правядзенне рэфе-
рэндуму народных грошай не 
шкадавалі. На мой запыт па 
гэтым пытанні тагачасны міністр 
фінансаў спадар Дзік 24 сакавіка 
1995 года адказаў, што для гэтага 
неабходна ад 4 да 5 млрд рублёў, 
а далей ён паведаміў наступнае: 
“Что касается расходов на отме-
ну существующей символики и 
изготовление и распростране-
ние новой, то такими данными 
Министерство финансов не рас-
полагает”.

І вось надышоў “суд-
ны дзень” 14 мая 1995 года. 
Тады я ўдзельнічаў у выба-
рах у Вярхоўны Савет па 247-й 
Мірашнічэнкаўскай акрузе, і 
некаторыя з маіх назіральнікаў на 
асобных участках зрабілі падлікі 
па выніках рэферэндуму.

Варта адзначыць, што ў 
Мінску рэферэндум ледзь не 
праваліўся, бо ў ім бралі ўдзел 
толькі 52,4% выбаршчыкаў. 
Не вельмі добрыя вынікі былі і 
па Беларусі ў цэлым, бо тады 
галасы яшчэ лічылі. Калі верыць 
афіцыйнай статыстыцы, у рэфе-
рэндуме бралі ўдзел толькі 64,8% 
выбаршчыкаў. З іх за захаванне 
адзінай дзяржаўнай беларускай 
мовы прагаласавала 613 516 
чалавек (12,7%), а за нацыяналь-
ную сімволіку 988.839 чалавек, 
альбо 20,5%, што склала толькі 
44,3% ад усіх выбаршчыкаў. 
Большасць беларускага народа 
ў маі 1995 года засталася верная 
сваім спрадвечным сімвалам.

За роўнасць дзвюх 
дзяржаўных моў прагаласава-
ла 4.017.273 чалавекі, альбо 
51,81%. Хочацца праз 20 гадоў 
спытаць у ініцыятараў рэферэн-
думу. А ДЗЕ Ж ТАЯ РОЎНАСЦЬ? 
Чаму вы праігнаравалі волю 4 
млн чалавек, панове?

У першым нумары “ЛіМа” пас-
ля рэферэндуму пад загалоўкам 
“Ганьба тыдня” чытаем: “Тое, што 
адбылося на Беларусі, – пакуль 
не трагедыя. Гэта – фарс, гэта 
– агонія посткамуністычных сіл, 
у якіх няма ні перспектывы, ні  
будучыні. Яны непазбежна пацер-
пяць крах, але шлях Беларусі 
і беларусаў да сапраўднай 
незалежнасці ляжыць праз гань-
бу і пакуты. Ганьбу мы перажыва-
ем цяпер, а пакуты – наперадзе.”

20 гадоў пакут прайшлі, а 
пагроза незалежнасці засталася. 
Пра гэта варта памятаць кожнаму 
беларускаму патрыёту.

алег ТРУСаЎ,
дэпутат Вярхоўнага Савета 

Беларусі 12-га склікання.

ЛЁСЫ ЛЮДСКІЯ

Уладзімір Тачыла  
выхоўвае ўнукаў

Былы старшыня Полацкага гарвыканкама  
не жадае ўзгадваць часы, калі яму пагражаў  

пэўны тэрмін за кратамі. Цяпер былы чыноўнік 
вядзе зусім не публічны лад жыцця.

Нагадаем, што Уладзіміра 
Тачылу, які кіраваў Полацкам з 
1999-га па 2010 год,  у маі 2012 
года абвінавачвалі ў перавы-
шэнні службовых паўнамоцтваў 
і пашкоджанні гісторыка-
культурнай каштоўнасці. Паводле 
версіі следства, ён і яшчэ 
некалькі чыноўнікаў незаконна 
выдзелілі для сябе і сваіх блізкіх 
зямельныя ўчасткі ў Полацку 
на тэрыторыі, прылеглай да 
Спаса-Еўфрасіннеўскага жаноча-
га манастыра. Будынкі не былі 
ўзведзены, але будаўніцтва ўжо 
было пачата. Экс-мэру Полацка 
пагражала пазбаўленне волі на 
значны тэрмін. Але да суда спра-
ва не дайшла. Уладзімір Тачыла 
напісаў прашэнне аб памілаванні 
на імя А.Лукашэнкі, і напрыканцы 
2012 года яго просьбу задаволілі. 
Пры гэтым вядома, што Тачыла і 

іншыя фігуранты справы пакрылі 
шкоду, а таксама знеслі падмуркі 
дамоў і прывялі зямлю ў перша-
пачатковы стан.

“Народная Воля” вырашыла 
пацікавіцца, як сёння жыве былы 
кіраўнік Полацка. Вядома, што 
некаторы час пасля сыходу з 
пасады кіраўніка Полацкага гар-
выканкама Уладзімір Сцяпанавіч 
займаў пасаду намесніка 
старшыні ФК «Нафтан». Але пас-
ля таго, як пачаліся праблемы, ён 
быў звольнены.

– Уладзімір Сцяпанавіч 
займаецца садам і выхаваннем 
унукаў, якіх у нас дзесяць, – рас-
павяла жонка былога чыноўніка 
Алена Іванаўна. – Мужу 65 
гадоў, ён пенсіянер. Выбачайце, 
але ад інтэрв’ю ён вырашыў 
адмовіцца...

Раман ВаСЮкОВіч.

https://www.youtube.com/watch?v=CBCdb6vNuiM
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Палякi выбiралi свайго 
прэзiдэнта. Насуперак спа-
дзяванням першае месца заняў 
кандыдат ад партыi “Права i 
Справядлiвасць” анджэй дуда, 
другое – прэзiдэнт Бранiслаў 
камароўскi.

Такiх вынiкаў не прадбачылi 
i перадвыбарныя апытаннi 
грамадскай думкi. Анджэй 
Дуда атрымаў 34,8% галасоў, 
Бранiслаў Камароўскi – 
32,2%. Гэта вынiкi на падста-
ве экзiт-полаў – апытанняў 
выбаршчыкаў, якiя выходзiлi з 
участкаў для галасавання. 

На трэцiм месцы Павел 
кукiз – за яго аддалi гала-
сы 20,3% палякаў. Наступныя 
– Януш корвiн-Мiкэ (4,4%) 
i Магдалена агурэк (2,4%). 
Iншыя кандыдаты атрымалi 
менш за 2% галасоў. Выбарчая 
яўка склала 49,4%.

Такiм чынам, апраўдалiся 
прагнозы, якiя прадбачылi неаб-
ходнасць правядзення другога 
тура. Праз два тыднi за паса-
ду кіраўніка дзяржавы пазма-
гаюцца Бранiслаў Камароўскi i 
Анджэй Дуда. 

Анджэй Дуда – кандыдат ад 
партыi “Права i Справядлiвасць”. 
Палiтык i юрыст, дэпутат 
Еўрапейскага парламента. 
Яму 42 гады. У сваёй кар’еры 
займаў высокiя дзяржаўныя 
пасады – быў вiцэ-мiнiстрам 
юстыцыi, працаваў у канцылярыi 

прэзiдэнта Леха Качыньскага, 
быў дэпутатам Сейма.

На прэзідэнцкія выбары 
Анджэй Дуда iшоў пад лозун-
гам “Iмя будучынi – Польшча”. 
Асноўныя тэмы яго праграмы: 
сям’я, праца, бяспека i дыялог. 
А галоўнай мэтай замежнай 
палiтыкi павiнна быць умацаван-

не пазiцыi i бяспекi Польшчы. 
На ягоную думку, неабходна 
адмовiцца ад палiтыкi “плыць па 
цячэнні”.

Прыхiльнiкi Анджэя Дуды 
хваляць яго за дынамiчную 
выбарчую кампанiю. Крытыкi 
мяркуюць, што ягоная кампанiя 
была бескаляровая, яна вяла-

ся ў цені старшынi партыi 
ПiС Яраслава Качыньскага, 
а галоўнымi матывамi былi 
негатыўныя каментарыi на 
тэму дзейнасцi Бранiслава 
Камароўскага.

Анджэй Дуда жанаты, у яго 
ёсць дарослая дачка.

Дзейны прэзiдэнт Польш-

чы Бранiслаў Камароўскi 
з’яўляецца вопытным 
палiтыкам, ён выконваў самыя 
высокiя дзяржаўныя функцыi ў 

Польшчы. Перад тым 
як стаць прэзiдэнтам, 
быў старшынёй нiжняй 
палаты парламента 
(Сейма), мiнiстрам 
нацыянальнай абароны 
i вiцэ-старшынёй пар-
ламента. Дзеяч дэма-
кратычнай апазiцыi ў 
гады ПНР, быў затры-
маны падчас ваен-
нага становiшча. Па 
адукацыi гiсторык. Яму 
62 гады.

Пяць гадоў таму, 
будучы кандыда-

там ад партыі “Грамадзянская 
платформа”, перамог на 
выбарах прэзiдэнта ў другiм 
туры Яраслава Качыньскага, 
старшыню партыi “Права i 
Справядлiвасць”.

Дэвізам гэтай перадвы-
барнай кампанii Камароўскага 
быў “Выберы згоду i бяспе-
ку”. Галоўнае – стабiльнасць i 
паслядоўнасць дзейнасцi ў такiх 
сферах, як сям’я, канкурэнта-
здольнасць эканомiкi, бяспека, 
добрае заканадаўства, сучасны 
патрыятызм i дыялог.

Бранiслаў Камароўскi жана-
ты, у яго пяцёра дзяцей.

 
андрей дРаБОВіч.
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БОЛЬ ВЕЛИКОБРИТАНИЯ КОРОТКОВЫБАРЫ

Мариупольцы  
просят Лукашенко 
нажать на Путина

Мариуполь, Волноваха, Сартана, 
Талаковка, Гнутово, Павлополь, Саханка, 
Тельманово, Широкино, Новоазовск…

Названия этих малых и средних городов и 
поселков юго-восточной Украины не сходят с 
телеэкранов, страниц газет, лент информаци-
онных агентств, сайтов. После того, как под-
разделения АТО были вынуждены оставить 
Донецкий аэропорт, вооруженные «братской 
Россией» сепаратисты, привыкшие к войне, 
как наркоманы к гашишу или марихуане, 
перебросили свои главные ударные силы в 
районы, прилегающие к этим точкам. А точ-
нее – поближе к Ростову.

В Мариуполе живет моя старшая родная 
сестра Мария с дочерью и внуком. Недавно 
стала прабабушкой. Мается горемычная, с 
трудом выживая во второй на своем веку 
войне, рвет последние нервы под незатихаю-
щими обстрелами со стороны Новоазовска… 
Стараемся созваниваться по телефону, 
который часто молчит из-за тамошней «под-
лой войны», общаемся урывками по скайпу, 
делимся новостями. От сестры я узнаю о 
мариупольских «военно-полевых», «фронто-
вых» событиях… «Я собственными руками 
разорвала бы Путина на куски за соседнюю 
Волноваху, где «ополченцы» расстреляли 
автобус с людьми, – писала мне в письме 
Мария. – И за то, что зять-бизнесмен лишился 
работы. И за наш окраинный мариупольский 
район Восточный, где от «градовских» сна-
рядов, прилетавших со стороны Новоазовска 
и Таганрога, где окопались эти негодяи-пре-
датели, вооруженные и поддерживаемые 
Россией, был настоящий ад! Двадцать девять 
убитых, девяносто семь раненых, повреж-
дены многоэтажные и частные дома, мага-
зины, аптеки, детские сады, рынки… Я тебе, 
братик, высылаю вырезки из нашей город-

ской газеты «Приазовский рабочий», о чем 
ты меня просил. Присмотрись повниматель-
ней, в одной из них запечатлен многолюдный 
митинг в поддержку мира в Украине – такие 
митинги проходят чуть ли не каждый божий 
день. Там изображены люди, держащие в 
руках самодельные плакаты-трафареты. На 
одном из них написано: «Гуманитарка, кото-
рая убивает». Запомни сам и передай всем 
белорусам, которых знаешь: как только так 
называемые «гуманитарные конвои» прихо-
дят на нашу территорию из России – тут 
же начинаются усиленные, продолжительные 
обстрелы Мариуполя и его окрестностей, 
город вмиг становится пустым, безлюдным. 
Под прикрытием нескольких мешков муки, 
круп, лекарств и медпрепаратов Россия пря-
чет сотни тонн различного вооружения и бое-
припасов, что тут же пускается проклятыми 
сепаратистами в дело… Пусть московский 
царь Путин сегодня знает, что наш город, 
как и вся Украина, не ждут ни со стороны 
Новоазовска и Ростова, ни со стороны про-
российских самозваных «ДНР» и «ЛНР» ника-
ких «освободителей»! Мы выбрали свой путь 
– без предателя Януковича, позорно сбежав-
шего из страны и бросившего на произвол 
судьбы свой народ, без России, в сторону 
благополучной демократической Европы… 
Об этом десятки людей говорят на тех же 
многолюдных митингах в поддержку Киева и 
войск АТО…»

И дальше читаю: «Какой молодец ваш 
президент Лукашенко! Не боится России, 
Путина, приглашая для мирных переговоров 
и Порошенко, и Меркель с Олландом, и ту же 
Россию с ее ставленниками и прислужника-
ми. Жаль, что минские «мирные договорен-
ности» во многом срываются. Но надежда на 
мир есть! Вчера со слезами радости на гла-

зах смотрела по нашему телевидению интер-
вью вашего президента какому-то запад-
ному журналисту. Мы тут все молимся за 
Лукашенко, за то, что он на весь мир сказал 
правду о непосредственном участии России 
в войне против Украины! Ты иногда присыла-
ешь нам вырезки из газеты «Народная Воля», 
которые я с радостью читаю и передаю всем 
родичам, соседям и знакомым. Передай 
через эту газету от нас, мариупольцев, наказ, 
который прозвучал на вчерашнем митинге: 
пусть Александр Григорьевич нажмет как 
следует на Путина при очередной ближай-
шей встрече, чтобы вывел своих «друзей» 
из Украины. Тогда мир у нас восстановится в 
течение нескольких дней…»

Уважаемый Александр Григорьевич! Я 
полностью присоединяюсь к этим взволнован-
ным, искренним словам моей родной сестры, 
которая может не выдержать второй, после 
Великой Отечественной, войны в своей жизни. 
Вы ведь при встречах с Путиным вне прото-
кола можете обо всем этом серьезно погово-
рить. Убедите его (если удастся, то вместе с 
Назарбаевым!) в необходимости скорейшего 
прекращения кровопролития в Украине! Ведь 
тогда и санкции против России, от которых ее 
экономика и ее рубль упали до критической 
отметки, будут сняты. А от этого и у нас, в 
Беларуси, довольно плачевное положение дел 
и с экономикой, и с курсом нашего рубля… 
Хватит России, которая стремится изо всех 
сил вернуть свое былое имперское величие, 
пытаться переделать сегодняшнюю Украину 
под себя! Желание потешить болезненное уяз-
вленное самолюбие не стоит неизмеримых 
человеческих мук, жертв и людской крови.

александр ОЛЬХОВОЙ, ветеран 
Вооруженных сил.

Минск.

У віры быцця
(Запісы розных гадоў)

З тым дзіцячым 
крыкам у сэрцы
Я не ведаю, колькі дзяцей у 

блакадным Ленінградзе памерла 
ад голаду. Не ведаю… Але я чую, 
з далёкіх гадоў дзяцінства чую, 
як згаладнелае немаўля крычыць: 
“Мама, ням!” Яно ведае яшчэ 
толькі тры-чатыры словы, у тым 
ліку “мама” і “ням”. (Ням, ням-
ням – значыць: есці.)

У нашай хаце, дзе было 
васьмёра малых, гэта гучала 
часта. Гучала, калі надыходзіла 
пара есці. Але голаду ў хаце 
не было. Здаралася – жылі 
ўпрогаладзь і ад гэтага трохі 
марнелі, худнелі, аднак жа без 
трагічных наступстваў. А ў 
блакадным Ленінградзе…

Сцішуся іншы раз, у самоце, 
заплюшчу вочы і бачу і чую: зусім 
знямоглае ад голаду дзіцятка 
слабым галаском просіць “Мама, 
ням!”, а плакаць ужо не мае сілы, 
толькі ціха, жаласна скімліць. І 
зноў – “Мама, ням!”. А маці сама 
ўжо і рукі ледзь скрыжоўвае, 
сыходзіць апошнімі слязьмі і 
шэпча: “Няма, маё родненькае, 
няма… Ні крошачкі няма…” І 
траціць прытомнасць, і падае 
на ложак, побач з дзіцем; праз 
колькі хвілін прыходзіць да памяці 
і бачыць: малое замоўкла… “За 
што, госпадзе?! За што?! Як 
дапусціў Ты такое?!” Гэта былі яе 
апошнія словы…

З Ленінграда пераношуся 
памяццю на сваю Лагойшчыну, у 
прадвесне сорак трэцяга, і бачу 
далёка за лесам дым – высока, да 
неба, дым. Гэта гарыць Хатынь, 
з жывымі людзьмі, сагнанымі 
ў адну будыніну. З жанчынамі і 
малымі дзецьмі. Бачу дым і чую, 
як трохгадовы хлапчук крычыць 
на руках у маці: “Горача! Мамачка, 
горача! Горача!.. Гора…” І крык 
абарваўся. На людзей, на жанчын 
і малечу рухнула вогненная 
страха…

Божа Прамілы Прасветлы! 
Ці ведаеш Ты, як пакутна цяжка 
мне, з гэтым дзіцячым крыкам у 
сэрцы, жыць?

2015.

Заспрачаліся: 
марыянетка ці не – 

не марыянетка?
Пачуў па Радыё Свабода 

спрэчку: хто ёсць кіраўніцтва 
Рэспублікі Беларусь – марыянетка 
Расіі ці не? Адзін удзельнік гутаркі 
схільны лічыць: так, марыянетка. 
Другі – катэгарычна не згодны: 
не! Якая марыянетка? Яно вунь 
якое самастойнае! Вунь як 
“агрызаецца” Пуціну!

Шаноўныя ўдзельнікі 
палітгутаркі! Вы якімі крытэрыямі 
кіруецеся ў вызначэнні  ісціны? Усё 
было б ясна і не ўзнікла б спрэчка, 
калі б вы зыходзілі з самага 
галоўнага, лёсавызначальнага 
інтарэсу беларусаў: будзем 
мы самастойным славянскім 
народам, самастойнай нацыяй 
ці не будзем? Будзем пры 
адной умове: калі ўсенародна 
павернемся да роднай 
беларускай мовы. Сёння ў 
рэспубліцы памірае (канае, 
здыхае) апошняя беларуская 
школка. Памрэ (сканае, здохне) – 
і Беларусі смерць. Беларусь стане 

называцца, як і сто пяцьдзясят 
гадоў таму, “Северо-Западным 
краем». Хто ў гэтым зацікаўлены? 
Чыя гэта геапалітычная мэта? 
Чыя імпершавіністычная воля? Не 
ведаеце? Ах, ведаеце! Ну а хто 
гэтай волі слугуе? Хто робіць усё, 
каб апошняя беларуская школка 
ў Беларусі сканала? Не ведаеце?

Ну тады спрачайцеся далей.
2015.

Якая падтрымка!
Газета «Известия» (за 

23.7.1971) апублікавала артыкул 
вядомага ўсяму свету Нікалая 
Гільена “Быць грамадзянінам!”. 
Н.Гільен – прэзідэнт Саюза 
пісьменнікаў і дзеячаў мастацтва 
Кубы. Дык вось гэты знакаміты 
чалавек у сваім артыкуле 
пераканаўча паказвае, якім 
жахлівым пракляццем для 
яго Бацькаўшчыны было 
эканамічнае і культурнае 
падпарадкаванне дыктату 
магутнай імперыялістычнай 
суседкі. Падам тут толькі тыя 
радкі, у якіх гаворыцца пра мову: 
“Нашу мову наваднілі сапраўды 
варварскія словы і паняцці, 
якія выяўляюць лад жыцця, 
думання, сутнасць краіны, што 
не мае нічога агульнага з нашай. 
Цудоўныя чыстыя гукі знікалі, 
наша родная іспанская мова 
рабілася жорсткай”. І далей: 
“Культурнае пранікненне янкі ў 
нашу краіне не абмяжоўвалася 
“вышэйшым светам”… Гэта 
пранікненне заразіла, што было 
больш небяспечным, і сярэднія 
слаі насельніцтва, і просты народ, 
прычым з гадамі гэта інфекцыя 
распаўсюджвалася ўсё шырэй”.

Ёсць над чым задумацца, 
прачытаўшы. Аналогіі, аналогіі, 
халерачка, надта відочныя!.. І 
наконт наваднення нашай мовы 
варварызмамі, і наконт знікнення 
цудоўных чыстых гукаў, і наконт 
пранікнення “заразнай інфекцыі” 
ў сярэднія слаі насельніцтва, 
у просты народ… На Кубе 
пасля таго, як звалілі тырана 
Батысту, пачалося адраджэнне 
нацыянальных форм жыцця. 
“Мы ўпэўнены, -- піша Гільен, 
-- што сёння на Кубе кожны 
патрыёт абавязаны берагчы 
наша нацыянальнае культурнае 
багацце…”

Якая маральная падтрымка 
мне ў маіх балючых клопатах – 
гэты артыкул Гільена!

1971.

А чаму гэныя не 
халуі?!

Беларускія халуі страшэнна 
ненавідзяць “нацыяналістаў” у 
Літве, Латвіі, Эстоніі… І зразумела 
чаму. Гэта крычыць іх халуйская 
злосць: “Вось мы адракліся ад 
свайго ўласнага аблічча (ад 
сваёй мовы, культуры, звычаяў і 
традыцый), а яны, сволачы, не! 
І не думаюць адракацца!” Грунт 
халуйскай нянавісці – разуменне, 
што гэныя, прыбалты, маюць 
нацыянальную і чалавечую 
годнасць і што праўда на іх баку, 
а яны, халуі, такой годнасці не 
маюць, і апраўдання гэтаму няма. 
Вось і ненавідзяць: чаму і гэныя 
не халуі?!

Дзеля справядлівасці 
падкрэслім: беларускія халуі 

яшчэ больш ненавідзяць сваіх 
беларускіх “нацыяналістаў”, 
гэта значыць – патрыётаў 
Бацькаўшчыны.

1970-я.

І перачытваць 
нанач…

Помню, у Каралішчавічах, 
у нашым пісьменніцкім Доме 
творчасці, Сцяпан Александровіч 
даў мне пачытаць дзённік 
Кузьмы Чорнага – пажаўцелыя 
і досыць патрэпленыя аркушы 
машынапісу. І не першы 
экзэмпляр, а з-пад капіркі, трохі 
слепаваты. І я прачытаў. А тады 
яшчэ і яшчэ раз. Уражанне было 
страшнае. Дык вось праз што 
прайшоў гэты вялікі, геніяльны 
пісьменнік – праз якія пакуты, і ў 
якім стане, у якіх думах адыходзіў 
з жыцця!

Я не спытаў у Сцяпана 
Хусейнавіча, дзе ён браў гэтыя 
аркушы – пытаць пра такое было 
не прынята, бо гэта была наша 
дысідэнцкая літаратура. Наша, 
беларуская…

Помню, тады ж падумаў: 
у нас, у Беларусі, кожнаму, хто 
ўступае ў жыццё, кожнаму юнаку 
і дзяўчыне, якія загадваюць 
пра сваю будучыню, трэба каля 
сэрца насіць старонкі дзённіка 
Кузьмы Чорнага і перачытваць 
нанач жахлівыя радкі гэтага 
дакумента. Іначай ніколі маладыя 
людзі не зразумеюць, чаму нам 
так цяжка жыць, чаму ў нас такое 
робіцца. Бо ў людзях – у псіхіцы, 
у маралі – засталося тое, што 
было. Яго трэба выкараніць на 
генным узроўні. Але спачатку 
трэба прачытаць дзённік Кузьмы 
Чорнага.

Пачатак 1970-х.

Яны падумалі…
Выняў са скрынкі свежы 

за 20 сакавіка 1985 г. нумар 
“Литературной газеты». Па 
звычцы, яшчэ падымаючыся 
лесвіцай да кватэры, зірнуў на 
першую паласу. Ну, перадоўку 
– што яе чытаць? Усё наперад 
вядома: суцэльная ідэйная 
траскатня. Нават сам загаловак… 
Вялізнымі чорнымі літарамі б’е ў 
вочы: “Готовясь к празднику тру-
да». Але… што гэта? Што гэта? 
Як рускія людзі кажуць: “мне аж 
дурно стало”! Над загалоўкам 
дробным шрыфтам набрана: 
“Нил Гилевич”. Яшчэ і рысачкай 
падкрэслена. Значыць, аўтар 
перадоўкі – я? Я? Не веру вачам 
сваім. Ніякай перадоўкі ў “ЛГ” 
я не пісаў! Нікуды не пісаў. Дый 
ніхто не прасіў мяне напісаць! 
Што ж за нахабства – рабіць мяне 
аўтарам чыёйсьці пісаніны! Можа, 
памылкова, па недаглядзе? 
Прабег па радках звышпафасную 
траскатню. Упамінаецца апошні 
Пленум Саюза пісьменнікаў 
Беларусі, названа тэма размовы. 
Значыць, не выпадкова мне 
аказаны “гонар”. Званю ў 
рэдакцыю “ЛГ”, пытаю: як гэта 
зразумець? «Очень просим изви-
нить, но не успели согласовать 
с вами, подумали: вы с удоволь-
ствием согласитесь…»

Вось і ўсё. Вось такая этыка. 
Такая мараль. Ды дзе – у якой 
сферы, у якім асяроддзі!..

1985

ПАМЯЦЬ

Сабачка з рук Алеся Пальчэўскага

РЕЗОНАНС

Мне крыж 
 чарнобыльскай бяды
Цяпер да скону трэба несці.
Не піць крынічнае вады,
Баравікоў тугіх не есці.
З плячэй радыяцыйны пыл
Мне не страхнуць ужо ніколі,
Магчыма, знічкаю без сіл
На родным упаду я полі.
Свой боль з нябёсамі дзялю
І на сусвет не спадзяюся.
Лячу я родную зямлю
І за яе ў душы малюся.

Гомель.

Анатолий, а не проще ли восстановить 
действие Конституции 1994 года?

С интересом прочитал тезисы Новой 
политики Анатолия Левковича и его едино-
мышленника Ивана Анташкевича (см. «НВ», 
№22 от 20.03.2015). Они ставят точный диа-
гноз нынешней политической ситуации и 
говорят о необходимости «позитивных пере-
мен». Только вот пути выхода из этой ситуа-
ции вызывают возражения.

Анатолий Левкович и Иван Анташкевич 
почему-то наивно полагают, что в Беларуси 
есть сила в лице президентской власти, кото-
рая «способна улучшить положение, если 
с ее стороны будут предприняты верные 
шаги». И что предлагается? Ни много ни мало 
«осуществить по европейским стандартам 
реформу политической и судебной системы», 
а именно: ввести в стране парламентско-
президентскую форму правления. Для этого 
часть президентских полномочий предлага-
ется передать парламенту и правительству 
«с целью установления равновесия между 

всеми ветвями государственной власти».
Браво, ребята! Я разделяю вашу пози-

цию. Конечно, Беларусь должна двигаться в 
сторону парламентской республики и надо 
ограничить власть президента. Это демокра-
тический путь развития. Только едва ли дей-
ствующий глава государства захочет поде-
литься своей властью в рамках Конституции 
образца 1996 года с «добавками» от 17 октя-
бря 2004 года.

Анатолий, обращаюсь к тебе, поскольку 
хорошо с тобой знаком: а не проще ли вос-
становить действие Конституции 1994 года? 
Тогда не надо будет никого просить «сделать 
милость». Все станет на свои места: и пре-
зидент, и парламент, и правительство. На мой 
взгляд, в Конституции 1994 года власть была 
распределена между ветвями более-менее 
сбалансированно.

Другое дело, что политическую и судеб-
ную реформы в стране нужно проводить в 

любом случае. Провести, так сказать, модер-
низацию власти в соответствии с требова-
ниями времени. Может быть, на новом эта-
пе Беларусь как небольшое государство 
обойдется и без должности президента? 
Зачем лишние расходы, если функции гла-
вы государства вполне может выполнять «на 
общественных началах» председатель пар-
ламента? Например, подписывать законы, 
международные договоры, награждать геро-
ев, выступать на праздниках. И не надо нам 
«главных». Мы и так уже умные и наученные. 
Будем сами «президентами» в своем деле.

При таких условиях страна безо всяких 
потрясений выйдет на путь позитивного разви-
тия. Только вот кто защитит Беларусь от россий-
ской экспансии? Будет ли нам что развивать? 
Может, об этом надо подумать в первую очередь?

Михаил ПаСТУХОВ,
судья конституционного суда Республики 

Беларусь с 1994 по 1996 год.
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Свой боль з нябёсамі дзялю…
Мікола 
сТАРЧАНКА

Трэба нашым 
дэпутатам 
разабрацца  
з цэлібатам

Гаворачы аб дэмаграфічнай 
праблеме, прэзідэнт звярнуўся 
да жанчын – дэпутатак парла-
мента: маўляў, і вам самім варта 
паказаць прыклад, нараджаць 
дзяцей. Дасталося і святарам: 
“Я пытаюся: “Ваша свяцейша-
ства, а колькі дзяцей у вас?” 
– “Няма”. – “Ну дык што вы 
агітуеце нас за дзяцей?” Ну што 
за дрымучасць? Святар вялікага 
ўзроўню не павінен мець дзя-
цей… Упэўнены: цішком нешта 
недзе касячаць. Я больш скажу: 
я ведаю гэта”. 
Дэмаграфічная праблема
Для нас, як каля горла нож,
Бо перад нацыяй – дылема:
Ці знікнуць,
Ці застацца ўсё ж.
Адна кабета мне сказала,
Адкуль вытокі нашых бед:
– У маладзёнаў жарсці мала
І сексуальны знік імпэт.
Катэгарычна пратэстую!
Не знік да сексу інтарэс!
Ды йдзе звычайна ўхаластую
Або з кандомамі працэс.
Дзяцей, паверце, мецьмем досыць
І гэта (неабвержны факт),
Як будзе рэзультат прыносіць
Наш кожны сексуальны акт.
Якраз да гэтага, дарэчы,
Нас заклікаюць святары:
Каб род прадоўжыць чалавечы,
Ўсявышні секс нам падарыў –
Не для таго, каб асалоду
Адчулі ў ложку ад уцех,
Якія не даюць прыплоду.
А блуд дык і наогул грэх!
Нас павучаюць служкі Бога,
А ў іх саміх прыплод які?
Не робяць для таго нічога
Усе ксяндзы-каталікі.
У генетычны фонд краіны
Яны не ўносяць свой уклад,
Бо папа загадаў: павінны
Вы ўсе захоўваць цэлібат.
У роспачы жанкі і дзевы…
Аднак жа на святарскі люд
Таксама могуць быць спадзевы,
Бо часта ходзіць ён “налева”,
“Касячыць”, кідаецца ў блуд.
А гэта ўсё пярэчыць веры,
Няёмка, мусібыць, ксяндзам…
Дык каб не мучыліся, меры
Прыняць патрэбна сёння нам.
Хай слова скажуць дэпутаты
І прымуць злагадна закон
Аб скасаванні цэлібату,
Бо для дзяржавы шкодны ён.
Не факт, што будзе гвалту многа
Тады ў касцёле і ў царкве:
Той, хто цяпер вышэй за Бога,
На шчасце, сярод нас жыве…
З прыплодам не пагана гэтак
У праваслаўных святароў.
А ў некаторых столькі дзетак,
Прабачце, як у лесе дроў.
Паказчыкі пайшлі б угору,
Быў большым бы дзяцей прырост,
Але папам (якое гора!)
Займацца сексам нельга ў пост.
А іх  жа, тых пастоў, багата,
І гэты час, лічы, пусты.
Дык дэпутатам з цэлібатам
Патрэбна збэсціць і пасты.
Яшчэ звярнуць увагу трэба
На іхнія манастыры,
Бо там прыдатнейшая глеба
Для дэмаграфіі, сябры!
Малітвамі манахі ціха
Спатольваюць любоўны шал.
Дык ці не час любога мніха
Задзейнічаць патэнцыял?
Нас, бульбашоў, 
 на зайздрасць свету,
Было б мільёнаў дваццаць аж,
Калі б выказваў больш імпэту
І дэпутацкі корпус наш.
Маглі б жанчыны-дэпутаткі
Штогод
Даваць для нас прыплод.
Яны ж сядзяць – і анігадкі!
Зусім не дбаюць пра народ.
Мне запярэчыць можа хтосьці:
“Рэзерваў у Палатах – нуль.
Абранніцы ў такім узросце,
Што больш падобны на бабуль.
Дык зацяжараць шанцаў мала,
Наогул нават не відно…”
Аднак жа Пугачова Ала
Зусім нядаўна маці стала,
Хоць і на пенсіі даўно.
Калі ж яшчэ пашастаць дзесьці,
Паварушыць крыху жанчын,
Дык можна гэткі ўклад унесці!
Не будзе для турбот прычын.

* * *
Праблемы ўсе рашылі б разам, 
Штогод дзяцей было б мільён,
Каб прэзідэнт сваім указам
Зацвердзіў гэты фельетон. 

КАЛОНКА 
АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ

Дуда – першы,  
Камароўскi – другi. Пакуль

А поутру они 
проснулись...
Итоги выборов потрясли британцев.

Британские избиратели дали 
неожиданный для всех ответ: 
«Пыль оседает, британцы привы-
кают к неожиданным новостям, 
которые принесла ночь голосо-
вания, и начинают смотреть в 
будущее”.

“Кэмерон остается!” – с таки-
ми передовицами вышли  газеты. 
Правящие консерваторы получи-
ли большинство в новом соста-
ве парламента, хотя опросы не 
предсказывали им однозначной 
победы.

Говорит житель Лондона: 
“Думаю, это хороший результат в 
том смысле, что у нас появилось 
более сильное правительство, 
правительство правящей партии. 
Мне кажется, для страны лучше, 
когда Кабинет министров не коа-
лиционный”.

Но не все согласны. “Еще 
пять проклятых лет?” – вопроша-
ет Daily Mirror.

Избиратель – поклонник лей-
бористов пытается анализировать 
ситуацию: “Если быть честными, 

не такой уж это сюрприз, если 
вы примете во внимание негатив-
ную реакцию на либерал-демо-
кратов в Англии, восхождение 
Шотландской национальной пар-
тии в Шотландии и противостоя-
ние шотландским лейбористам в 
Шотландии. Это не так уж хоро-
шо, давайте говорить честно!”

Шотландка, живущая в 
Лондоне, не может сдержать 
эмоций: “Я этого не ожидала! Я 
очень удивилась, когда просну-
лась сегодня утром и обнаружи-
ла, что карта вся синяя, в цве-
тах консерваторов, особенно в 
Англии. Я сама из Шотландии, и, 
прямо скажем, результаты выбо-
ров меня потрясли!”

Шотландская национальная 
партия становится мощной силой 
в Палате общин. Вместо прежних 
шести мест теперь она получает 
почти 60 депутатских мандатов. 
Все задаются вопросом: како-
ва судьба Шотландии в соста-
ве Соединенного Королевства, 
будет ли новый референдум?

Лидер Франции 
прибыл на Кубу 

впервые за 100 лет
Президент Франции Франсуа 

Олланд прибыл с официальным 
визитом на Кубу. Это первый 
более чем за 100 лет визит фран-
цузского лидера в эту страну. 
Президент Франции стал пер-
вым лидером Запада, приехав-
шим с официальным визитом на 
Кубу после объявления в декабре 
прошлого года о  восстановле-
нии дипломатических отношений 
между Гаваной и Вашингтоном.

Молись, раб 
божий!

Кубинский лидер Рауль 
Кастро заявил по завершении 
аудиенции у Папы Римского 
Франциска в Ватикане, что очень 
впечатлен встречей с понтифи-
ком и подумывает даже о том, 
чтобы опять начать молиться 
Богу. «Я вновь начну молиться 
и вернусь в лоно церкви, если 
Папа продолжит свое служение 
с таким же рвением», – сказал 
Кастро.

Рауль Кастро, так же, как и 
его родной брат Фидель, в дет-
стве был крещен в католической 
вере, однако после революции 
на Кубе начались гонения на цер-
ковь.

Кубинский президент провел 
официальную встречу в Ватикане 
с Папой Римским Франциском 
для того, чтобы поблагодарить 
того за помощь в восстановлении 
отношений между Кубой и США.

Насколько известно, римский 
понтифик сыграл важную роль 
в секретных переговорах между 
Гаваной и Вашингтоном, в резуль-
тате которых в декабре прошлого 
года было объявлено о восста-
новлении дипломатических отно-
шений между США и Кубой.

Американская 
армия испытает 

форму-«невидимку»
В американские военные 

части поступили для испытаний 
новые камуфляжные костюмы, 
позволяющие делать солдат на 
поле боя практически невиди-
мыми, пишет The Mail. В тече-
ние года будет испытываться 
десять модификаций адаптивно-
го камуфляжа – такое рабочее 
название получило новое обмун-
дирование.

МНЕНИЕ

Почему День Победы союзники 
отпраздновали врозь?

Семьдесят лет назад союзники объ-
единенными силами победили нацист-
скую Германию. Но сегодня  между преж-
ними союзниками по антигитлеровской 
коалиции мало единства. Разногласия 
вокруг торжественных церемоний ста-
ли выражением нынешних политических 
конфликтов, в частности, между Западом 
и Россией из-за аннексии Крыма. О них 
– размышления на сайте «Немецкой вол-
ны».

 Мировые лидеры, включая президен-
та США Барака Обаму, премьер-мини-
стра Великобритании Дэвида Кэмерона 
и канцлера Германии Ангелу Меркель, не 
приехали на помпезный военный парад в 
Москву. А президент РФ Владимир Путин 
не участвовал в церемонии по случаю 
70-летия освобождения концентраци-
онного лагеря «Освенцим» в Польше 27 
января.

Раздражение Путина вызвали заяв-
ления польских политиков о том, что 
Освенцим на самом деле был освобож-
ден украинскими частями, и предложе-
ния отпраздновать День Победы не в 

Москве, а в Лондоне или в Нью-Йорке. 
У поляков конец Второй мировой вой-
ны в Европе ассоциируется не только с 
поражением нацизма, но и с последо-
вавшими за ним 44 годами советского 
господства.

Многие проблемы играют свою роль 
в эти юбилейные дни. Но конфликт между 
Россией и Западом из-за Украины затме-
вает все остальные.

Кремль разыгрывает 
историческую карту
Путин, конечно же, знал, что запад-

ные лидеры, возмущенные аннексией 
Крыма, не приедут в Москву 9 мая. И 
это ему, пожалуй, даже на руку. Почему? 
В интервью “Немецкой волне” профес-
сор Джорджтаунского университета 
Кэтлин Смит высказала такую точку зре-
ния: «Президент Путин использует отказ 
западных лидеров, чтобы укрепить анти-
западные настроения в России. У рос-
сиян сложное восприятие этого дня. С 

одной стороны, это победа, с другой – 
напоминание об изоляции России перед 
войной, о нарушенном Гитлером пакте о 
ненападении».

Путин хочет преподнести россиянам 
споры вокруг торжеств как еще одно сви-
детельство мужественной борьбы России 
против фашизма, на сей раз против мни-
мых украинских ультранационалистов во 
главе с Петром Порошенко. А Запад, по 
версии Кремля, предал эту борьбу.

«В отказе большинства западных 
лидеров от участия в торжествах рос-
сийские лидеры увидели удобный повод 
обвинить Запад, особенно страны 
Балтии, в потакательстве неонацизму, – 
указывает в интервью “Немецкой волне” 
эксперт Эстонского международного 
центра обороны и безопасности Эркки 
Баховский. – Российское руководство 
создало свой параллельный мир в СМИ 
и, по-моему, просто не понимает, чем 
недоволен Запад».

 Кэтлин Смит считает, что усилия 
Кремля в преддверии Дня Победы, воз-
можно, призваны убедить россиян сми-

риться с лишениями в результате аннек-
сии Крыма. Можно предположить, что, 
используя пример Второй мировой вой-
ны, Путин подсказывает россиянам: не 
спрашивай, что Москва может сделать 
для тебя, спрашивай, что ты можешь сде-
лать для Москвы. «В России давняя тра-
диция возвеличивания страданий, жертв 
в годы войны. На нее и пытаются опе-
реться в ответ на санкции», – полагает 
Кэтлин Смит.

«Однако враждебность по отно-
шению к Западу – это обоюдоострый 
клинок. Ведь даже советские учебники 
истории упоминали, что в войне союз-
никами Советского Союза были США, 
Великобритания и Франция. Поэтому 
сегодняшний разворот на 180 градусов в 
интерпретации победы может оказаться 
контрпродуктивным. Помните, как еще 
несколько лет назад в параде в Москве 
в знак примирения совместно участво-
вали советские и немецкие ветераны. И 
сейчас отсутствие западных лидеров не 
останется незамеченным», – указывает 
Эркки Баховский.

ПОЗИЦИЯ

Меркель:  
Территориальную 

целостность Украины 
нужно восстановить

В Москве состоялись пере-
говоры между президентом 
России Владимиром Путиным 
и канцлером Германии Ангелой 
Меркель. На встрече обсужда-
лись вопросы взаимодействия 
России и Евросоюза, а также 
реализация минских договорен-
ностей.

На пресс-конференции после 
встречи Путин заявил о необ-
ходимости выполнения догово-
ренностей по урегулированию 
ситуации на востоке Украины, 
он отметил, что решение этого 
вопроса «в первую очередь зави-
сит от Киева». Президент России 
пообещал оказать «все имею-
щееся влияние» на руководство 
самопровозглашенных Донецкой 
и Луганской «народных респу-
блик».

Ангела Меркель, коммен-

тируя ситуацию на востоке 
Украины, также заявила о необ-
ходимости выполнения минских 
договоренностей. 

Канцлер Германии сказа-
ла журналистам в воскресенье 
в Москве, что территориальная 
целостность Украины долж-
на быть восстановлена и что ее 
страна будет продолжать рабо-
тать с Россией, чтобы способ-
ствовать достижению этой цели. 
По словам Федерального кан-
цлера ФРГ, «преступная аннексия 
Крыма, которая была проведена 
в нарушение международного 
права, и военные действия в вос-
точной Украине нанесли серьез-
ный ущерб нашему сотрудни-
честву, потому что мы воспри-
нимаем случившееся как угрозу 
созданному мирному порядку в 
Европе». ФОТААКНО

“чубака” i “дарт Вейдар” на вулiцах Токiа.  
Прыхiльнiкi фантастычнай сагi апранулiся ў касцюмы сваiх герояў,  

каб адзначыць дзень “Зорных войнаў”. Лозунгам акцыi стала  
вядомая фраза з фiльма: “Няхай будзе з табой Сiла”.

Лячэнне з дапамогай  
усмешак

У катманду медыцынскiя клоўны iмкнуцца дапамагчы  
дзецям забыць страшныя днi, якія яны перажылі  

падчас землятрасення 25 красавiка.

Лидеры Восточной 
Европы отметили 

День Победы  
в Гданьске

Девять президентов восточ-
ноевропейских стран приняли 
участие в памятных мероприяти-
ях в польском Гданьске, посвя-
щенных 70-летию окончания 
Второй мировой войны на евро-
пейском континенте.

Ровно в полночь на полу-
острове Вестерплатте, пре-
вращенном в мемориальный 
комплекс в память о погибших 
в войне польских солдатах, про-
гремел салют. В этом месте 1 
сентября 1939 года в 4.45 утра 
немецкий броненосец «Шлезвиг-
Гольштейн» обстрелял польский 
пограничный гарнизон, и нача-
лась Вторая мировая война.

В числе приехавших в Гданьск 
были генсек ООН Пан Ги Мун, 
президенты Болгарии, Хорватии, 
Кипра, Чехии, Эстонии, Литвы, 
Румынии, Украины, а также 
самой Польши.

Торжества в Гданьске многими 
наблюдателями были восприняты 
отчасти как жест в адрес Москвы, 
которая отметила День Победы 
9 мая масштабным парадом на 
Красной площади и куда боль-
шинство участников церемонии в 
Гданьске ехать не собиралось.

В то же время многие запад-
ные лидеры, также бойкотирую-
щие парад в Москве из-за аннек-
сии Россией Крыма и ее роли 
в украинском кризисе, не при-
ехали и в Гданьск, где их ждали. 
Вместо этого большинство из 
них отметили праздник победы 
над фашизмом у себя дома: мас-
штабные памятные акции прошли 
по всей Европе.

Найден белок, 
уничтожающий раковые 

клетки всех типов

ЭВРИКА!

Сотрудники Имперского кол-
леджа Лондона открыли белок, 
активирующий Т-клетки иммун-
ной системы, которые способны 
эффективно уничтожать раковые 
клетки. Авторы исследования 
изучали мышей, мутации в гено-
ме которых привели к увеличе-
нию концентрации неизвестного 
белка. Оказалось, что этот белок 
активирует Т-клетки и обеспечи-
вает формирование противоопу-
холевого иммунитета у грызунов.

Согласно данным, представ-
ленным в журнале Science, белок 
является своеобразной «энерге-

тической станцией», обеспечи-
вая массовый выброс энергии. 
Это приводит к активации и уве-
личению скорости распростра-
нения Т-клеток иммунной систе-
мы, которые уничтожают рако-
вые клетки. Кроме того, белок 
увеличивает количество клеток 
памяти, которые способны рас-
познавать и «запоминать» опухо-
левые клетки и вирусы, сообщает 
MedPortal.ru.

«Мы определили принци-
пиально новый путь борьбы с 
онкологическими заболевани-
ями», – заявил руководитель 

исследования Филип Эштон-
Рикардт.

Ученые надеются разрабо-
тать генную терапию, во время 
которой Т-клетки пациента будут 
активироваться белком in vitro, 
а затем врачи будут возвращать 
популяцию клеток в организм. 
По мнению авторов исследова-
ния, такой подход позволит мно-
гим пациентам, страдающим от 
злокачественных новообразо-
ваний, избежать химиотерапии. 
Ожидается, что клинические 
исследования белка начнутся в 
течение трех лет.

У СУСЕДЗЯЎ

У Лiтве хочуць 
апублiкаваць iмёны 
iнфарматараў КДБ

Кiруючая ў Лiтве каалiцыя 
абмяркоўвае магчымасць 
апублiкавання прозвiшчаў тых, 
хто прызнаўся ў сваiм таем-
ным супрацоўнiцтве з савецкай 
дзяржбяспекай.

«Мы абмеркавалi пытанне 
аб рассакрэчваннi (прозвiшчаў) 
людзей, якiя супрацоўнiчалi з 
КДБ, таму што прайшло ўжо 15 
гадоў, магчыма, ужо прыйшоў 
час больш не працягваць 

грыф сакрэтнасцi і дазволiць 
грамадскасцi азнаёмiцца», 
– сказаў прэм’ер Альгiрдас 
Буткявiчус журналiстам пас-
ля апошняга пасяджэння 
палiтсавета кiруючай каалiцыi.

Гаворка пра больш як 1,5 тыс.  
спраў. У 2009 годзе яны былi 
перададзены ў Цэнтр дасле-
давання генацыду i супрацiву 
жыхароў Лiтвы. Па законе грыф 
«Сакрэтна» дзейнiчае 15 гадоў.

СЛЫШАЛИ?

Про начало новой эры
Изменения, происходящие в 

акватории Северного Ледовитого 
океана в Арктике столь глубо-
ки, что можно говорить о начале 
новой геологической эры, заяв-
ляют норвежские ученые.

Норвежский полярный инсти-
тут уже в течение нескольких лет 
ведет исследование ледового 
арктического покрова в самые 
холодные месяцы года.

Эксперты отмечают посте-
пенный переход льдов Арктики 

в иное состояние, когда посто-
янный ледовый покров, ранее 
покрывавший океан круглый 
год, сменяется таянием льдов в 
летний период и даже исчезно-
вением льда на огромной части 
акватории.

Тем временем американские 
ученые сообщили, что они полу-
чили свидетельства самой низкой 
площади оледенения в Арктике в 
зимние месяцы за всю историю 
спутниковых наблюдений.

СТАЛО ИЗВЕСТНО

У берегов Литвы начались 
учения стран Балтии

В них участвуют страны Балтии и представите-
ли еще нескольких государств – членов НАТО. По 
данным местных СМИ, всего в учениях задейство-
ваны около 20 кораблей, в том числе британских, 
немецких и бельгийских. Впервые в них принима-
ют участие минные тральщики постоянной готов-
ности НАТО.

Учения «Балтийская крепость» проводятся с 
2008 года. Их поочередно организуют Военно-
морские силы Эстонии, Литвы и Латвии. В этом 
году учениями руководит Литва.

Второй день перестрелки
В городе Куманово на севере Македонии 

второй день продолжаются столкновения между 
силами безопасности и членами вооруженной 
группировки, которую власти назвали «террори-
стической». По данным Министерства внутренних 
дел, в перестрелке погибли пять полицейских и 
более 30 получили ранения. 

Венецианская биеннале

Международная выставка современного 
искусства, которая открылась в Венеции, в этом 
году отмечает свое 120-летие.

В главной международной экспозиции пред-
ставлены 163 художника из 53 стран. 

Здаецца, гэта было ў майскія 
дні 1965 года. Я з паэтам Ігарам 
Хадановічам (які тады працаваў 
у газеце “ЛіМ”) вандраваў па 
завакзальных вулачках. Ля 
нейкай хаткі з пахучым бэзам 
сядзелі на лаўцы пісьменнікі 
Алесь Пальчэўскі і Янка Скрыган. 
Потым я даведаўся, што ў 
маладыя гады яны жылі на гэтай 
вуліцы, якая мае прыгожую 
назву “Красівая”. Мы падышлі 
бліжэй да іх і павіталіся. Ігар 
Хадановіч завёў размову з Янкам 
Скрыганам, а Алесь Пальчэўскі 

ўзняўся з лаўкі і, працягнуўшы 
мне ў рукі нейкага маленькага 
цюціка, сказаў: “Калі ты з Богам 
у сэрцы, можаш забраць сабе 
гэтага шчанюка. Я яго ўзяў бы, 
ды нам з Янкам яшчэ трэба ісці 
на нараду, а ён вось, бедны, 
аднекуль прыпоўз да нашых ног 
і ўсё скуголіць, відаць, галодны”.

Прыйшлося мне ўзяць 
цюціка з рук Алеся Пальчэўскага 
і прынесці дахаты. Потым гэты 
сабачка быў шмат гадоў маім 
сапраўдным сябрам. Нават і 
зараз, калі мне ўжо 68 гадоў, я 

трымаю дома сабаку ды яшчэ 
на сваю пенсію дапамагаю 
бяздомным цюцікам.

У пісьменніка Алеся 
Пальчэўскага ёсць невялічкае, 
але добрае апавяданне “Рэкс 
і Казбек”. У гэтым творы 
быццам увесь А.Пальчэўскі: са 
светлай душой, з ветлівасцю 
і прыгажосцю. Сапраўдны 
інтэлігент у добрым сэнсе гэтага 
слова. Такім я яго і буду памятаць 
усё сваё жыццё.

А само жыццё Аляксандра 
Восіпавіча было часам трагічнае 

– яго двойчы рэпрэсіравалі. 
Але Алесь Пальчэўскі застаўся 
чалавекам з мяккай, цёплай 
душой, са шчырым сэрцам. Ён 
для мяне – Асоба! Як і Рыгор 
Бярозкін, Алесь Ставер, якіх я 
добра ведаў.

Уладзімір ГОЛУБеЎ.
P.S. Некалі слова “пісьменнік” 

гучала ганарліва, вымаўлялася з 
пашанай і павагай… Ці прыйдзе 
час, калі нашы пісьменнікі 
будуць зноў па-сапраўднаму 
запатрабаваныя грамадствам, 
дзяржавай?

SOS!

Но разве я виновата  
в сложившейся ситуации?

Я, Мартынова София 
Евдокимовна, 1940 года 
рождения,  приобрела 
участок с садовым домиком в 
садоводческом кооперативе 
“Двуречье» Могилевского 
района в 1989 году. Между мной 
и предыдущими владельцами, 
уезжавшими на ПМЖ в 
Израиль, был заключен договор 
купли-продажи по законам, 
действующим на тот период 
времени.

Согласно Указу президента 
Республики Беларусь от 28 
января 2008 года №50 “О мерах 
по упорядочению деятельности 
садоводческих товариществ”, 
я подала заявление на 
приватизацию своего 
земельного участка и внесла 
денежные средства на эти цели 
в правление кооператива еще 
в 2008 году. Однако спустя 
некоторое время мне и еще 
двоим членам кооператива 
(наши участки находятся по 
одной улице) было отказано 
в приватизации и деньги были 
возвращены.

В 2014 году нами вновь 
были поданы заявления о 
приватизации наших земельных 
участков в Могилевский 
райисполком с приложением 
необходимых документов, 

удостоверяющих наше членство 
в садоводческом товариществе 
“Двуречье” с указанием номеров 
принадлежащих нам земельных 
участков, планами размещения 
садовых  домиков, строений 
и сооружений на земельных 
участках, соответствующих 
проекту организации и застройки 
дачного садоводческого 
товарищества.

Могилевский райисполком 
отказал нам в приватизации и 
проведении работ по установле-
нию границ земельных участков, 
так как наши земельные участки 

не предусмотрены генеральным 
планом садоводческого това-
рищества «Двуречье». В ходе 
дальнейшего выяснения нами 
всех обстоятельств дела в отделе 
землеустройства Могилевского 
облисполкома выяснилось, что 
наша улица исчезла в ходе пере-
регистрации садового товари-
щества «Двуречье» 24.08.2009 г. 
УНП 700262053.

Мне не ясно, каким образом 
улица, на которой находится мой 
участок, первоначально присут-
ствующая в генеральном плане 
садоводческого кооператива, в 

2009 году вдруг была исключена 
из генерального плана садового 
товарищества «Двуречье», явля-
ющегося правопреемником коо-
ператива?

Могилевский райисполком 
не предпринял никаких действий 
по исправлению сложившейся 
ситуации, предложив нам самим 
оформлять все правоудостове-
рящие документы и произвести 
корректировку существующего 
проекта товарищества за наш 
личный счет. А это – 7–10 мил-
лионов рублей. Но разве я вино-
вата в сложившейся ситуации? 
Много лет являясь членом садо-
водческого товарищества, имея 
все подтверждающие это член-
ство документы, исправно опла-
чивая все взносы и сборы, разве 
я заслужила к себе такое отно-
шение? Я пенсионерка, часто 
болею. Большая часть пенсии 
уходит на лекарства, и у меня 
просто нет таких средств и сил.

Обращаюсь через газету к 
властям: окажите, пожалуйста, 
содействие в установлении фик-
сированных границ земельных 
участков в пожизненное насле-
дуемое владение для ведения 
коллективного садоводства в 
товариществе «Двуречье».

С.е.МаРТЫНОВа,  
жительница Могилева.

В Европарламенте готовят 
резолюцию об ужесточении 

санкций против России
Проект резолюции по уже-

сточению санкций против России 
будет вынесен на голосование 
в Европарламенте в июне 2015 
года. Если Россия не станет в 
полной мере соблюдать минские 
договоренности о прекращении 

огня и не вернет Крым Украине, 
то ЕС должен ужесточить санк-
ции, а также обсудить вопрос о 
предоставлении Украине оборо-
нительных вооружений, сказано в 
заявлении Комитета по междуна-
родным делам Европарламента.
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Обсуждение закона, регулиру-
ющего деятельность перевозчиков, 
длится несколько лет, но пока без-
результатно – представители диспет-
черских, перевозчиков и чиновники 
не могут или не хотят договаривать-
ся. Пока в их позиции нет единства, 
пассажиры переплачивают за поезд-
ку в такси, рискуют здоровьем, сев 
в автомобиль нелегала, и возмуща-
ются тарифами маршруток: в Минске 
поездка в них почти в три раза доро-
же, чем в городских автобусах. А ведь 
все эти проблемы решаемы, хотя и 
полностью зависят от власти.

«Народная Воля» проанализиро-
вала предлагаемые поправки в закон 
«Об автомобильном транспорте и 
автомобильных перевозках» и готова 
сообщить, какие из них сыграют пози-
тивную роль, а какие заставят пере-
плачивать.

Нелегалы  
должны уйти

Поправки, которые могут внести 
в закон, резко ограничат возможно-
сти нелегальных перевозчиков. Тех 

самых, что не отчитываются перед 
государством. Легальный таксист 
платит налоги, проверяется у медика 
перед каждым рейсом и гарантирует 
исправность транспортного средства. 
А также конкурирует с нелегалом – 
только в столице их количество срав-
нимо с количеством тех, кто работает 
по закону. Помощь нелегалам готовы 
оказать и диспетчерские: за опре-
деленную плату они делятся с ними 
самыми выгодными заказами.

Немногие понимают, что поездка 
в нелегальном такси может обойтись 
очень дорого: в отличие от перевоз-
чика, работающего по закону, ответ-
ственность перед пассажиром не 
застрахована. Это значит, что постра-
давшим в аварии придется оплачивать 
и лечение, и дальнейшую реабилита-
цию самостоятельно.

Поправки в закон вводят ответ-
ственность диспетчерских, рабо-
тающих с таксистами. Закон обя-
жет последних заключать договор с 
организатором перевозок – местной 
исполнительной властью или назна-
ченным ею оператором. Кроме того, 
диспетчер обозначен как юрлицо, ока-
зывающее услуги по приему и переда-

че заказов на выполнение перевозок 
автомобилями такси, в том числе с 
использованием средств электросвя-
зи и глобальной компьютерной сети 
интернет. По мнению специалистов, 
именно этот пункт исключит передачу 
заказов нелегалам. Сегодня доказать 
незаконную связь практически невоз-
можно: в случае инцидента диспет-
черские могут сказать, что заказ был 
перехвачен нелегалом через интернет. 
Если поправки войдут в закон, про-
верить слова диспетчера будет легко.

В помощь контролерам – обя-
занность диспетчерских хранить 
информацию обо всех заказах в тече-
ние года, которую вводит отдельная 
поправка. Любое сомнение контроле-
ра проверяется через архив заказов.

И последнее. В договоре с дис-
петчерской будет прописано: содей-
ствие нелегальной перевозке карает-
ся расторжением договора, что дела-
ет невозможным осуществление этого 
рода деятельности в регионе.

Итог: резкое снижение коли-
чества нелегалов сделает поездку 
в такси безопасной, цены на такси 
снизятся, поскольку пассажиропоток 
увеличится.

Остальные поправки вызывают опа-
сения: как бы после вступления в силу 
закона в таком виде не стало хуже.

Мое государственное 
такси

Законодатели решили отдать 
приоритет в организации перевозок 
государству, его органам. Как следует 
из предложенных поправок, местные 
исполнительные и распорядительные 
структуры будут заключать договор 
по организации перевозок только с 
госорганами.

На деле это значит, что все част-
ные структуры по организации пере-
возок (общественные организации 
перевозчиков) должны будут уйти. 
Между прочим, вопреки Конституции 
Беларуси, согласно которой «государ-
ство предоставляет всем равные пра-
ва для осуществления хозяйственной 
и иной деятельности, кроме запре-
щенной законом, и гарантирует рав-
ную защиту и равные условия для раз-
вития всех форм собственности».

Отвечать на вопрос, почему один 
закон противоречит другому, долж-

ны те, кто их пишет. Мы же позволим 
себе предположить: устранив частни-
ков, местные органы будут определять 
цены самостоятельно. Вы уверены, 
что они будут низкими?

Итог: частные перевозчики могут 
исчезнуть из этой сферы услуг. При 
отсутствии конкуренции снижается 
качество услуги и растет ее стоимость. 

Маршрутки –  
не для 

общественности?
Городские микроавтобусы-такси 

ходят по определенному маршруту, 
выдают билет, соблюдают расписание 
– иными словами, выполняют функции 
городского общественного транспор-
та. Вот только Минтранс не торопит-
ся вносить частных перевозчиков в 
перечень организаций, осуществляю-
щих перевозки транспортом общего 
пользования, который и закрепляет 
этот статус. Досадная мелочь лиша-

ет перевозчика помощи: по закону, 
если перевозка является убыточной, 
местная исполнительная власть обя-
зана компенсировать затраты. Такую 
финансовую помощь бесперебойно 
получают автобусные и троллейбус-
ные парки.

Статус организации, осуществля-
ющей перевозки на транспорте обще-
го пользования, дает еще несколь-
ко преимуществ: освобождение от 
госпошлины за выдачу разрешения 
на допуск ТС к участию в дорожном 
движении и снижение ряда налогов. 
В результате и получается, что стои-
мость проезда на маршрутке почти в 
три раза выше, чем на автобусе.

Не исключено, что отказ в этом 
статусе со стороны Минтранса связан 
с конкуренцией: почувствовав себя 
уверенней, «маршруточники» начнут 
снижать цены, что оценят пассажиры, 
начав пользоваться маршрутным так-
си чаще.

Итог: стоимость проезда на марш-
рутном такси снижаться не будет.

Плати – и кати
Помимо обязанности заключения 

договора с организатором перевозок, 
поправки в законопроект обязывают 
перевозчика платить за сопутствую-
щие услуги, которые может оказывать 
оператор: разработку графика дви-
жения, контроль за транспортными 
средствами. Часть денег перевозчи-
ка расходуется на контроль за его же 
работой. Дополнительные расходы 
закладываются в стоимость поездки.

Итог: стоимость проезда на 
маршрутном такси будет расти.

***
Ожидается, что закон с предло-

женными поправками и изменениями 
может вступить в силу примерно через 
два месяца. Каким будет окончатель-
ный вариант, зависит от законодате-
лей, которые начали обсуждения с 
организаторами перевозок и чинов-
никами.

елена аНкУдО.
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БЕЗ ГРИФА «СЕКРЕТНО»ІНІЦЫЯТЫВА

Полуправда –  
не правда!

Иван 
ДАНИЛОВ, 
профессор, 
бывший  
советский 
партизан-
разведчик.

Музей истории Великой 
Отечественной войны, 
что в Минске на проспек-

те Победителей, посещает много 
туристов, в том числе из Польши. 
Так вот от них я услышал горькую 
фразу: «Музей полуправды». И в 
самом деле, почему музей, рас-
полагающий многими хорошими 
и достоверными экспонатами о 
прошедшей войне, не раскрывает 
всей правды о ней, а демонстриру-
ет в изобилии только отдельный ее 
фрагмент – ВОВ? Ведь не только 
для поляков, но и для половины 
белорусов и трети украинцев ука-
занная война началась не 22 июня 
1941 года, а 1 сентября 1939 года. 
И первой жертвой немецкой, а с 
17 сентября 1939 года и советской 
агрессии стала Польша. Немцы на 
юге подошли к окраинам Львова, 
а в нашей местности они захва-
тили Брест и Кобрин и прибли-
зились к Дрогичинскому району. 
Немецкие самолеты постоянно 
кружили в небе, обстреливая не 
только отступающие части и груп-
пы солдат польской армии, но и 
подозрительные, на их взгляд, 
объекты. Так, возле нашего дома 
росла березовая роща, которую 
два немецких самолета на низкой 
высоте облетали вокруг, как бы 
заглядывая вовнутрь. Я стоял на 
краю рощи и видел лица летчиков. 
Развернувшись, эти самолеты тут 
же стали стрелять по кучкам льна 
на лугу, приготовленным женщина-
ми для расстилки на траве. В пер-
вые дни войны мирное население 
Западной Беларуси и Западной 
Украины пострадало мало. Другое 
дело – молодые мужчины, мобили-
зованные на войну или служившие 
в тот момент в польской армии. Но 
это уже отдельная тема. Я все же 
вернусь к описанию музея.

На боковой стенке у входа в 
смотровой зал висит пожелтевший 
листок газеты «Правда» с заголов-
ком о заключении в ночь с 23 на 
24 августа 1939 года «Советско-
германского договора о ненапа-
дении». Под этим документом, 
как известно, первым подписался 
Молотов, поэтому большинство 
российских историков именует его 
«Пактом Молотова–Риббентропа». 
Хотя в западной печати чаще 
встречается название «Пакт 
Риббентропа–Молотова». Всей 
процедурой той роковой совет-
ско-германской сделки дирижиро-
вал Сталин, который согласился 
на заключение такого договора 
только при условии подписания 
приложенного к нему секретно-
го протокола по разделу сфер 
влияния. Развернутого текста 
советско-германского догово-
ра в музее вы не увидите, как не 
увидите весьма красочных фото-
графий улыбающихся советских 
вождей с бокалами шампанско-
го, приветствовавших в ту ночь 
имперского министра иностранных 
дел Genosse Ribbentrop. И самое 
главное, вы не увидите фотогра-
фии Сталина, поздравляющего и 
пожимающего руку «товарищу» 
Риббентропу после награждения 
и вручения тому ордена Ленина. 
Не удивительно, что по возвра-
щении в Берлин с высшей прави-
тельственной наградой Советского 
Союза Иоахим Риббентроп тут же 
поспешил заявить, что в Москве он 
чувствовал себя, как в кругу своих 
друзей и товарищей по партии.

Главный документ
Советско-германский дого-

вор о ненападении служил лишь 
ширмой для прикрытия секретного 
протокола – основного докумен-
та преступной советско-герман-
ской сделки. И на этом документе 
Сталин вежливо предложил пер-
вому расписаться партайгеноссе 
Риббентропу, что и послужило при-
чиной того, что многие зарубеж-
ные историки весь комплект доку-
ментов, включая и карту раздела 
Польши с подписью тов.Сталина, 
называть «Пактом Риббентропа—
Молотова» (хочу заметить, что 
на этой карте хвостик буквы «н» 
в размашистом слове «Сталин» 
заканчивался за пределами голу-
бой линии реки Висла). Само 
собой разумеется, что в нашем 
музее ВОВ никто вам не покажет 
этой карты и главного документа 
секретной сделки между СССР и 
фашистской Германией по разделу 
сфер влияния.

Доктор исторических наук 
Михаил Семиряга задается вопро-
сом: существовали ли секретные 
протоколы к пакту Молотова–
Риббентропа? И отвечает: «На 
Западе в их существовании не 
сомневаются, в советских архивах 
они не обнаружены (кн. «Вождь, 
хозяин, диктатор», 1990). Но для 
того, чтобы представить себе 
картину событий того времени, 
вовсе не обязательно опираться на 
реальные или мнимые секретные 
протоколы. Достаточно проанали-
зировать официально опублико-
ванные заявления Советского пра-
вительства и, главное, вспомнить 
обстановку после договора, что-
бы убедиться, что она в основном 
совпадает с теми намерениями 

сторон, какие были сформулиро-
ваны в секретных протоколах. В 
одном из них, по опубликован-
ным в западной печати текстам, 
отмечается: в случае «территори-
ально-политических изменений в 
принадлежащих польскому госу-
дарству областях линия государ-
ственных интересов Германии и 
СССР будет проходить по рекам 
Писса–Нарев–Буг–Висла–Сан». 
Но ведь точно те же данные о про-
хождении демаркационной линии 
между двумя армиями содержатся 
и в официальном германо-совет-
ском коммюнике, опубликованном 
месяцем позже, 23 сентября 1939 
года».

Существование указанного 
протокола советское руководство 
длительное время скрывало. О 
нем частично заговорили в пери-
од так называемой перестройки. 
Прошло 25 лет со времени рас-
пада Советского Союза. Казалось 
бы, пора и опубликовать полный 
текст документа в открытой печа-
ти и поместить его содержание на 
одном из стендов музея. Но не тут-
то было. Если новая Россия про-
должает обманывать своих граж-
дан, то почему это делает неза-
висимая Беларусь? Привожу текст 
этого злополучного секретного 
дополнительного протокола:

«По случаю подписания Пакта 
о ненападении между Германией и 
СССР нижеподписавшиеся с обе-
их Сторон обсудили в строго кон-
фиденциальных беседах вопрос 
о разграничении их сфер влияния 
в Восточной Европе. Эти беседы 
привели к соглашению в следую-
щем.

1. В случае территориальных 
и политических преобразова-
ний в областях, принадлежащих 
прибалтийским государствам 
(Финляндии, Эстонии, Латвии, 
Литве) северная граница Литвы 
будет являться чертой, разделя-
ющей сферы влияния Германии и 
СССР. В этой связи заинтересо-
ванность Литвы в районе Вильно 
признана обеими Сторонами.

2. В случае территориальных 
и политических преобразова-
ний в областях, принадлежащих 
Польскому государству, сферы 
влияния Германии и СССР будут 
разграничены приблизитель-
но по линии рек Нарев–Висла и 
Сан. Вопрос о том, желательно ли 
в интересах обеих Сторон сохра-
нение Польского государства, и о 
границах такого государства будет 
окончательно решен лишь ходом 
будущих политических событий. В 
любом случае оба Правительства 
разрешат этот вопрос путем дру-
жественного согласия.

3. Касательно Юго-Восточной 
Европы Советская сторона указа-
ла на свою заинтересованность в 
Бессарабии. Германская сторона 
ясно заявила о полной незаинте-
ресованности в этих территориях.

4. Данный протокол рассма-
тривается обеими Сторонами как 
строго секретный.

Москва. 23 августа 1939 г.
За правительство Германии – 

И.Риббентроп. За правительство 
СССР – Молотов».

Теперь мы видим, уважаемый 
читатель, насколько лживым явля-
ется утверждение российских и 
некоторых белорусских историков, 
что Советский Союз решительно 
осуждал агрессивные действия 
Германии. Он сам готовился к 
таким же захватническим действи-
ям по отношению к своим соседям. 
Уже через неделю первой жерт-
вой преступного сговора коммуни-
стов с фашистами стала Польша. 
Но, чтобы ввести в заблуждение 
мировую общественность, Москва 
устроила показной фарс перегово-
ров с западными странами.

Военные миссии Франции 
и Англии в Москве

В учебных пособиях по исто-
рии для средних и высших школ в 
разделе «Великая Отечественная 
война советского народа» запи-
сано, что «Советский Союз пред-
лагал провести международную 
конференцию для организации 
системы коллективной безопас-
ности и защиты независимости 
стран, которым угрожала агрес-
сия со стороны Германии. Однако 
правящие круги западных стран 
не высказали должной заинте-
ресованности в ее проведении». 
Ни слова о том, что в это же вре-
мя, начиная с 1936 года, в обход 
Версальского договора, втайне 
от западных стран на террито-
рии Советского Союза проходили 
военную подготовку специалисты 
вермахта (летчики, танкисты и др.). 
Но это была тайна полишинеля. Не 
думаю, что английские или фран-
цузские разведывательные службы 
оставили без внимания такой факт. 
Сошлемся еще на одну цитату в 
указанных выше учебных пособи-
ях: «В 1939 году СССР продолжал 
активные шаги, чтобы побудить 
правительства Великобритании 
и Франции к созданию системы 
коллективной безопасности в 
Европе». Летом 1939 г. в Москве 
начались трехсторонние перего-

воры по созданию такой системы. 
Покажем на примере исторических 
документов, как проходили эти 
переговоры (см. кн. «Канун и нача-
ло войны, документы и материалы» 
Л. 1991 г.). Вот перед нами одна из 
записей заседания военных мис-
сий СССР, Англии и Франции от 14 
августа 1939 года.

«(…) Маршал к.е.Вороши-
лов. – Предполагают ли военные 
штабы Великобритании и Франции, 
что советские сухопутные войска 
будут пропущены на польскую 
территорию для того, чтобы непо-
средственно соприкоснуться с 
противником, если он нападет на 
Польшу? И далее. Предполагаете 
ли, что наши вооруженные силы 
будут пропущены через польскую 
территорию для соприкосновения 
с противником и борьбы с ним на 
юге Польши – через Галицию? И 
еще. Имеется ли в виду пропуск 
советских войск через румын-
скую территорию, если агрессор 
нападет на Румынию? Вот эти три 
вопроса больше всего нас инте-
ресуют.

Генерал думенк (Франция). 
– Я согласен с маршалом, что кон-
центрация советских войск должна 
происходить главным образом в 
этих областях, указанных марша-
лом, и распределение этих войск 
будет сделано по вашему усмотре-
нию. Я считаю, что слабыми места-
ми польско-румынского фронта 
являются их фланги и место их 
стыка. Мы будем говорить о левом 
фланге, когда перейдем к вопросу 
о путях сообщения.

Маршал к.е.Ворошилов. – 
Я прошу ответить на мой прямой 
вопрос. Я не говорил о концен-
трации советских сил, а спраши-
вал насчет того, предполагается 
ли генеральными штабами Англии 
и Франции пропуск наших войск к 
Восточной Пруссии или в других 
пунктах для борьбы с общим про-
тивником.

Генерал думенк. – Я думаю, 
что Польша и Румыния будут вас, 
господин маршал, умолять прийти 
им на помощь.

Маршал к.е.Ворошилов. – А 
может быть, не будут. Пока этого 
не видно…

адмирал дракс (англия). –  
Если СССР, Франция и Англия 
будут союзниками, то в этом слу-
чае, по моему личному мнению, 
не может быть никаких сомнений в 
том, что Польша и Румыния попро-
сят помощи.

Генерал думенк. – Это будет 
окончательная победа.

Маршал к.е.Ворошилов. – 
Не известно, что будет. В войне 
всякое бывает. Но это является 
предварительным условием – про-
пуск наших войск на польскую тер-
риторию через Виленский кори-
дор и Галицию и через румынскую 
территорию. Это предваритель-
ное условие наших переговоров и 
совместного договора между тре-
мя государствами. Если этого не 
будет, если этот вопрос не получит 
положительного разрешения, то 
я сомневаюсь вообще в целесо-
образности наших переговоров».

А мы в свою очередь зада-
димся вопросом: почему маршал 
Ворошилов во время этих пере-
говоров настаивал на пропуске 
советских войск через территорию 
Польши и Румынии, а не соглашал-
ся с мнением генерала Думенка и 
адмирала Дракса о том, что в случае 
нападения Германии на эти стра-
ны они сами попросят Советский 
Союз прийти им на помощь? Эта 
демагогическая риторика понадо-
билась Ворошилову для того, что-
бы сорвать переговоры с Англией 
и Францией и расчистить путь для 
более «выгодного» соглашения с 
нацистской Германией. Такое согла-
шение между Сталиным и Гитлером, 
втайне от западных стран готови-
лось давно. Сталин и его окружение 
рассматривали предпочтительный 
союз с гитлеровской Германией 
как важное достижение их полити-
ческих замыслов. Поэтому во вре-
мя очередного следующего засе-
дания военных миссий адъютант 
Ворошилова передал ему знамени-
тую записку Поскребышева (помощ-
ника Сталина): «Ким, Коба (кличка 
Сталина) сказал, чтобы ты свора-
чивал шарманку». 21 августа 1939 
г. переговоры с Великобританией 
и Францией прекратились, а через 
два дня, т.е. 23 августа, уже был 
подписан роковой пакт Молотова–
Риббентропа. Это была одна из 
самых крупных стратегических 
ошибок Сталина. Можно согласить-
ся с мнением Уинстона Черчилля, 
что «Сталин и его комиссары в 
тот момент обнаружили редкую 
недальновидность».

Представляет интерес заявле-
ние Гитлера накануне подписания 
пакта Молотова–Риббентропа: «По 
всей вероятности, мне не избежать 
альянса с Россией. Я буду при-
держивать это как мою последнюю 
козырную карту. Возможно, это 
будет величайшей игрой в моей 
жизни. Но ничто не удержит меня 
от изменения курса и нападения 
на Россию после достижения моих 
целей на Западе». А как оценивал 

заключение указанного пакта сам 
Сталин? В беседе с Димитровым 7 
сентября 1939 г. он заявил: «Мы не 
возражали бы, если бы они (импе-
риалисты) сцепились в хорошей 
драке и ослабили друг друга... 
Гитлер, не предполагая и не желая 
того, ослабит и подорвет капита-
листическую систему. Мы можем 
маневрировать, сталкивать одну 
сторону с другой, так чтобы они 
лупили друг друга как можно луч-
ше». Вот вам, уважаемый читатель, 
и знаменитый «Ледокол револю-
ции» (см. кн. Виктора Суворова), 
который, по замыслу Сталина, 
должен был «превратить импери-
алистическую войну в войну рево-
люционную». Но история распоря-
дилась иначе, и два тоталитарных 
государства стали сами нещадно 
«лупить друг друга».

Каким видится  
правдивое будущее  

музея истории ВОВ?
Чтобы ответить на этот 

вопрос, необходимо понять и при-
знать азбучную истину: Великая 
Отечественная война, унесшая 
миллионы жизней и причинившая 
много страданий нашему и дру-
гим народам, явилась результатом 
преступного замысла главного 
кремлевского стратега. Напрасно 
видные российские интеллиген-
ты и ученые предупреждали рос-
сийских большевиков, что осу-
ществление их идеи мировой 
революции обречено на провал. 
Кремлевские политики не обра-
тили на это внимания и продол-
жали гнуть свою линию. Приведу 
несколько исторических фактов 
(или примеров) пагубной политики 
советских вождей. Один из этих 
фактов мне хорошо известен. В 
1946 году вернулась из Харькова в 
нашу деревню двоюродная сестра 
Володи Ленкевича. В 1916 году, 
находясь в беженцах, она вышла 
замуж и осталась в России. Она 
вместе с семьей (мужем и доче-
рью) хотела покинуть Россию еще 
в 1940 году. Но тогда, несмотря 
на воссоединение Западной 
Беларуси с СССР, старая совет-
ско-польская граница оставалась 
закрытой. Советы боялись контак-
тов своих голодных колхозников и 
рабочих с жителями присоединен-
ных территорий. И хотя о колхоз-
ной нищете в СССР (в том числе 
и в Саратовской области, в кото-
рой большинство жителей моей 
деревни пребывало в беженцах в 
период Первой мировой войны) 
стало известно еще в сентябре 
1939 года после встречи Красной 
Армии, о подробностях страшного 
голодомора в Украине мой отец и 
остальные сельчане узнали теперь, 
что называется, из первых уст от 
своей землячки. После ее под-
робных рассказов о голодоморе 
и о том, что творилось в самом 
Харькове, я не раз слышал, как 
деревенские мужики подкалывали 
моего отца: «Вот тебе, Петро, и 
украинские черноземы», – напоми-
ная ему о его прежних ошибочных 
утверждениях, что «на украинских 
черноземах не может быть голода 
и что это выдумки тогдашних поль-
ских газет». Оказывается, может. 
Большевики под «мудрым» руко-
водством партии Ленина–Сталина 
сумели превратить в «голодную 
зону» не только Украину, но и дру-
гие богатейшие регионы страны. 
И на этом они не остановились, 
не извлекли полезного для страны 
экономического и политического 
урока, а продолжали гнуть палку 
своих экономических заблужде-
ний, основанных на идеях марк-
сизма-ленинизма.

Были ли это только идейные 
заблуждения или в развязывании 
голодомора и террора играли роль 
еще какие-то характеристические 
особенности коммунистических 
вождей? Приведем по этому пово-
ду исторический взгляд француз-
ского ученого с русскими корнями 

Николя Верта: «Голод 1932–1933 
годов стал решающим эпизодом 
в процессе становления репрес-
сивной системы, выступающей то 
против одной, то против другой 
группы населения. Насилие, пыт-
ки, смертные приговоры целым 
группам и слоям населения приве-
ли к ужасающему регрессу, поли-
тическому и социальному одно-
временно. Появилось много мест-
ных деспотов и тиранов, готовых 
на все, чтобы забрать у крестьян 
запасы, и воцарилось варвар-
ство. Лихоимство превратилось в 
повседневную практику, перестало 
быть новостью брошенные дети, 
каннибализм, эпидемии и граби-
тельство, как-то само собой орга-
низовались «бараки смертников», 
крестьяне познали новую форму 
рабства – и все это по указке госу-
дарства! Как провидчески писал 
Серго Орджоникидзе своему кол-
леге Сергею Кирову в январе 1934 
года: «Наши кадры, прошедшие 
через ситуацию 1932–1933 годов 
и выдержавшие ее, закалились как 
сталь. Я думаю, что с ними можно 
построить Государство, которого 
история еще не знала».

И они построили такое госу-
дарство. Это было государство 
нищеты и рабства, покрытое сетью 
концлагерей ГУЛАГа, которое ста-
ло угрожать всему миру экспанси-
ей коммунизма. «Разрушительную 
миссию этого государства увиде-
ли многие российские интеллиген-
ты: Владимир Короленко и Иван 
Бунин, Иван Павлов и Владимир 
Вернадский, Николай Бердяев 
и многие другие», – написал 
Александр Яковлев в своей кни-
ге «Сумерки» (2005). Но было уже 
поздно. Приведу пророческие 
слова известного физиолога, 
Нобелевского лауреата академика 
Ивана Петровича Павлова, кото-
рые он изложил в своем письме в 
Совнарком СССР 21 декабря 1934 
года:

«Вы напрасно верите в миро-
вую революцию. Вы сеете по 
культурному миру не революцию, 
а с огромным успехом фашизм. 
До Вашей революции фашизма 
не было. Ведь только политиче-
ским младенцам Временного пра-
вительства было мало даже двух 
Ваших революций перед Вашим 
Октябрьским торжеством. Все 
остальные правительства вовсе не 
желают видеть у себя то, что было 
и есть у нас, и, конечно, вовре-
мя догадываются применить для 
предупреждения этого то, чем 
пользовались Вы, – террор и наси-
лие.

Но мне тяжело не от того, что 
мировой фашизм попридержит на 
известный срок темп естественно-
го человеческого прогресса, а от 
того, что делается у нас, и что, по 
моему мнению, грозит серьезной 
опасностью моей Родине».

Ай да академик Павлов, тру-
ды которого по условным и безус-
ловным рефлексам, объясняющие 
многие физиологические и пато-
логические процессы в организме 
человека, мы штудировали от пер-
вого до последнего курса медицин-
ского института! Нам и в голову не 
приходило тогда, что этот великий 
ученый еще и умнейший полити-
ческий прозорливец. Будет ли ког-
да-нибудь это бессмертное пись-
мо академика Павлова помещено 
в исторических музеях России и 
Беларуси? Я лично убежден, что 
такое время – время исторической 
правды – наступит. Уверенности 
такой надежде придают послед-
ние события в Украине, которая 
успешно освобождается от боль-
шевистской скверны и лжи о собы-
тиях прошедшей войны. А теперь 
попытаемся ответить на важный 
и довольно щекотливый вопрос: 
кто же все-таки развязал Вторую 
мировую войну, а следовательно, и 
Великую Отечественную? И поче-
му ангажированные российские и 
белорусские историки и полити-
ки, а следом за ними и музейные 

работники так фрагментарно оце-
нивают указанные события, ставя 
на первое место следствие (ВОВ), 
а не причину?

Идея мировой революции  
и Вторая мировая война

Еще Троцкий писал: «Всю нашу 
надежду мы возлагаем на то, что 
наша революция развяжет евро-
пейскую революцию». От этой 
бредовой идеи своих наставни-
ков Ленина–Троцкого – исполь-
зовать Россию в качестве факела 
«мировой революции» – Сталин 
и его комиссары не отказались. 
Отметим, что политическая обста-
новка в 30-е годы прошлого сто-
летия была насыщена пропагандой 
мировой революции и скорой кон-
чиной капиталистического строя, 
обреченного, согласно учению 
Маркса–Ленина–Сталина, на неиз-
бежную гибель. Вся довоенная 
пресса Советского Союза и мощ-
ная машина агитпропа были про-
никнуты этой идеей. Не по этой ли 
причине кремлевские вожди (они 
оказались политическими недоум-
ками), сами того не предполагая, 
приближали страну к катастрофе 
в результате развязанной ими 
Второй мировой войны? Академик 
Павлов разгадал преступный 
замысел этой кремлевской кама-
рильи, когда писал: «Вы сеете по 
культурному миру не революцию, а 
фашизм». И за пять лет до подписа-
ния пакта Молотова–Риббентропа 
и не менее преступного секрет-
ного протокола по разделу сфер 
влияния предупреждал кремлев-
ских безумцев, что их надежды 
на мировую революцию тщетны, 
а политические действия ошибоч-
ны, так как они «грозят серьезной 
опасностью» самой России.

Пакт Молотова–Риббентропа, 
а фактически союз коммунистов 
с фашистами, вызвал недоуме-
ние во всем мире и посеял тре-
вогу и разочарование среди ком-
мунистических и рабочих партий 
Запада. Сталину казалось, что он 
двинул события в нужном направ-
лении. Советское правительство 
этим пактом фактически давало 
Гитлеру карт-бланш для нападения 
на Польшу. Агрессия против этого 
государства автоматически вклю-
чала объявление войны Германии 
со стороны Франции и Англии. 
«Теперь эти страны сцепятся 
в хорошей драке и ослабят друг 
друга». Так упрощенно по своему 
недомыслию рассчитывал Сталин. 
Но на поверку в этой ситуации он 
оказался недальновидным поли-
тиком. Ослепленный своим гео-
политическим замыслом, он шел 
напролом, не понимая, что игра-
ет с огнем и толкает собственную 
страну в жерло войны.

Трагедия, не 
представленная в музее

Почему компартия Польши и 
ее филиалы КПЗБ и КПЗУ находи-
лись под подозрением у Сталина 
(точнее, вызывали нелюбовь дик-
татора)? Почему в марте 1938 года 
эти партии были распущены, а их 
лидеры и многие другие активисты 
под разными предлогами замане-
ны в СССР и расстреляны в под-
валах тюрем НКВД? Ответ может 
быть только один. Такими действи-
ями Сталин устранял наиболее 
мощную преграду на пути давно 
задуманного сближения СССР с 
нацистской Германией. (Мы уже 
упоминали о тайной подготовке 
военных специалистов вермахта 
на территории СССР.) Вот и авто-
ры книги «Революционный путь 
компартии Западной Беларуси» 
(А.Н.Мацко и др.), как бы недо-
умевая, пишут: «В обстановке 
несомненных успехов по созда-
нию рабочего и антифашистско-
го народного фронта, в условиях 
общего подъема революционного 
и национально-освободительно-
го движения в Польше, Западной 
Беларуси и Западной Украине 
накануне Второй мировой войны 

КПП и ее филиалы были распу-
щены Исполкомом Коминтерна и 
прекратили свое существование». 
Далее авторы перечисляют мно-
гочисленные жертвы сталинско-
го террора до и после роспуска 
указанных компартий. Эти при-
меры массовой расправы хозя-
ина Кремля с огромным числом 
фанатично преданных фальшивой 
идее коммунистов впечатляют. Но 
в музее вы не увидите фотографий 
жертв этого террора.

Весьма детально политиче-
скую обстановку 1937–1938 годов 
описывает Н.С.Орехво, видный 
деятель КПЗБ, в своей книге «Дела 
и люди КПЗБ» (1983). Находясь 
в Праге, он выполнял в те годы 
важную роль в переправе поль-
ских и белорусских добровольцев 
в интернациональные бригады во 
время войны в Испании. Приведу 
фрагмент из его книги: «На оче-
редной встрече со мной осенью 
1937 года Скульский (член ЦК 
КПП) сообщил, что должен оста-
вить Прагу, т.к. его вызывают в 
Политбюро в Париж. Он не знал, 
долго ли там пробудет и поедет ли 
оттуда дальше, но на всякий слу-
чай поручил мне временно принять 
на себя руководство Пражским 
центром КПП. «Особенно не бес-
покойся, – говорил он. – Максимум 
через месяц вернусь…» Шло 
время, аппарат Центра работал. 
Однако охватившее нас чувство 
какого-то беспокойства не рас-
сеивалось, а возрастало. Срок 
предполагаемого возвращения 
Скульского давно истек, а от него 
ни звука (Стефан Скульский той 
же осенью 1937 года уже был рас-
стрелян в Минской тюрьме НКВД). 
Положение ухудшилось. Краевой 
секретариат ЦК КПЗБ посылал нам 
тревожные письма: окажите хоть 
небольшую денежную помощь, 
объясните, в чем дело? А что мы 
могли помочь, что объяснить, если 
сами толком ничего не знали…». 
Так хозяин Кремля расчищал путь 
для сближения с Гитлером.

Зададимся вопросом: поче-
му эти и другие видные деятели 
указанных компартий, политиче-
ски испытанные бойцы подполь-
ного движения, смелые солдаты 
и командиры на фронтах граж-
данской войны в Испании так 
заблуждались и стали жертва-
ми фальшивой идеи? (У того же 
Орехво в те роковые дни, когда 
он находился в Праге, в Минске в 
тюрьме НКВД уже была расстре-
ляна жена. А сам он уцелел – какой 
парадокс истории! – благодаря 
аресту и пребыванию в тюрьме 
гестапо после оккупации немцами 
Чехословакии.)

Укажем на важный факт. За 
четыре года до указанных трагиче-
ских событий (в 1934 году) вышла 
книга Франтишка Алехновича «У 
капцюрох ГПУ». Ее автор, извест-
ный драматург и видный деятель 
белорусской культуры, написал 
эту книгу, выйдя на свободу после 
7 лет каторги на Соловках. Книга 
была переведена на все евро-
пейские языки. Ее, без сомнения, 
прочли уважаемые герои нашего 
рассказа. И не поверили! А ведь 
впереди было еще 4 года на раз-
думье. Неужели эти достаточ-
но образованные люди были так 
ослеплены бредовой идеей комму-
низма и советской пропагандой? 
Примерно в эти же годы я, ученик 
4-го класса, принес из школьной 
библиотеки книжку «Tajemnica star-
ego Makara», в которой расска-
зывалось о колхозной нищете по 
другую сторону польско-советской 
границы. Познакомившись с ее 
содержанием, мой отец, активист 
КПЗБ, заявил, что это выдумки 
польской пропаганды. Он слепо 
верил тем листовкам Коминтерна, 
которые распространял по зада-
нию своего секретаря комячейки. 
Но ведь он был простым сельским 
мужиком. А почему верили дру-
гие? Затронутая тема относится к 
области парапсихологии и потере 
рассудка под влиянием массового 
религиозного или такого же наве-
денного партийного психоза.

Краткое отступление
Подобным приемом массового 

оболванивания населения широко 
пользуется нынешняя российская 
пропаганда. Всем нам памятны 
события лета 2014 года: аннек-
сия Крыма и массовые митинги 
на площадях российских городов. 
Ревущая толпа под красными зна-
менами с былой советской сим-
воликой выкрикивала антиукраин-
ские лозунги и пела:

«Если завтра война,
Всколыхнется страна
От Кронштадта до Владивос-

тока…».
А под звуки этой песни рос-

сийские танковые соединения 
двинулись к восточным грани-
цам Украины, готовые к вторже-
нию на ее территорию. Альфред 
Кох назвал это явление «массовой 
истерией». Но ведь эта истерия 
наступила с подачи государствен-
ных деятелей, и она – не такое 
уж безобидное явление. И наро-
ды мира насторожились, понимая, 

что Россия не простая, а ядерная 
держава. Эта держава, как и пре-
жде, почуяв силу, начинает играть 
с огнем. И тут нельзя не указать 
на просчеты российского руковод-
ства и возникшие экономические 
и политические трудности, свя-
занные с такой опасной «игрой». 
(Невольно вспоминается старый 
анекдот: «Армянское радио спро-
сили: «Как русские борются с труд-
ностями?» Ответ: «Они их создают, 
а потом борются».) Эти события 
затрагивают и нашу Беларусь. Нам 
небезразлична и судьба России. 
Поэтому хочется спросить, когда 
же наступит у этой страны прозре-
ние и она перестанет наступать на 
одни и те же исторические грабли?

Продолжим нашу глав-
ную тему. Только после смерти 
Сталина преступное его действие 
по роспуску компартии Польши (и 
ее филиалов) было осуждено на 
ХХ съезде КПСС. Вот как об этом 
вспоминает Н.Орехво: «В газете 
«Правда» от 21 февраля 1956 г. 
прочел заявление центральных 
комитетов коммунистических пар-
тий Советского Союза, Италии, 
Болгарии и Финляндии совмест-
но с ЦК Польской объединенной 
рабочей партии по поводу роспу-
ска КПП в 1938 году. В нем гово-
рилось, что роспуск компартии 
Польши был необоснованным. 
Все это взволновало меня до глу-
бины души. Читал это заявление 
несколько раз, осмысливая каждое 
слово и обдумывая создавшееся 
положение. Было ясно: это сде-
лает поворот в отношении к быв-
шим членам КПП, КПЗБ, КПЗУ, к 
истории этих партий». Но такого 
«поворота», судя по стендам исто-
рического музея ВОВ, сами герои 
(живые и мертвые) и их потомки 
так и не дождались.

Вопрос  
для размышления

Знают ли работники музея 
(а точнее, может ли это уложить-
ся в их сознании), что Великая 
Отечественная война, экспонаты 
которой они показывают и пояс-
няют посетителям, – это, образ-
но говоря, рукотворное порожде-
ние самих русских? Это те самые 
трудности, но иного масштаба, 
созданные кремлевскими вождя-
ми, с которыми потом пришлось 
отчаянно бороться русскому и 
другим народам. Такая постановка 
вопроса может показаться на пер-
вый взгляд странной, если стоять 
на позициях советской и нынеш-
ней (официальной) российской 
и белорусской историографии. 
В 1939 году Сталин мог «казнить 
или помиловать Гитлера» (выра-
жение Марка Солонина). Он его 
помиловал. Для чего? Он видел в 
нем и в руководимой им нацист-
ской Германии мощную разруши-
тельную для западной демократии 
силу, способную проложить (или 
расчистить) путь для второго осво-
бодительного похода Красной 
Армии в Европу. (Первый, как мы 
знаем, оказался неудачным – в 
1920 г. Красная Армия была раз-
громлена под Варшавой.)

Можно было по-разному 
назвать пробивную (раскалываю-
щую) силу немецкого фашизма, но 
Виктор Суворов выбрал наиболее 
удачное определение: «Ледокол 
революции». «Ледоколу револю-
ции» со стороны Советского Союза 
была оказана самая эффективная 
экономическая и военная помощь. 
На советской территории в обход 
Версальского договора проходи-
ли в закрытом режиме подготовку 
военные специалисты вермахта 
(немецким курсантам присваива-
ли русские фамилии), что, конеч-
но, не было тайной для западной 
военной разведки. В этой связи 
считаю уместным привести инте-
ресный рассказ моего бывшего 
заместителя по административно-
хозяйственной части Константина 
Ивановича Алатырцева, подпол-
ковника в отставке:

«Во время войны я был заме-
стителем по политчасти коман-
дира летной дивизии. В авиа-
ции политработник должен сам 
служить примером и принимать 
активное участие в боевых поле-
тах. Летом 1942 года на границе 
Курской и Воронежской областей 
мы в спешном порядке покидали 
наш аэродром и не успели эваку-
ировать наши семьи. Переживали 
страшно. Каково же было наше 
удивление, когда мы снова верну-
лись на наш аэродром и застали 
живыми свои семьи. Оказывается, 
после нас на этот аэродром при-
был сам маршал Геринг. С некото-
рыми женами старших офицеров 
он был лично знаком, т.к. в 1936–
1937 гг. несколько раз прилетал 
на этот аэродром инспектировать 
подготовку своих воздушных асов. 
Он приказал взять на доволь-
ствие брошенные семьи советских 
летчиков и не чинить им никаких 
неприятностей. И еще. В план-
шетах сбитых немецких летчиков 
мы увидели на картах непонятные 
знаки в точках нескольких наших 
аэродромов. 

(Продолжение на стр. 8).

Сонечная душа 
Стэфанія Станюта 

(Працяг.  
Пачатак у №№34,35.)

Так бы і стварала  Станюта 
сваіх бясконцых бабулек, калі 
б раптам у 1986 годзе малады 
рэжысёр Мікалай Пінігін не 
паставіў спектакль “Гаральд 
і Мод” па п′есе Ковіна Хігінса 
і Жана-Клода Кавьера. І мы 
ўбачылі зусім новую Станюту. 
Лёгкая, грацыёзная, у шыкоўных 
модных штоніках, празрыстай 
блузе і павевным газавым шаліку, 
які нібыта ляцеў за яе плячыма. 
Яе сівыя валасы былі сабраны ў 

адмысловую прычоску. Стэфанія 
Міхайлаўна іграла Мод, графіню, 
якая не надавала значэння ні 
свайму высокаму тытулу, ні 
сваёй сённяшняй беднасці. Яна 
адпакутавала ў канцлагеры, але 
не стала злоснай, не страціла 
веры ў людзей. Яна, як Дар’я, 
разумее галасы ўсяго жывога. 
Яна спачувае дрэўцу, што гіне 
на гарадской вуліцы, і робіць 
усё магчымае і немагчымае, 
каб выратаваць цюленя, зусім 
змарнелага ў заапарку. 

Але галоўнае, што Станюту 

ў ролі Мод проста нельга было 
назваць жанчынай сталага 
ўзросту, хаця па п’есе яна 
святкуе сваё 80-годдзе, а сама 
актрыса была нават старэйшай 
за сваю гераіню. Мод-Станюта 
была ўвасабленнем адвечнай 
жаноцкасці, неверагодна 
вабнай жанчынай, якая ўмее 
здабываць радасць і асалоду з 
кожнага моманту існавання. У 
яе прысутнасці жыццё рабілася 
суцэльным святам. І было 
зразумела, чаму ў яе закахаўся 
васямнаццацігадовы Гаральд. 
Бачылі б вы, якія акрабатычныя 
піруэты і наклоны рабіла 
актрыса! Нібыта зноў стала той 
бесцялеснай царыцай эльфаў 
Тытаніяй. 

Я прыйшла на прэм’еру 
“Гаральда і Мод” у вельмі цяжкі 
момант майго жыцця. Няшчасці 
так наваліліся, што ўжо неставала 
сіл з імі змагацца. І раптам гэта 
цудоўная Мод з яе шалёнай 
радасцю існавання... І ўсе мае 
напасці падаліся такімі малымі ў 
параўнанні з магчымасцю проста 
жыць, дыхаць, бачыць сонца. Я 
ўпэўнена, што Мод была такой 
магнетычна пераканаўчай 
таму, што Стэфанія Міхайлаўна 
падаравала сваёй гераіні 

ўласнае светаадчуванне. Гэта 
сама актрыса ўмела дзякаваць 
лёсу за кожны дараваны ёй 
дзень.

Станюта мела самыя высокія 
ганаровыя званні: народная 
артыстка Беларусі, народная 
артыстка Савецкага Саюза, 
акадэмік Міжнароднай акадэміі 
тэатра. І ёй першай быў уручаны 
прыз “Хрустальная Паўлінка”. 

У Гомелі на Міжнародным 
фестывалі “Славянскія сустрэчы” 
старшыня Саюза тэатральных 
дзеячаў Беларусі Аляксей 
Дудараў аб’явіў, што нядаўна 
заснаваны прыз уручаецца 
Станюце. Яна з’явілася на сцэне, 
тоненькая, у строгай сіняй 
сукенцы, упрыгожанай каўнерам 
з валагодскіх карункаў… І з залай 
адбылося нешта неверагоднае, 

усе ад партэра да асвятляльных 
лож усталі і пачалі скандзіраваць: 
”Ста-ню-та! Ста-ню-та!” Бура 
апладысментаў не сціхала 
хвілін пятнаццаць, і ўсю залу 
быццам накрыла агромністая 
хваля любові, яднання і радасці, 
проста фізічна адчувальных. 
Такое немагчыма спланаваць, 
зрэжысіраваць,  такое 
адбываецца толькі спантанна.

А імя яе – Стэ-фа-ні-я – 
сапраўды гучыць як музыка. Так 
назваў сваю кніжку пра маці сын 
Станюты літаратар Аляксандр 
Станюта. Стэфанія Міхайлаўна 
падарыла мне гэтую кніжку з 
пажаданнямі дабра і са словамі: 
“Жыццё – які гэта цуд!”.

Актрыса пайшла ад нас 15 
гадоў таму. 13 мая гэтага года ёй 
споўнілася б 110 гадоў.

Але яе лёгкасць, бесцялес-
насць не зніклі назаўсёды. Праз 
два пакаленні ўвасобіліся яны ў 
праўнучцы Меліціне Станюце, 
зорке беларускай мастацкай 
гімнастыкі, прызёрцы сусветных 
і еўрапейскіх чэмпіянатаў, якая 
пры росце 170 см мае вагу ўсяго 
48 кілаграмаў. Гены – вялікая 
рэч, а жыццё і сапраўды суцэль-
ны цуд!

Мая ГаРэЦкаЯ.

 З праўнучкай Мялітай.

АКТУАЛЬНО!

Власти решают,  
сколько мы будем 
платить за такси

В начале апреля на Национальном правовом портале появился любопытный документ – 
 поправки в закон «Об автомобильном транспорте и автомобильных перевозках». От него 

зависит, сколько в самое ближайшее время мы будем платить за проезд в такси и маршрутке.
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Рыхтуйце грошы!
Зацікаўленыя орга-

ны разглядаюць пытанне аб 
павелічэнні стаўкі збору для 
ўладальнікаў аграсядзіб. Зараз 
яны плацяць адну базавую 
велічыню ў год (сёння гэта 180 
тыс. рублёў), а мяркуецца, што 
будуць плаціць адну базавую ў 
месяц.

Праўда, як адзначаюць 
у Міністэрстве па падатках і 
зборах, плаціць уладальнікі 
аграсядзіб будуць толькі за тыя 
месяцы, у якія ажыццяўляюць 
дзейнасць. А заснавана гэтая 
ініцыятыва на аналізе даходаў у 
сферы аграэкатурызму. 

«Даходы, якія атрымліваюць 
суб’екты аграэкатурызму, не 
адпавядаюць памерам выплач-
ваемага імі збору», – сказаў у 

каментарыях БЕЛТА начальнік 
галоўнага ўпраўлення падат-
каабкладання фізічных асоб  
Міністэрства па падатках і збо-
рах Міхаіл Расолька. 180 тысяч 
у месяц – невялікая сума – пры-
кладна на ўзроўні падаходна-
га падатку, які выплачваецца з 
мінімальнай заработнай пла-
ты. «Казаць пра тое, што такая 
стаўка настолькі вялікая, што 
загубіць бізнес, – відавочнае 
перабольшванне», – лічыць 
Міхаіл Расолька. Ён дадаў, 
што большасць дзяржорганаў 
падтрымлівае прапанову аб 
павелічэнні збору. Што тычыц-
ца ўладальнікаў аграсядзіб, то 
яны ў міністэрства са сваімі 
заўвагамі з нагоды магчымых 
змен не звярталіся.

ДЫПКУР’ЕР

Адкрыць “шэнген”  
можна ў грэчаскім  

візавым цэнтры
Сваю працу ён пачне ў Мінску 

ў бліжэйшыя два тыдні.
Візавы цэнтр Грэцыі размеш-

чаны па адрасе вул.Чыгуначная, 
33. Падаць дакументы на візу 
можна будзе з панядзелка па 
пятніцу з 9.00 да 16.00. Выдача 
пашпартоў будзе ажыццяўляцца 
з панядзелка па пятніцу з 9.00 
до 17.00, у такім жа рэжыме буд-
зе працаваць кол-цэнтр. У дні 
дзяржаўных свят візавы цэнтр 
працаваць не будзе.

Як растлумачылі спецыялісты, 
кошт сэрвіснага збору за паслугі 
візавага цэнтра складзе 28 еўра. 
Заяўнік павінен будзе заплаціць 
гэту суму ў беларускіх рублях па 
курсе Нацыянальнага банка.

Разгляд дакументаў зойме 
пяць рабочых дзён (не ўлічваючы 
дзень падачы заяўкі).

Хадайніцтвы на выдачу 
шэнгенскіх віз могуць падаваць 
як асобныя турысты, так і 
акрэдытаваныя турфірмы. 

РЭЙТЫНГ

Вышэй за Расію і ЗША
Дабрачынная арганізацыя Save the Children 

апублікавала рэйтынг спрыяльнасці мацярынства 
ў розных краінах свету.

Усяго экспертамі разглед-
жана 179 дзяржаў. У ходзе дас-
ледавання былі прааналізаваны 
розныя паказчыкі, у тым ліку 
верагоднасць смерці цяжарных 
жанчын і парадзіх.

Першае месца ў рэйтынгу 
заняла Нарвегія, другое і трэцяе 
ў Фінляндыі і Ісландыі.

Беларусь апынулася на 25-м 
месцы, і гэта, дарэчы, лепшы 
паказчык сярод усіх краін былога 
СССР. У Расіі толькі 56-е месца 

рэйтынгу. Ніжэй за Беларусь па 
ўзроўні спрыяльнасці мацярын-
ства знаходзяцца і Злучаныя 
Штаты Амерыкі – 33-е месца ў 
рэйтынгу. Адзначаецца, што гэта 
найгоршы паказчык сярод самых 
развітых краін свету. Больш за 
тое, арганізацыя ўстанавіла, 
што шанцы памерці падчас 
цяжарнасці ці родаў у жанчын 
у ЗША ў 10 разоў вышэй, чым 
у жанчын у Беларусі, Польшчы і 
Аўстрыі.

ЧУЛІ?

«Падатак на пазыкі» ўжо 
заплацілі 366 беларусаў

Гэтая норма з’явілася ў заканадаўстве  
толькі з 1 студзеня гэтага года.

«У першым квартале 2015 
года падатковымі органамі 
ўстаноўлена 366 фізічных асоб, 
якія ўказалі ў дэкларацыях аб 
прыбытках і маёмасці альбо тлу-
мачэннях аб крыніцах даходаў 
звесткі аб атрыманні імі пазы-
ковых (крэдытных) сродкаў ад 
іншых фізічных асоб, якія не 
з’яўляюцца індывідуальнымі 
прадпрымальнікамі,  ад 
замежных арганізацый, 
якія не ажыццяўляюць сваю 
дзейнасць на тэрыторыі 

Беларусі праз пастаяннае 
прадстаўніцтва, а таксама 
ад замежных індывідуальных 
прадпрымальнікаў», – заявіла 
падчас анлайн-канферэнцыі на 
сайце БЕЛТА намеснік начальніка 
галоўнага ўпраўлення падат-
каабкладання фізічных асоб 
Міністэрства падаткаў і збораў 
Святлана Шаўчэнка.

Паводле яе слоў, з атрыма-
ных сум выплачаны падаход-
ны падатак у агульнай суме 4 
мільярды рублёў.

З ПЕРШЫХ ВУСНАЎ

Дар’я Домрачава  
адпачыла на астравах
А зараз вярнулася дадому і пачала трэніравацца ў Раўбічах.

Трохразовая алімпійская чэмпіёнка дар’я 
домрачава паведаміла ў сацыяльных сетках, 
што падчас адпачынку пакаталася на вадалёце, 
і пацвердзіла гэта фотаздымкам з арыгінальным 
подпісам: “Я – Бэтман!” Біятланістка, відаць, 
любіць экстрым, бо ў мінулым годзе яна 
асвойвала сёрфінг.

Зараз Даша вярнулася дадому, дзе пачала 
трэніровачны збор. Зрабіла падарунак музею 
Нацыянальнага алімпійскага камітэта Беларусі 
– аддала туды свае лыжы і спартыўную форму.

– Здаецца, на нейкіх астравах Дар’я 
адпачывала, але я не ўдакладняў, дзе менавіта, – 
распавядае “Народнай Волі” дзядзька знакамітай 

спартсменкі Мікалай МіНіН. – Спытаў толькі: 
“Як адпачынак?” У адказ пачуў: “Клас!” Зрэшты, 
адпачываць жа – не працаваць. А зараз у 
Раўбічах распачаўся трэніровачны збор. Пасля 
15 мая, магчыма, зоймецца велападрыхтоўкай.

– Пасля таго, як даша прыехала ў Мінск 
з Вялікім Хрустальным глобусам, сямейным 
колам падзею нейкім чынам адзначылі?

– Так, блізкія сабраліся ў Дашы вечарам. 
Крыху пасядзелі, патрымалі ў руках глобус. 
Пляменніца была стомленая пасля стартаў, 
таму пра спаборніцтвы асабліва і не ўзгадвалі. 
Галоўнай тэмай вечарыны было тое, як усе 
блізкія балелі за Дашу.

– У свой час наша газета паведамляла, 
што бабруйскі майстар Валерый Галеня 
спецыяльна для дар’і зрабіў ёй сваімі рукамі 
падарунак-амулет – драўляны грабянец. Ці 
атрымала яна яго?

– Так, ведаю, што карысталася. Абяцала 
даслаць майстру невялікі прэзенцік.

алесь СВЯТЛаНіч.
P.S. Як стала вядома, “па сямейных 

абставінах” не працягнуў кантракт з Беларускай 
федэрацыяй біятлона аўстрыйскі спецыяліст 
Альфрэд Эдэр, які працаваў з жаночай зборнай 
Беларусі. Замест яго з беларускімі біятланісткамі 
будзе працаваць Уладзімір Каралькевіч.

ПРОДОЛЖЕНИЕ ТЕМЫ

Сможет ли Татьяна Зносок изменить законодательство?
Материал под таким заго-

ловком был опубликован в 
«Народной Воле» 7 апреля. В 
нем речь шла о том, как бело-
руска Татьяна Зносок добива-
ется от наших законодателей 
внесения изменений в статью 
268 Трудового кодекса, запре-
щающие нанимателю увольнять 
без компенсации беременную 
женщину, принятую на работу по 
бессрочному контракту на место 
ушедшей в декретный отпуск 
сотрудницы.

Татьяна писала обраще-

ния в  государственные струк-
туры – в Совет министров, 
Конституционный суд, Палату 
представителей и Национальный 
центр законодательства и пра-
вовых исследований, но ее ини-
циатива поддержки не получила. 
И сегодня в  Беларуси, позицио-
нирующей себя как социальное 
государство, в определенной 
ситуации беременная женщина 
может оказаться на улице без 
больничного листа по беремен-
ности и родам.

Предложения Татьяны 

Зносок по изменению законода-
тельства подхватил правозащит-
ный центр «Правовая помощь 
населению» (Киев, Украина) и 
уже свое обращение, подписан-
ное руководителем организа-
ции Олегом Волчеком, напра-
вил в Палату представителей. 
Недавно из законодательного 
органа пришел ответ за подпи-
сью председателя Постоянной 
комиссии по труду и социаль-
ным вопросам Владимира 
Василенко. 

Оказывается, предложения 

Татьяны Зносок рассматрива-
лись депутатами еще в 2013 
году, когда шла работа над 
проектом Закона Республики 
Беларусь «О внесении измене-
ний и дополнений в некоторые 
законы Республики Беларусь по 
вопросам регулирования трудо-
вых и связанных с ними отно-
шений». Но инициативу Татьяны 
Зносок народные избранники не 
поддержали. 

«Вместе с этим полага-
ем возможным при внесении в 
Палату представителей законо-

проекта, предусматривающего 
корректировку ТК, – сообщил 
правозащитникам Владимир 
Василенко, – рассмотреть Ваше 
предложение по дополнению 
статьи 268 ТК нормой, предус-
матривающей продолжение тру-
довых отношений с беременной 
женщиной, выполнявшей работу 
по срочному трудовому догово-
ру, при наличии у нанимателя 
вакантных должностей, согласия 
работницы на занятие вакантной 
должности и наличии у нее соот-
ветствующей квалификации».

«То есть надеяться, что в 
ближайшее время этот вопрос 
будет решен положительно, не 
приходится, – говорит руково-
дитель «Правовой помощи насе-
лению», юрист Олег Волчек. – 
Во-первых, не известно, когда 
в Палату представителей может 
поступить законопроект, пред-
усматривающий корректировку 
Трудового законодательства. А 
во-вторых, один раз депутаты 
предложение Татьяны Зносок не 
поддержали».

Ольга ГРИНеВИЦкаЯ.

Пакт о ненападении и дополнительный протокол подписаны. 1939 г.
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(Окончание.  
Начало на стр. 7).

Оказывается, это были те 
аэродромы, на которых ранее тре-
нировались немецкие курсанты, и 
по приказу Геринга в этих местах 
не следовало бомбить ближай-
шие к аэродрому жилые здания». 
Такова была своеобразная военная 
этика маршала Германа Геринга.

Мировую общественность в 
одинаковой мере пугала красная 
и коричневая угроза демократиче-
скому правопорядку, и она с тре-
вогой следила за нарастающим 
сближением двух тоталитарных 
режимов. Вскоре последовали раз-
личные торговые советско-немец-
кие соглашения по поставкам 
советской нефти и других страте-
гических материалов в обмен на 
поставку в СССР немецких машин 
и другого технического оборудо-
вания. Казалось бы, ничего осо-
бенного. Обычная практика между-
народных отношений. Но страны 
Запада догадывались, что указан-
ное сближение двух тоталитарных 
режимов вскоре перерастет в тай-
ное соглашение по разделу сфер 
влияния, которое неизбежно при-
ведет к войне.

На пути к такому сближению 
советских коммунистов с немецки-
ми национал-социалистами стояла 
Польская коммунистическая пар-
тия и ее филиалы КПЗБ и КПЗУ с 
их довольно выраженной традици-
ей антифашистской борьбы. Такая 
позиция этих партий не устраивала 
Сталина и его комиссаров, наме-
рившихся осуществить планы заду-
манной ими большой игры, которая 
на поверку, как теперь всем извест-
но, обернулась крупным проигры-
шем в виде затяжной истощающей 
войны, названной Отечественной, 
чтобы замаскировать просчеты 
сталинской внешней политики. В 
начале этой игры политические 
события развивались по задуман-
ному сталинскому плану: за год 
до заключения пакта Молотова–
Риббентропа КПП и ее филиалы 
были распущены, а их лидеры и 
самые видные члены этих партий 
расстреляны в подвалах Лубянки 
или в тюрьмах НКВД Минска и 
Киева. Уцелевшие остатки КПП и 
компартии Германии, оказавшиеся 
на территории СССР, были пере-
даны Гитлеру (в руки гестапо) 
после заключения указанного пак-
та. К сожалению, в музее ВОВ нет 
стенда, посвященного этим тра-
гическим событиям, предшество-
вавшим Второй мировой войне, 
как нет и фотографий погибших в 
застенках НКВД видных деятелей 
компартии Западной Беларуси.

Заключение пакта Молотова–
Риббентропа и приложенного к 
нему секретного протокола по 
разделу сфер влияния стало куль-
минацией стратегической поли-
тики Кремля. Если верить Никите 
Сергеевичу Хрущеву, «Сталин 
после подписания этих соглаше-
ний ходил гоголем и в кругу своих 
соратников все повторял: «Надул 
Гитлера, надул». И действительно, 
он не сомневался в успехе своих 
планов. Так неумолимо кремлев-
ский диктатор приближал ката-
строфу Второй мировой, а следом 
за ней и Отечественной войны. 
Многие российские историки дают 
правильную оценку событиям нака-
нуне этой войны. Но наиболее точ-
но, на наш взгляд, выразил ее Марк 
Солонин, заявляя, что в сентябре 
1939 г. Сталин мог «помиловать 
или покарать Гитлера». Этот исто-
рик и автор известной книги «22 
июня, или Как начиналась Великая 
Отечественная война» (2006) дал 
следующее пояснение своим сло-
вам: если бы соглашение было 
подписано не с Германией, а со 
странами Запада, то Гитлер вряд 
ли рискнул бы напасть на Польшу. В 
случае же совершения такой акции 
война закончилась бы на терри-
тории Польши полным разгромом 
вермахта. И второе. Возможно, в 
такой ситуации немецкие генера-
лы и старшие офицеры вермахта 
осуществили бы давно задуман-
ный ими заговор против Гитлера. 
В этой связи остановимся вкрат-
це на данных немецкого истори-
ка И.Феста об этом заговоре (кн. 
«Гитлер. Триумф и падение в без-
дну», 2006).

Заговор
Речь идет о группе генералов и 

старших офицеров, целью которых 
было предотвращение войны. И тот 
радикализм, с которым Гитлер взял 
курс на развязывание конфликта, 
заставил их пойти на разработку 
плана переворота и устранения 
Гитлера с политической сцены. 
Движущей силой и посредником 
между всеми группами стал руко-
водитель центрального отдела 
абвера полковник Ганс Остер. Его 
немецкий историк Иоахим Фест 

характеризует как человека, свое-
образно сочетавшего в себе нрав-
ственность и хитрость, изобрета-
тельность, психологический расчет 
и принципиальность. К тому же он 
давно стал критически относиться 
к Гитлеру и национал-социализму и 
старался приобщить к своим взгля-
дам своих товарищей. Началом 
указанного заговора можно счи-
тать 5 ноября 1937 года. В этот 
день Гитлер созвал совещание с 
узким кругом лиц. На этом сове-
щании он попросил собравшихся 
лиц рассматривать предлагаемые 
тезисы «как завещание на случай 
преждевременной его смерти» 
(довольно ловкий прием, использу-
емый многими диктаторами). Суть 
этих тезисов сводилась к обеспе-
чению и приумножению немецко-
го народа, которому, дескать, для 
этого не хватает жизненного про-
странства. Поэтому, заявил Гитлер, 
«для решения германского вопроса 
может быть только один путь – путь 
насилия».

У части собравшихся генера-
лов эти идеи фюрера вызвали зна-
чительную тревогу. Последующая 
дискуссия принимала подчас рез-
кую форму. Против планов Гитлера 
выступили известные генера-
лы Нейрат, Фрич и сам военный 
министр Бломберг. Они и стали 
жертвами грядущей кадровой чист-
ки (заглядывая вперед, отметим, 
что эти обстоятельства спасли 
их от виселицы за военные пре-
ступления). Совещание оконча-
тельно убедило Гитлера, что его 
планы, требовавшие готовности 
к риску, крепких нервов и своего 
рода разбойничьей отваги, нель-
зя было осуществить, опираясь 
на осмотрительных представите-
лей старого буржуазного слоя. Их 
осмотрительность и стремление 
настоять на своем доводили его 
до белого каления, что еще больше 
усиливалось его антибуржуазными 
чувствами. Он ненавидел их высо-
комерие, их сословную претен-
циозность. Проблема оппозиции 
Бломберга, Фрича и Нейрата тре-
бовала от фюрера срочного реше-
ния. Сталину в подобных ситуациях 
было «легче». В условиях затрав-
ленного чекизмом советского 
общества он мог решать подобные 
проблемы по упрощенной форму-
ле: «Нет человека – нет проблемы». 
Несмотря на идеологическое сход-
ство двух тоталитарных режимов, 
Гитлер так поступить не мог.

В отношении Бломберга, глав-
ной фигуры оппозиции, фюреру 
помог случай. Задолго до этих 
событий у генерала умерла жена, 
и он вознамерился вновь женить-
ся. Его избранницей стала стено-
графистка военного министерства 
Эрна Грун, женщина с «известным 
прошлым», которая не отвечала 
строгим сословным критериям, 
принятым в офицерском корпусе. 
Нуждаясь в совете, он как колле-
ге доверился Герингу, и последний 
настоятельно рекомендовал ему 
жениться. 12 января 1938 года 
состоялось венчание. Свидетелями 
были сам Гитлер и Геринг. Но уже 
через несколько дней пошли слу-
хи о том, что брак фельдмарша-
ла оказался мезальянсом, так как 
его новая супруга в свое время 
находилась в поле зрения поли-
ции нравов и иногда подрабаты-
вала в качестве фотомодели для 
непристойных фотографий. Вот 
как об этом пишет И.Фест: «Когда 
через 12 дней Бломберг вернулся 
из короткого свадебного путеше-
ствия, Геринг уведомил его, что он 
после такого скандала больше не 
может занимать свой пост, офи-
церский корпус также не видел 
оснований вступиться за гене-
рал-фельдмаршала, который так 
долго со столь юношеским энту-
зиазмом находился под очарова-
нием Гитлера. Двумя днями позже 
его принял с прощальным визи-
том Гитлер, сыгравший мастерски 
свою роль: «Эта история легла 
слишком большим грузом на меня 
и на вас, – заявил он, – я не мог 
больше делать вид, что ничего не 
случилось. Мы должны расстать-
ся… Когда пробьет час Германии, 
– сказал в заключение Гитлер, – я 
увижу вас рядом с собой, и все 
будет забыто». В качестве компен-
сации Бломберг получил 50 тысяч 
рейхсмарок на кругосветное путе-
шествие, после чего вернулся на 
родину и до конца жизни отвергал 
советы бывших сослуживцев о раз-
воде. Так судьба сберегла его от 
неминуемого судебного процесса 
в Нюрнберге и от возможной висе-
лицы.

Паломничество  
на Запад

Становившийся все более 
явным курс Гитлера на войну 
помог полковнику Остеру вовле-

кать в свой кружок новые силы. В 
итоге ему удалось сформировать 
широко разветвленную группу 
Сопротивления, которая нужда-
лась в поддержке извне. Это при-
вело к тому, что с весны 1938 года 
началось прямо-таки паломниче-
ство представителей немецкого 
Сопротивления в Париж и Лондон, 
где они снова и снова пытались 
наладить взаимодействие, но все 
их попытки повисли в воздухе. 
Почему? Чтобы ответить на этот 
вопрос, начнем с очень сложной 
и замысловатой политики Англии 
по отношению к России и боль-
шевистскому Советскому Союзу в 
частности. Вот ответ Чемберлена 
французскому генералу Гамелену, 
который пытался склонить своего 
и британского премьеров на сто-
рону немецкого Сопротивления 
и занять более жесткую пози-
цию по отношению к Гитлеру: «А 
кто вам гарантирует, генерал, что 
Германия не станет потом больше-
вистской?» Этим Чемберлен хотел 
сказать, что антисоветские (анти-
большевистские) гарантии Гитлера 
надежнее, чем гарантии немецкого 
Сопротивления. К тому же к это-
му времени щупальца московского 
Коминтерна охватили всю Европу. 
Только что закончилась спрово-
цированная этим Коминтерном 
гражданская война в Испании, в 
которой генерал Франко побе-
дил только благодаря помощи 
Германии и Италии, заключивших 
между собой антикоминтерновский 
пакт. От разлагающей деятель-
ности Коминтерна Франция сама 
находилась на грани разрухи и 
гражданской войны. Англичане со 
страхом слушали передаваемые 
московским радио военные марши 
и песни: «От Москвы до британских 
морей Красная Армия всех силь-
ней» и другие. А советский агит-
проп на все лады повторял, что 
английские и французские импе-
риалисты – злейшие враги мирово-
го пролетариата и виновники всех 
мировых бед.

Сравнение не в пользу 
СССР

В напряженные дни конца сен-
тября 1938 года западные полити-
ки решили, что коммунистический 
Советский Союз представляет для 
них большую угрозу, чем фашист-
ская Германия. В их национальном 
сознании на тот период Сталин по 
всем его поступкам выглядел гаже 
Гитлера. К этому времени наряду с 
массовым террором и обнищани-
ем советских людей воинственный 
атеизм достиг небывалого разма-
ха. В Москве на глазах у западных 
и других корреспондентов была 
взорвана самая большая и чти-
мая всем народом православная 
святыня – храм Христа Спасителя. 
Повсеместно разрушались или 
закрывались храмы всех религи-
озных конфессий, а священнослу-
жители – носители духовных цен-
ностей и традиций народа – под-
вергались арестам и физической 
расправе. И все это сопровожда-
лось злобной антибританской и 
антифранцузской пропагандой, что 
не могло не задевать чувства поли-
тиков этих стран.

Уступчивость Гитлеру
Она достигла максимума к 

середине 1939 года и представ-
ляется нам не совсем оправдан-
ной (если не сказать ошибочной), 
даже исходя из позиций Англии 
и Франции. В создавшейся ситу-
ации потенциальный агрессор 
получал подпитку как со стороны 
Советского Союза, так и со сто-
роны западных стран, которые не 
препятствовали ему наращивать 
военный потенциал. Аннексия 

Австрии и захват Чехословакии 
значительно укрепили вооружен-
ные силы Германии, а поставки 
советской нефти и других страте-
гических материалов повышали 
мобильность немецких танковых 
дивизий, которые в считанные дни 
могли оккупировать любую дер-
жаву на европейском континенте. 
Исторический парадокс заключает-
ся в том, что каждая из указанных 
сторон искала свои выгоды и воз-
лагала собственные надежды на 
раскалывающую силу «ледокола». 
Ошибочность такой политики вско-
ре проявилась, когда под ударами 
немецких танковых соединений в 
1940 г. была разгромлена француз-
ская армия и английский экспеди-
ционный корпус. А в июне 1941 г. 
такая же участь постигла Красную 
Армию, и танки вермахта вскоре 
докатились до Москвы, до Волги 
и Кавказа, и немецкие солдаты 
водрузили свое красное знамя со 
свастикой на самой высокой из них 
– Эльбрусе.

Для чего Советский Союз 
накапливал столько войск 

на западной границе?
После раздела Польши про-

тяженность общей границы между 
«союзниками» по разделу сфер 
влияния составила около 1500 км, 
и две их огромные армии сбли-
зились вплотную. 22 сентября  
1939 г. прошли совместные торже-
ственные парады частей Красной 
Армии и вермахта в Бресте, Гродно 
и Пинске. В Бресте парад прини-
мали комбриг Семен Кривошеин 
и бывший курсант Казанского 
танкового училища генерал Гайнц 
Гудериан. Немецкие штабные офи-
церы сделали тогда много фото-
снимков парада и на второй день 
поделились ими со своими совет-
скими коллегами. Эти снимки есть 
в любом историческом музее на 
Западе, их полно в интернете, 
но почему-то нет в нашем музее 
истории ВОВ. Почему независи-
мая Беларусь должна стыдить-
ся этой позорной акции бывшего 
Советского Союза? Всем известно, 
что тогдашние советско-немец-
кие парады были инициированы 
волей тов.Сталина. Так ему хоте-
лось унизить поляков. Он не мог 
простить им своего поражения 
под Варшавой в 1920 г., когда он, 
главный комиссар Юго-Западного 
фронта, вынужден был спасаться 
бегством, чтобы не попасть в плен. 
Во время этих парадов бесстраш-
ная польская молодежь Бреста и 
Пинска выкрикивала: «Hanba!» 
(Позор!). Вскоре эту молодежь 
начали арестовывать, расстре-
ливать или вывозить в Сибирь. Я 
тогда учился в Пинске и хорошо 
помню, как советские агитаторы, 
наводнившие Западную Беларусь, 
называли всех поляков белополяка-
ми и на многочисленных митингах 
громогласно заявляли, что «поляки 
– враги, а немцы – наши братья 
по оружию». Правда, это продол-
жалось недолго. После неудачной 
войны с Финляндией не только в 
Ленинграде, но и в отдаленном 
Пинске все лечебные учреждения 
и военный госпиталь были запол-
нены ранеными и обмороженными 
бойцами и командирами Красной 
Армии. Красные командиры, кото-
рых мы приглашали в школу, рас-
сказывали нам, что финнам в той 
войне помогали немецкие инструк-
торы. Весной 1940 г. из жаргона 
советских агитаторов исчезли 
выражения «белополяки», а немцев 
советские чиновники перестали 
величать «братьями по оружию».

Летом 1940 г. я часто бывал 
на Днепробугском канале. По 
этой водной магистрали беско-
нечным потоком плыли на запад 

баржи с зерном и железной рудой. 
А по нашей даже второстепенной 
железной дороге Брест–Гомель 
днем и ночью двигались в сторону 
Бреста эшелоны с солдатами, тан-
ками и другой военной техникой. 
Всем становилось понятно, и об 
этом вслух заговорили сельские 
мужики, что назревает большая 
война. Мне не забыть, как однаж-

ды в конце апреля или начале мая 
1941 г. к нам во двор зашел наш 
сельчанин и сказал отцу: «Слышь, 
Петро, скоро твоим большевикам 
будет хана». «Не говори глупостей!» 
– ответил отец. «Какие глупости? 
Вчера был в Бресте и от польских 
машинистов узнал, что за Бугом 
стоит большая сила. Так что побе-
гут твои большевики, как милень-
кие». И они действительно вскоре 
«побежали». Бежали в страшной 
панике, бросая не только танки и 
орудия, но даже пулеметы и вин-
товки.

На что рассчитывали Сталин 
и его комиссары, накапливая 
столько войск, включая десантные 
дивизии, на западной границе? 
Неужели они думали, что немецкая 
военная разведка глупее таковой 
советской? Упреждающий удар 
вермахта вовсе не был внезапным, 
как об этом все еще твердят неко-
торые ангажированные историки 
и работники российских музеев. 
Сошлемся на исторические факты. 
В апреле 1941 года в Югославии 
вспыхнуло антифашистское 
восстание. Черчилль сообщил 
Сталину, что часть танковых диви-
зий, предназначенных для напа-
дения на СССР, Гитлер в срочном 
порядке перебрасывает из Польши 
в Югославию для подавления 
указанного восстания. Он тут же 
предложил Сталину немедленно 
открыть совместный Балканский 
фронт против немцев. Сталин по 
своему недомыслию проигнори-
ровал это разумное предложение. 
Он никому не доверял, даже сво-
им разведчикам, и занял выжи-
дательную позицию. Вечером 21 
июня Черчилль сообщил Сталину, 
что «завтра на рассвете немецкая 
армия перейдет советскую грани-
цу». Сталин проигнорировал и это 
предупреждение. Но Черчилль в 
своих мемуарах отметил, что в эту 
ночь он как никогда хорошо спал. 
Дело сделано. Воздушная битва 
над Англией выиграна. Она спас-
ла страну от вторжения немцев 
на британские острова. И, самое 
главное, два в одинаковой степе-
ни опасных противника для Англии 
и всего западного мира столкну-
лись между собой в смертельной 
схватке.

Теперь решающей сторо-
ной в этой схватке становится 
Великобритания. Руководителю 
этой державы премьер-министру 
Черчиллю забот прибавилось. 
Его удивил ошеломляющий успех 
вермахта и быстрое продвижение 
немцев вглубь России. На какое-
то время он даже засомневался в 
способности этой страны выстоять 
перед напором врага. А тут еще 
Сталин обратился за подмогой. Но 
какой? Прислать скорее на помощь 
Красной Армии 25–30 дивизий 
британских войск. И маршруты 
указал: через Мурманск или Иран 
и Среднюю Азию. Это необычное 
обращение Сталина, естественно, 
не прибавило оптимизма велико-
му британцу, но он тут же ответил 
кремлевскому сидельцу: «У вас в 
плену более 250 тысяч польских 
солдат и офицеров. Из них вы 
можете сформировать не только 
дивизии, но и армии». И незадач-
ливому кремлевскому стратегу, 
который на протяжении почти двух 
лет тешился успехами вермахта, 
посылая поздравительные теле-
граммы Гитлеру по поводу разгро-
ма французской армии и англий-
ского экспедиционного корпуса, 
который был полон надежды на 
продолжительную изматывающую 
для Англии войну с Германией, 
теперь пришлось искать помощи у 
этой Англии. И такая помощь, (да 
еще какая!) ему была незамедли-
тельно оказана. Вот об этой помо-
щи на стендах ВОВ вы ничего не 

увидите. А я свидетельствую, что 
без американской тушенки мы, 
солдаты этой войны, терпели бы 
страшный голод. И сам я ходил в 
шинели из английского зеленого 
сукна. Но это только небольшая 
часть огромной военно-техниче-
ской помощи Советскому Союзу со 
стороны Англии и США.

Документы, которых  
нет в музее

Речь идет о «Переписке пред-
седателя Совета министров СССР 
с президентом США и премьер-
министром Великобритании во 
время ВОВ 1941–1945 гг.». Раньше 
эти документы печатались для слу-
жебного пользования, т.к. на пере-
писке Сталина и Черчилля стоял 
гриф «Секретно». Теперь этот гриф 
снят, и читатель сам может убе-
диться в масштабах военной и эко-
номической англо-американской 
помощи СССР в годы войны. Но я 
хочу обратить внимание читателя 
на морально-этическую характери-
стику Страны Советов. Если исхо-
дить из здравого смысла, то воз-
никает вопрос: почему Политбюро 
ЦК ВКП(б) ранней весной 1940 г. 
приняло решение расстрелять 
более 25 тысяч пленных польских 
офицеров и почему, принимая это 
решение, оно не задумалось о 
последствиях? Наверное, потому, 
что, во-первых, такова сущность 
тоталитарного коммунистическо-
го режима, а во-вторых, негатив-
ных последствий никто из членов 
Политбюро не ожидал. Ведь рас-
стреливали, морили голодом, пре-
вращали в лагерную пыль миллио-
ны своих граждан, и все сходило с 
рук. Никто не протестовал, не было 
народного возмущения, наоборот, 
поклонение вождю нарастало, все 
называли его «мудрым и люби-
мым».

Но у западной границы СССР 
было свободное государство и 
независимый народ, который в 
1918 году освободился от рос-
сийского и германского ига и на 
протяжении 20 лет вещал миру 
правду о страшном терроре, при-
нудительной коллективизации и 
голодоморе у своего восточного 
соседа. И вот в 1939–1940 гг. у 
этого соседа появилась возмож-
ность наказать польский народ. 
В результате раздела Польши 
Советскому Союзу досталось 
49% ее территории и 14,3 мил-
лиона населения, в том числе 5,5 
миллиона этнических поляков. 
Из 3 миллионов репрессирован-
ных граждан Западной Беларуси 
и Западной Украины половину 
составляли поляки, около 1 милли-
она – украинцы и 500 тысяч – бело-
русы. Таковы результаты правле-
ния в течение неполных двух лет 
красного национал-фашизма на 
наших землях. (Я здесь не касаюсь 
важной темы массовых репрессий, 
проводимых НКВД на территории 
Западной Украины в послевоенные 
годы, в период борьбы с УПА.) Во 
время войны советскому прави-
тельству пришлось оправдываться 
перед союзниками за совершен-
ные им злодеяния по отношению 
к польскому народу. Как это про-
исходило, видно из секретной 
переписки Сталина с Черчиллем. К 
сожалению, в музее истории ВОВ 
нет упоминаний об этой страшной 
трагедии. А ведь в Катынском лесу 
лежат с простреленными черепа-
ми не только поляки (их большин-
ство), но и западные белорусы, 
украинцы и евреи. Боюсь ошибить-
ся, но среди имен расстрелянных 
мне встретились и татарские име-
на, возможно, из татарской диа-
споры Виленщины.

Сделаю краткое пояснение. В 
польской армии в первые дни войны 
оказалось много мобилизованных 
офицеров резерва. Офицерские 
звания присваивали окончившим 
университеты и гимназии, студен-
там и преподавателям вузов. Вот 
почему в советском плену оказа-
лось так много не только кадровых, 
но и офицеров резерва. А среди 
убитых было много профессоров, 
ученых, инженеров, врачей и других 
специалистов. Поэтому польские 
историки и общественные деятели 
не без основания Катынское пре-
ступление советов рассматривают 
как целенаправленное уничтожение 
интеллектуального генофонда стра-
ны.

Разговор с научным 
сотрудником

На тему расстрела в 1940 
г. польских военнопленных в 
Катынском лесу мне довелось 
поговорить со старшим научным 
сотрудником музея, кандида-
том исторических наук Валерием 
Протченко. Свое пояснение он 
начал с фразы, предназначен-
ной, видимо, для иностранных (в 
основном польских) туристов, что 
«поляков расстреливали и рус-
ские, и немцы». Эта фраза напом-
нила мне выступление В.Путина 
при встрече в 2010 г. с польским 
премьер-министром Д.Туском 
на траурном митинге у памятни-
ка жертвам Катынской трагедии, 
посвященном 70-летней годов-
щине этого преступления. Тогда 
Владимир Путин повторил ложь, 
подсунутую ему придворными 
российскими историками: «В этом 
лесу лежат убитые польские офи-

церы – жертвы прежнего совет-
ского режима и расстрелянные 
немцами советские военно-
пленные». Так ангажированным 
российским историкам хотелось 
и на сей раз примазать немцев 
к этому неслыханному злодеянию 
«русских». Поэтому повторю: нем-
цы действительно были «туполо-
быми политиками», как их спра-
ведливо называли партизаны УПА, 
но не такие уж они идиоты, чтобы 
в тех же могилах с жертвами энка-
ведистов хоронить еще и расстре-
лянных ими советских пленных.

История раскрытия 
Катынского преступления

Случилось так: группа поль-
ских подневольных рабочих из 
строительной организации «Тодт» 
летом 1942 г. выполняла какие-то 
работы в Смоленской области, 
недалеко от Катыни и, естествен-
но, встречалась с местным насе-
лением. Жители окрестных дере-
вень сообщили польским рабочим 
о массовом захоронении в лесу 
расстрелянных энкаведистами 
польских офицеров. Рабочие тут 
же доложили об этом немецко-
му командованию, которое по 
неизвестным причинам не сразу 
заинтересовалось этим сообще-
нием. Возможно, немцы еще не 
успели до конца ознакомиться с 
захваченным обширным архи-
вом Смоленского НКВД, в кото-
ром имелись данные о тайном 
расстреле польских военноплен-
ных. Можно допустить также, что 
Смоленское гестапо в первую оче-
редь обратило внимание в этом 
архиве на масштабность совет-
ского террора тридцатых годов и 
спешило использовать эти данные 
с целью пропаганды среди насе-
ления оккупированных зон и среди 
советских солдат через листовки и 
громкоговорители.

Тем временем дела на 
Восточном фронте складыва-
лись для немцев не лучшим обра-
зом. Массовым захоронением в 
Катынском лесу они заинтересова-
лись только в феврале 1943 г., сра-
зу после грандиозного поражения 
в Сталинградской битве. Как пишет 
К.Пилявский (Glos znad Niemna 
№38, 2007 г.), Гитлер тогда созвал 
экстренное совещание с участи-
ем Геббельса, Риббентропа, Ганса 
Франка и др., на котором обсуж-
дался вопрос, как использовать 
Катынское преступление Сталина 
для развала антигитлеровской коа-
лиции.

В начале апреля 1943 г. нача-
лась эксгумация и идентификация 
трупов польских офицеров, а 13 
апреля того же года польская газе-
та Nowy Kurier Warszawski начала 
печатать имена и фамилии иден-
тифицированных жертв этого пре-
ступления. Известие о злодеянии 
«русских» произвело ошеломля-
ющее впечатление на польскую 
и мировую общественность и 
католическую церковь. Я помню 
эту и другие польские и немец-
кие газеты, которые продавались 
в нашем Дрогичине. И еще пом-
ню, как мои знакомые и школьные 
товарищи, уцелевшие от вывоза 
в Сибирь, говорили мне с укором 
тогда: «Вот что наделали ваши 
«русские»!», отождествляя меня, 
белоруса, с русскими. В польских 
и немецких газетах, которые мне 
доводилось тогда читать, пестре-
ли заголовки «Преступление рус-
ских в Катынском лесу» (Zbrodnia 
katynska rosjan). Отсюда понятно, 
почему в сознании большинства 
поляков это преступление до сих 
пор ассоциируется со словом 
«русские», хотя, как мне удалось 
узнать из польской печати, среди 
далеко не полного списка пала-
чей, принимавших участие в рас-
стреле польских офицеров, кроме 
русских фамилий значатся также 
еврейские и грузинские фамилии. 
К тому же только по фамилии, име-
ни и отчеству (которого нет в поль-
ской лексике) трудно определить 
национальную принадлежность 
палачей. Впрочем, такой подход 
к оценке преступления вряд ли 

оправдан. Польских военноплен-
ных офицеров, как и русских офи-
церов Белой армии, расстреливал 
преступный коммунистический 
режим. Жаль только, что совре-
менная Россия, называя имена 
немецких палачей, скрывает имена 
палачей советского режима.

Катынское дело  
на суде в Нюрнберге

Выводы комиссии академика 
Бурденко по этому делу оказались 
очередной советской фальшив-
кой. Марк Солонин пишет, что «в 
ослеплении своей триумфальной 
славы Величайшего Полководца 
Сталин зачем-то решил поднять 
вопрос о расстреле в Катыни на 
Нюрнбергском процессе. В осно-
ву обвинения были положены 
«документы» и выводы комис-
сии Бурденко. Это была большая 
ошибка. Даже Нюрнбергский про-
цесс, даже этот «суд победителей» 
все же сильно отличался от совет-
ского «народного суда» образца 
1937 года. И то, на что закрыва-
ли глаза журналисты в январе 
44-го (время работы комиссии 
Бурденко) не могли не заметить 
многоопытные немецкие адвока-
ты весной 46-го… В конце концов 
советскому прокурору Руденко 
пришлось приложить усилия к 
тому, чтобы прекратить обсужде-
ние «катынского вопроса». Татьяна 
Ступникова, участвовавшая в 
работе трибунала в скромной роли 
синхронного переводчика, в сво-
их воспоминаниях пишет: «Для 
меня это был действительно «чер-
ный день». Слушать и переводить 
показания свидетелей мне было 
несказанно тяжело, и не из-за 
сложности перевода, из-за непре-
одолимого чувства стыда за мое 
единственное многострадальное 
Отечество, которое не без осно-
вания можно было подозревать в 
совершении тягчайшего престу-
пления… Тяжело было, бесспорно, 
всем советским. И судьям, внезап-
но утратившим свою самоуверен-
ную окаменелость, и обвинителям, 
которым суждено было на приме-
ре Катыни еще раз убедиться, что 
Нюрнбергский трибунал – это не 
суд в СССР».

Рассказ профессора 
М.М.Маркварде

Мой коллега по работе про-
фессор Мечислав Марьянович 
Маркварде поведал мне следу-
ющий эпизод его «встречи» с 
Катынью. В 1952 году он, лейте-
нант Советской армии, служил в 
воинской части, расположенной 
недалеко от Смоленска. Владея 
хорошо польским языком, он 
был в курсе радиопередач Glos 
wolnej Polski («Голос свободной 
Польши») на катынскую тему. 
Осенью 1952 г. в один из выход-
ных дней М.Маркварде решил на 
своем мотоцикле съездить к месту 
захоронения польских офицеров в 
Катынском лесу. Подъехав к это-
му месту, он увидел проволочное 
заграждение. Навстречу ему вышел 
мужчина в штатском и спросил, что 
ему тут надо. И велел убираться 
прочь. Так советские спецорганы 
продолжали охранять от нежела-
тельных посетителей место своего 
преступления, хотя там уже сто-
ял ими же возведенный обелиск 
с надписью «Жертвам фашизма – 
польским офицерам». Лживой, как 
оказалось потом, надписью.

Эпилог
Полуправда – излюбленный 

прием советских фальсификато-
ров истории. Нанизывая на одно 
правдивое событие массу целе-
направленной лжи, они создава-
ли до поры до времени иллюзию 
достоверности. Но в век интерне-
та этот прием оказался проваль-
ным. Вот почему полуправдивые 
заявления российских политиков 
и журналистов, оправдывающих 
агрессию России против Украины, 
так возмущают мировую обще-
ственность.
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